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INSPECTOR GENERAL 

; | 8. 0 AUG 1977 

MEMORANDUM FOR: Acting Deputy Director of Central Intelligence 

FROM : §S. D. Breckinridge 
Deputy Inspector General 

SUBJECT : Comments on Book V, SSC Final Report, The 
Investigation of the Assassination of President 
Kennedy: Performance of the Intelligence Agencies 

1. Forwarded herewith is the report of a review that Mr. 
Knoche requested last fall. The undersigned was designated as 
chairman or coordinator of an Agency working group that was to wi 
conduct the study. It proved a more ambitious undertaking than ; 
had been anticipated. The extensive files of CI Staff on the 
Warren Commission inquiry into President Kennedy's assassination 
were reviewed in detail, as were the very large file holdings of 
LA Division on -its Cuban operations during the period preceding 

- and following the death of President Kennedy. The most pains- 
taking review and analysis was required, and the files proved to 
be so extensive that the research became a major task. The files 
of the Office of Security and the Office of the Inspector General 
presented a less formidable problem. 

2. The attached report, with its annexes, is the formal 
result of the effort. If the attachments seem bulky, it is 
noted that additional back-up materials are being held for the 
record in the event of future inquiry. These papers represent 
the result of a conscientious and painstaking effort,- conducted 
with high standards of review and testing kept foremost in mind. 
We believe that there is little likelihood of oversight.or omission 
in coverage; the work was so extensive and carefully done that we 
feel there is small chance of surprises remaining in CIA Files on 
Bits subject. 2 

3. In brief, we found that many- of the ΠΕ ΕΝ of 
Book Υ of the Final Report of the Senate Select Committee were 
based on incomplete information or distorted perceptions. While 
the record of CIA was not perfect, the performance at the time, 
under the understanding of the period, seems reasonable. The fact 
remains that evidence of a Castro conspiracy to assassinate President 
Kennedy still has not been discovered. The Warren Commission and 
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CIA could well have perceived the geruines? of inquiring into 
specific sources of possible provocation of Castro at the time of 
the 1964 investigation; it is clear that the general consideration 
was recognized by all concerned, and pursued, but the concept of 
specific possible provocations was not. A review into such possi- 
bilities has now been conducted, with essentially negative results. 

4, The report jis not to be considered a report of the 
Inspector General, as such, being the result of a representative 
working group. However, the report should be considered as being 
for internal CIA consumption only. It contains third agency reports, 
liaison reports, and involves sources and methods materials, as well 
as evaluation and comment of a nature that is advisory to manage- 
ment. Any release of this report and its annexes outside the Agency, 
even in classified form, would require considerable sanitization. 
It is recommended that this report be held against future inquiries, 
providing a basis for appropriate responses, and that it not be 
volunteered at this time. 

S. Ὁ. Breckinridge 

Attachment: 
As Stated 
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SUBJECT: Comments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate 
Select Committee to Study Governmental Operations with 
Respect to Intelligence Activities 

1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation 

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the 

Intelligence Agencies, presents a number of issues that address themselves 

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a 

series of presentations of how various Anvestiaakive leads were handled, 

and on the non-reporting of various Agency operational activities that 

the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren 

Commission inquiry. | 

2. A-stated thesis of the SSC Final Report is that the operations 

of the intelligence agencies against Cuba‘ exercised a negative influence 

on the quality of their support for the Warren Commission dnvestigation: 

The following statements appear in the Report: 

"It (the SSC Report) places particular 

emphasis on the effect their Cuban opera- 

tions seemed to have on the investigation." 

| Page 2. 

"They (senior CIA officials) should have 

realized that CIA operations against cuba, 

particularly operations involving the 

assassination of Castro, needed to be con- 

sidered in the investigation. Yet, they 

directed their subordinates to conduct 

an investigation without telling them of 

these vital facts." Page 7. 
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The dioniricance of these statements, to the authors of the SSC 

Report, is highlighted as follows: 

"Certainly, concern with public reputation, 

problems of coordination between agencies, 

possible bureaucratic failure and embarrassment, 

and the extreme compartmentation of knowledge 

of sensitive operations may have contributed to 

these shortcomings. But the possibility 

aii ste-that Sentov-ornicials. ai both agencies 

| made conscious decisions not to disclose 

potentially important information." Page 7. 

A central feature of the rationale is the concept that if Castro 

| | had learned of these activities it would have provoked him into 

retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes ~ 

it clear that it feels this theory should have been perceived and 

accepted at the time by the intelligence agencies (not to mention 

‘the Warren Commission) leading to a review of the various anti-Castro 

programs to see what it might reveal. 

The provocation theory, in the specific form postulated by the 

ΠΡ 1550 Final Report and the press, is of more recent vintage than the. . 

: perceptions that prevailed in 1964 when the ἡ ῥδῇ Commission was con- . 

ci | ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that 

| 
the USSR or Cuba might be behind the assassination of President 

“re 
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Kennedy. This was based on a more broadly recognized understanding 

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the 

Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban. 

Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to 

Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs. 

The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile 

Crisis cannot be dismissed completely as τὸ how it might have been 

perceived by a foreign power as a provocation. To note these events 

serves only to remind the reader of the tensions well pecognized: at 

the time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA 

operational activity against Cuba .as requiring specific attention. 

This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible source of 

provocation of fast represents the result of an evolution in percep- 

tions. In response to it we undertook an extensive review of the 

various operational activities against Cuba and Castro. 

‘Organization for the Review 

As there are no persons now in CIA who were ΟἸΡΕΘΈΙ. involved 

at a senior level in the investigation of 1964, it was felt ΠΡ ἘΠῚ 

ἴο organize a fresh approach to the matter. The persons who, in 1963 

and 1964, knew the details of the various operational activities are 

no longer available, for the most part, to provide the current and 

detailed factual familiarity that existed at the time of the investi- 

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for 
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the period preceding. President Kennedy's death and the period following 

it. 

It was determined that a special research effort would be mounted 

to review those Agency files that might relate to this problem. The 

organization for this research is summarized at Tab A of this paper. 

It required not only the meticulous review of all Cuban operations, 

it necessitated careful analysis of the content and nature of the oper- 

ations with special attention τὸ their security. Files relating to the 

Warren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to 

plotting against Castro. 

The results of the efforts of those assigned to the task are 

contained in this covering report and in the separate annexes to it, 

Tabs B through G. 7 

CIA has now conducted such a review -- looking at “the other end" 

of a possible chain of evidence, where things theoretically could have 

started. This has spades no new evidence Bearing on the assassination, 

although it has proaders the basis for new lines of speculation. In 

fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying . 

to fit facts to the provocation theory rather than being able to. 

identify evidence actually bearing on the assassination of President 

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity 

meek 
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(whichever was under review) could have provoked Castro to order the 

assassination of President Kennedy, had he (Castro) learned of it. 

The SSC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make 

the AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC‘s 

presentation seemed to be tailored. (See Tab D.) | 

We have looked at other operational activities with the SSCs 

theory in mind, but have been unable to provide tangible substance 

in support of the theory. In the final analysis the reviewer: is 

compelled to fall back on the avidatiee. A wide variety of theories 

can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones. 

Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary 

possibility of finding such answer's was lost with the death of Lee 

Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the 

possibtlity of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi- 

dance of it. Were it known at the time of the Warren Commission, it 

would have been reported and dealt with then; that it was not is a 

simple reflection of the fact that it did not exist at that time in 

the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif- 

~ ferently would be to accept uncritically a social paranoia often | 

prevalent today, which would hold that a significant number of 

government employees could engage in such acwelidiscip ined con- 

spiracy to suppress evidence. 

Ke 5 
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The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a 

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into 

a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban 

exiles and sold to the Kennedy Administration, which assigned it to 

CIA. The program was very slow in developing substance and momentum, 

with little concrete’progress during President Kennedy's life. Ata 

later date, in 1965, it was believed to be compromised and CIA withdrew 

from its association; the key members were arrested later and tried in 

Cuba. There are basic questions about the security of the activity 

from its inception, due to the involvement of personalities who are © 

.suspected of having pro-Cuban sympathies, including possibly having 

been foreign agents. While the suspicions cannot be verified, the 

reservations are sufficiently basic to consider the possibility that 

Castro knew of the operation from its earliest days. Its long range 

objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an 

irritant to Castro; its. inability to develop any substance and momentum 

until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely 

that it, of itself, would have moved him at that time to resort to 

assassination in retaliation. This is discussed at Tab C. 

Operation AMLASH centered on a high-level Cuban official, AMLASH/1, : 

- who had expressed his opposition to Castro and to the Castro regime. | 

The SSC Final Report undertakes to demonstrate that the operation planned 

Castro's assassination during the period preceding the murder of 
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the operation ἃ 
; ὲ 

shows that prior to the President's assassination not only had CIA |. 

not agreed to give any support to AMLASH/1, but had rejected his 

proposals to assassinate Castro. When evidence supporting this. view . 

was offered the drafters of Book V of the SSC Final Report, it was | 

dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The SSC 

Report, instead, having asserted that assassination was the character 

of the operation at that time, then undertook to show that AMLASH/1 

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot. 

Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro 

as a provocateur, to lead the United States into a plot against 

Castro's life which in turn was then to provide Castro with the 

justification to order President Kennedy's assassination. In either - \ 

event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and 

CIA he would have known only that there was an inconclusive association a 

that certainly had not progressed to the point that it constituted the : 

basis for the postulated provocation. This is discussed in some detail οι 4, 

at Tab D of this paper. Ν 

The SSC Final Report discounts (at page 68) the possibility ‘that ἊΣ a 

_actual plotting ‘by CIA with the criminal syndicate served as a source. 

for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There 

᾿ς are new considerations that developed in the course of the present 

review that throw more light on the role of the einai syndicate, 

' but’ they do not provide a basis-for taking issue with the judgment of 

| the SSC Final Report, which dismissed the activity as having provided 

Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C. 
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Items Selected by the SSC for Critical Comment 

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for 

treatment in support of its criticism of the thoroughness of the in- 

vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do. with 

the allegations in Mexico City by a man designated as "D". These al- 

legations were demonstrated conclusively by the Warren Commission to ᾿ 

have been false; why they are discussed at all in the SSC Final Report. 

isa question in itself. In another’ instance, reference is made to a 

reported five-hour delay of a Cubana flight from Mexico City, awaiting 

arrival of a private aircraft with a mysterious passenger; not only 

was the Cubana flight on the ground for four hours (in contrast to the is 

alleged five hour delay in departure) it departed an hour before the. -— 

alleged arrival of the private aircraft. After CIA reported on a 

Cuban-American who departed on another Cubana TOs the FBI investi- Sg 

ἀπε the man extensively, as is revealed by the intention available ε 

for use in the SSC Final Report; a single report that caused him to be” 

dramatized is so full of errors as to be highly suspect, essentially 

| being placed in doubt by cther evidence in the record. In another 

“instance. considerable emphasis was given by the SSC Final Report to a 

cable™ from the Mexico City Station, replying to a 23 November 1963%in- 

quiry from CIA headquarters asking for reports on contacts with certain: 

named Soviets: The true name of AMLASH/1 was given in the Mexico City. 

reply, but not as having had contact with the Soviets -~ which was the 

purpose of the inquiry -- but as the subject of a meeting in December 

“DIR 84885, 23.11.63 

MEXI 7045 (IN 67281) 

CONE ΠῚ τ ENT AL 24 November 1963. 
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern- 

ing a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in February 

and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable 

altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about 

persons having contact with Soviets is concerned. In any event, the 

meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration, 

which removes it yet further from any possible relevance to the subject 

matter. It really is not difficult to understand why the reference to 

AMLASH/1's name did not lead to detailed research about him. This is 

discussed further at Tab D. | | 

Conclusions 

Basically; the research effort for the present paper produced two 

general conclusions. First, the SSC Final Report contains numerous 

factual errors, both in the extensive treatment of a selected opera- 

tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that it presents. 

Second, while one can make the point in principle that the Warren 

Commission could well have broadened its review to include the anti- 

~Cyban programs of the U.S. Government, in trying to make the.case for 

that concept Book V of the SSC Final Report went to such lengths in its 

treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to 

characterize it more generously. | 

In a very rear’ senses 2hasSse Final Report has compounded the 

problem of public perception. On a flawed presentation it has accused 

the intelligence agencies. of devel icvions and worse. While it has 

reinforced the public sense of unfinished business yet to be done, it 

has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to 

Oo 
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future attempts at objective and dispassionate inquiry. 

While one can indevetadd today why the Warren Commission limited 

its inquiry to normal avenues of investigation, it would have ened 

to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader 

view of the matter. CIA, too, could have considered in specific 

terms what most saw then in general terms--the possibility of Soviet 

or Cuban involvement in the assassination because of tensions of 

the time. It is not enough to.be able to point out erroneous 

criticisms made today. The Agency should have taken broader 

initiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as 

they obviously did--that the activities about which chad knew had 

no relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place 

of ἃ record of conscious review. The present research effort has | 

undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings 

are essentially negative. However, it must be recognized that CIA 

cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have 

been in 1964; this apparent fact will be noted by the critics of 

the Agency, and by those who have found a career in the questions 

already asked and yet to be asked about the assassination of 

President Kennedy. 
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Organization for and Conduct of the Review 

1. Many years have passed since the inquiry by the Warren Com- 

mission. The persons who were most familiar with the activities. 

of the Agency during the period preceding the death of President 

Kennedy, and during the investigation of the Warren Commission, are 

no longer in place in the same work. Some-of the employees have 

retired or have been transferred to other work. Some have died. 

2. To respond to the questions raised in Book V of the SSC 

Final Report, it was necessary to review old files and to assign to 

this undertaking personnel not really familiar with the activities 

of the Agency during a period of a dozen or more years before. A 

study group was established to consider the size of the problem and 

to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre- 

sentative from the Office of the Inspector General, the group also 

consisted of members from CI Staff, LA Division, and the Office of 

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in 

aig August 1976. Points emphasized for the review, because of the. 

thrust of Book V of the SSC Final Report, were (1) to conduct a full 

review of information and operations on the Cuban target to identify 

any activity that might relate to the assassination of President Kennedy, 

and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba 

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of 

CONFIDENTIAL 



13-00000 

πο 
CONFIDENTIAL 

President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached. 

3. The two main holdings of files for the period in question 

were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations, 

with less voluminous files being held in the Office of secaritycand 

the Office of the Inspector General. The organization for the review 

of those files is described below. 

4. LA Division: LA Division was the repository of the files 

for Agency operations conducted against Cuba. These files were known 

to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the 

period 1 January 196] to 1 January 1965 were selected for review, 

covering a three-year sania Ἐν δὰ to the death of President Kennedy 

and the following year. A research group was formed composed of 

five full-time researchers, a group leader and a fack- force supervisor. 

An additional four researchers participated in different phases of 

the research, which continued to mid-May 1977. 

5. Reference to material for this research was obtained from 

the LA Division registry, the Cuba Desk machine runs, and a special 

comprehensive file listing prepared for this purpose by Information 

- Services Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed 

that material pertinent to the search would number approximately 900 

operational folders, plus numerous related 201-files. It was later 

determined, however, that a thorough review should include additional 

operational and subject files which brought the total to well over 

two thousand files. In view of the date of the material, much of it, 

CONFIDENTIAL 
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both operational and subject, had been retired to Archives at 

| Virginia. The remainder is held at Headquarters in the 

files or archival material of Information Processing Group. This 

material is easily retrievable through the use of specific job 

numbers and file reference numbers recorded and retained in the 

LA Division research group files (too numerous to cite herein). ~ 

6. Following is a breakdown of the types and numbers of files 

reviewed, criteria employed in the research, the findings, and 

organization of the material: 

a. Types and Number of- Files Reviewed 

(1) Operational 1,729 
(601 with findings and 1,128 
with no findings) 

(2) Subject Files _ $47 
. (186 with findings and 36] 

with no findings) 

(3) “Cuba Policy Files 101 

(4) Chief, WH Division Chrono Files 
(Task Force W Chronos) 37 

(5) Official 201 Dossiers - _100-plus 

. Total 2,514 

b. Criteria Used in the Research 

As a guide the research group followed the Terms of 

Reference referred to above. In addition to the Terms. of 

Reference, the group remained alert to other items of interest 

CONFIDENTIAL 
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis, 

and to additional questions raised in the course of the. . 

study. A mame trace was always run, and/or the 201-file was 

reviewed, if available, on any individual allegedly involved 

in an assassination plot against President Kennedy or Fidel 

Castro. This task was made somewhat easier as the result of 

a memorandum prepared by the Cuba Desk, in August 1975, 

based on traces of the names in the so-called Black Book 

that Fidel Castro passed to Senator McGovern, which dealt 

with individuals the Cubans alleged were involved in assassi- 

nation attempts against Castro. 

c. Findings and Organization of the Findings 

Each researcher submitted a draft paper noting the 

subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the 

activity, and a copy of those document(s) or findings which 

contained information believed to be pertinent to the. review. 

Also included were job numbers, official file aunberes:, 

inclusive dates of material researched, and the number of 

volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request 

of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or 

other government agencies knowledge of information, to the 

᾿ς extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda 

were prepared, on the basis of these data, including the 

heading Findings. This heading lists the specific document 

number(s) and other pertinent data, and a few lines providing 

CONFIDENTIAL 
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick 

reference. These memoranda, with a copy of the document(s) 

attached, are filed in alphabetical order, by project and_ 

subject, in hard-back green folders as part of the official 

LA Division research group files under the official classi- 

fication number 019-604-001 (Volumes XI through XX). Also 

included in the records are two folders (Volumes IX and X) © 

containing 1,439 draft memoranda with negative findings. 

These records are restricted in LA Division. 

7. The LA Division research effort proved to be far more 

complex than originally estimated. Research continued to lead to new 

files, and the requirements for meticulous -anaivels and correlation 

of material further extended the time required to complete the under- 

taking. By completing this exhaustive review of files the Agency 

can speak with considerable confidence as ἐρ οὐδ the records of 

Cuban operations show, so far as they relate to the question of the 

death of President Kennedy. | | 

8. CIStaft: CI Staff assigned one senior officer to review 

its files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of 

Reference referred to above, and also to generate papers on points 

not covered by the guidelines but pertinent to the general subject. 

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point 

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the 

CONFIDENTIAL 
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Agency's rove in the investigation conducted by the Warren Com- 

mission. The so-called "Oswald File" now fills 57 volumes comprising 

some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has 

accumulated some 50 supplemental files including the master copy 

of those documents released under provisions of the FOIA to the public 

in March 1976 (first series) and those documents (second series) 

released in September 1976 and March 1977." 

10. By necessity the decunents in the file are held in pre 

logical order; however, the file has become much more than just a 

chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the 

Agency's central repository for information and documentation that 

it holds on: | 

a. The life of Harvey Oswald; | 

b. The Agency's role in the investigation conducted 

by the Warren Commission, 1963--1964; 

c. The testimony by various Agency officers before 

the several commissions and committees set up to review 

the validity of previous investigations. (NB: It should 

be pointed out that this portion of this file is not 

complete); and | 

d. The point of record for Agency action taken in 

response to requests submitted to the Agency under pro- 

visions of the Freedom of Information Act. 

CONFIDENTIAL 
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11. In order to come to grips with the voluminous material in 

the Oswald files, it soon became obvious that, in order to be in 

a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of 

Reference and to allegations and accusations in Book V of the SSC 

Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to 

place these copies in folders set up according to general and specific 

subjects. In order to check charges that this Agency had withheld 

information from the FBI and the Warren Commission, and that there 

was "no evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi- 

gation or gather information," the following files were set up: 

a. Correspondence from the Warren Commission; 

Ὁ. Correspondence from-the Agency to the Warren 

Commission; 

c. Agency disseminations to the Intelligence Community, 

τ particularly the FBI; . τ 

d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting 

assistance and information; . ee 

, e. Chronological summary of information on and actions Wee | _ 

taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and 

f. Chronological summary of information on and actions 

taken relating to Gilberto ALVARADO Ugarte. 

These files provided a basis for checking statements included in the 

( δ SSC Final Report and to determine what the AGariey actually did do 

in relation to the Warren Commission inquiry. 

CONFIDENTIAL 
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by 

chronological and statistical compilations the Agency's record on 

the matter, (a) its initiation of collection requirements for infor- 

mation, and the papers it originated on various aspects of the 

investigation for passage to the Intelligence Community, particularly 

the FBI and the Warren Commission; and (b), its response to require- 

ments and requests levied upon .it by the Intelligence Community and 

the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized 

to record what actually happened in those instances in which it 

differs from representations in the SSC Report. 

13. Office of Security: The Office of Security assigned one 

| officer to identify material in-its records believed to have some 

possible relation to the Kennedy assassination. During the course of 

this review, approximately fifty subject files were identified a 

containing material of some relevance. This material amounted to 

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed 

included volumes on Lee Harvey iswalds AMLASH, various individuals 

connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of 

Files containing the results of name traces conducted at the time 

of the "Garrison Investigation." 

14. Office of the Inspector General: The Office of the Inspector 

General held the report that it produced in 1967 on plotting against 

Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It 

also received files developed in 1973 in response to a 9 May 1973 
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable 

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to 

the project, responsible for overall coordination of the esearch 

effort. Additionally, because of the emphasis given to events in 

Mexico by Book V of the SSC Final Repo, the Office of the ἐπε βεδ ον 

General employed on contract a retired employee who had served as 

a special case officer in Mexico City during the period preceding 

President Kennedy's death and during the investigation afterwards. 

The retired employee recalled for this task conducted an extensive 

review of all Mexico City files and materials held in-Headquarters 

or retired to Archives. The result of her research is found in 

Tabs B and F. 

15. The file holdings in the Office of the Inpsector General 

are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by 

LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of 

the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK 

file, also held by LA Division. These two activities are discussed ~ 

in Annexes. D and C, respectively. 

16. There were a limited number of interviews to clarify 

specific points. | 

kkk kk kk 

Detailed records of the research undertaken are held in the 

respective components participating in this effort. Selected back- 

up material for the final report is also held in the Office of the 

Inspector General. 
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77 4 AUG 1978 

TERMS OF REFERENCE) 

FOR REVIEW OF 

ISSUES RAISED IN 

BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE 

FINAL REPORT 

1, The Schweiker Subcommittee has two basic theses-- 

(1) the general idea that the intelligence community--primarily 

CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility 

of Cuban involvement in the assassination of President Kennedy, 

and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative 

and may have led to the assassination of President Kennedy. The 

former by itself is not too difficult a problem to address. Either 

there was or there was not an extensive intelligence collection 

program to ascertain all possible information on the subject. 

Either there was or there was not an exhaustive review of all 
information in the Agency that might in some way relate to this 

question. Either the Agency did or did not report what it had 

to the Warren Commission for further inquiry and review. 

2. The second portion of the Subcommittee's presentation | 
is somewhat more diffuse and complex. By way of general back- 

ground it summarizes Agency and U.S. operations against Castro's 

Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these 
general activities were provocative. More specific, however, 

is the detailed treatment of the AMLASH operation as an activity 

that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory 

action against President Kennedy. The failure of CIA to report 
this to the Warren Commission, in the context of the provocation |. 

theory, is advanced as a failure to report relevant information, ~" 
. Detailed treatment of the operation is given in the report in 

support of the thesis. 
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3. The issue of operational activity that could have provoked 

a retaliatory strike by Castro against President Kennedy cannot τ 

be restricted to the AMLASH operation. In itself it may be one of 
the poorer examples of something that might have proven so pro- 

vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against 

President Kennedy. There were other operations with the un- | 

qualified objective of killing Castro. These contrast with the 

AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and 

in which the sequence of events throws considerable doubt on the 
Subcommittee's treatment of the activity in this respect, 

a. The following questions are intended to serve as 

a guide in a records review of the extent of the Agency's 

investigation prior to the’erid of the Warren Commission. 

(1) What collection requirements were issued to 

the field with regard to Kennedy's assassination? © 

(2) What follow-up of these requirements was 

there during 1964? 

(3) What form did the follow-up take? 

(4) .Identify and.describe the records with regard 

to this activity. 

(5) What reporting was there from the field in 

response to Headquarters! Pequireinents? 

(6) What dissemination and review was this 

reporting given? 

(7) Was ΓΤ ΕΣ made on this reporting to, 
the CI Staff? 

(8) Was this reporting given to the Warren Commission? 

(9) What review of Headquarters' material was | 

ordered through 1964? 
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(10) What werethe parameters of these instructions? 

(ll) What responses were there and where are they? 

(12) What evidence is there that the "provocation"! 

theory was considered during the Warren Commission 

enquiries, either in CIA or the Warren Commission? © 

(13) What action was taken with reference to this 

concept as a basis for reviewing relating Agency programs? 

(14) What records are there on this and where are they? 

(15) Were there any efforts made to develop an 
Oswald/Cuban connection? 

¥ 

(16) What form did they take? 

(17) What exchanges were there with the FBI on this 

subject? 

(18) What action developed from these exchanges? 

(19) What records are there‘on these exchanges and 

where are they? 

(20) To what extent were elements of the Agency 

other than the CI Staff and LA Division involved in-in- 

vestigating the assassination during the Warren Commission 

tenure? ᾿ 

(21) What is the total CLA information on the two 

flights from Mexico City to Havana? 

(22) What was done at the time to develop further 

information on this matter? 

(23) Can further information be acquired on this 

matter now? . 

rant ne 
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(24) What is the total CIA information on "D!'? 

(25) Is further information on '"D'" needed in view 

of the SSC Subcommittee reference to it? 

(26) What information does CIA have on Oswald 

FPCC relations? 

(27) What does CIA know about the New Orleans 

training activity and was anything provided on this to 

the Warren Commission? 

(28) What is the total CLA information on "A"? 

(29) Who is the man photographed in Mexico City? 

(30) Whatis the CIA information on the 4 December 

1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba? 

(31) What is the total CLA information on Cuban 

assassination policies and programs up to November 22, 

1963? 

(32) What is the total CIA information on Castro's 

7 September 1963 statements re retribution? 

(33) Does the testimony before the SSC of CIA 

employees contain anything on the above questions? 

If so, what? 

Ὁ. On the subject of possible provocation for the 

assassination plots against Castro, each of the known activities 

‘should be reviewed to the extent possible in order to determine 

any additional relevant information on this plot. 

(1) What is the total information on the plots involving 

the criminal syndicates? 

(2) Who was witting of the planning for the syndicate 

operation? . ‘4 
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(3) Are there current considerations on the syndicate 

operation not faced previously (e.g., a former Office 

of Security officer may have knowledge that was not 

surfaced in the interviews with him with the SSC or 

Agency personnel. Additionally, a former LA Division 

career agent may have some insights that could EO 

light on one of the operations). 

(4) There are a couple of cases based on agent 

traffic (reported to the SSC during the study of alleged 

assassination plots) indicating plans during the Bay of 

Pigs period to shoot Castro. What is the total CIA 
_ information on these? 

. 

(5) What is the Significance on the subject of 

provocation in the book given Senator McGovern by 

Castro? 

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly 

detailed reconstruction from a very complete record, 

there are points that should be addressed particularly, 

because of their treatment in the SSC Subcommittee report. 

For instance, is there significance in the fact that CIA 

contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a 

long time? Or was it simply that this was the first time 
the opportunity had presented itself since earlier meetings? 

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1 

when making plans for the 22 November meeting? 

(8) What was the security of the relationship with 

AMLASH/1 during the period preceding the assassination ia 

of President Kennedy? . ᾿ ᾿ ! 

(9) In what time frame was Fitzgerald's Executive 

Officer speaking when he stated his judgment that the 

AMLASH/1 operation was an assassination plot? 
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c. What other action might CIA have taken in connection 

with the investigation? An effort should be made to list 

these, including consultation with surviving officials to 

determine not only what they considered the requirement 

at the time, but what was omitted and why. 

4, In conclusion, these ''Terms of Reference" undertake 

to address the entire question of possible provocation of U.S. 

policy and CIA programs in the period preceding the assassination 

of President Kennedy. An aspect of this is the SSC Subcommittee's 
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated 

a retaliatory strike by Castro against President Kennedy, which, 

therefore, should have been reported to the Warren Commission. 

Just as importantly, the final paper sRould reflect findings in the 

area of what the Agency did in response to Warren Commission 

requirements (both stated by the Warren Commission and those. 

‘that could have been conceived by the Agency), and how it pursued 

these lines of action and reported them to the Commission. This 

will include consideration of specific new and unanswered questions 
raised in the Schweiker report 

ees ~ «¢ 
S. D. Breckinridge δι 

O/Inspector General 

CI Staff 

QlSecurity 
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CONFIDENTIAL 

CIA's Performance on the Inquiries 

Book V of the SSC Final Report challenges the performance of the 

intelligence agencies during the Warren Commission inquiry, empha-— 

sizing things that it feels should have been done but which it asserts 

were not. 

It is correct to say that CIA has not produced evidence or 

analysis that addresses every theory that has been advanced over ie 

years. A record of the vous of CIA reporting to the FBI and the . 

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every 

theoretical question that can be conceived cannot be answered con- 

clusively; there simply may be no evidence at all, or if there is 

evidence somewhere it may not be accessible. The issue is what the 

intelligence agencies did --‘in.the present instance, what was .the 

performance of CIA -- with Book V of the SSC Final Report portraying 

a patter of neglect or avoidance that is not supported by the record. 

The SSC Final Report offers a number of separate subjects in. 

Support of its ΝῊ 

a. It refers to an allegation by a person identified as 

"D" (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and 

saw Oswald being handed money in Mexico City for the purpose 

of assassinating President Kennedy; this was proven false, both 

by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans 

sisted of Mexico City at the time the incident was supposed to 

have occurred. This subject is treated in a confusing and in- 

conclusive manner in the SSC Final Report. 

CONFIDENTIAL 
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To treat the problem it was felt necessary to review the record in-depth 

and to report the findings, whatever they are. 

on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given 

to courses of action CIA might have taken to throw some light on the 

b. A considerable portion of the Report is given to the 

AMLASH operation. The operation is described inaccurately. ὍΝ 

The Report assigns it characteristics that it did not have during 

the period preceding the assassination of President Kennedy, in 

order to support the SSC view that it should have been reported 

to the Warren Commission. This is treated in some detail at Tab D 

of this report. 

c. Space is devoted to two aircraft flights from Mexico - i 

City to Havana, on 22 November and 27 November (see pages 60- ee 

63). The first of these flights, as described in the SSC Report, / 

is based on an inaccurate report, about a delay of the 22 November 

flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story 

removes the basis for the inferences of the SSC version. The 

second of these flights had to do with a man whose significance 

arises from a patently erroneous report; the FBI javaceiaated him 

thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the SSC 

Final Report. | 

These examples illustrate the problem of commenting on the SSC Final 

Report, the question becoming that of how to deal with ΓΟ ΒΑΕ (onan 

criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions. 

Recognizing the possibility of error or oversight in 1964--both 

CONFIDENTIAL 
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questions as understood at the time, as well as considering those 

questions that have developed since then. What would be the areas of 

inquiry? Oswald was an obvious subject of investigation. 

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent 

to his return to private life from the Marine Corps in September 1959. 

These overseas adventures were appropriate for CIA attention. The 

first of these overseas trips was when he went to the Soviet Union in 

October 1959 from which he returned in June 1962. The second of these 

trips was when he went to Mexico City in late September 1963, from 

which he returned in early October 1963. 

In addition to these two areas of obvious specific inquiry for CIA, 

there is the problem of general foreign intelligence collection that 

. Might in some way produce information on the subject. The SSC Final 

Report adds to these considerations operations being conducted by CIA 

as part of a general U.S. program against the Castro regime. These 

four general areas of inquiry are covered below. | 

I. Travel to and from the USSR 1959-1962 
ἐκ abroad 

On 26 November 1963 a cable was ‘sent | 

discharge from the Marine Corps in September 1959 and his travel to 

_the Soviet Union in October 1959, including sketchy details as to his 

employment and marriage while in the USSR: The cable requested: 

"any scrap information which bears on President's 

assassination...." 

giving biographic information on Lee Harvey Oswald. It noted his 

26.11.63 DIR 85133, 

‘ | 

—_— .--" ἶ 

ae | 
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On 27 November the various addressee’ stations replied: with 

Helsinki and London providing additional details on the travel of 

Oswald to the USSR. Additionally, Londoh’ reported that a British 

journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959 

there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living 

in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source 

stated that Santes was "visited frequently by another American 

gangster named 'Ruby'." (See pages 24--25, Tab C.) 

Also on 27 November Ottaw® reported the "delight" of the Cuban 

Embassy staff over the ASdassination oF President Kennedy although 

the staff was instructed to "cease looking happy in public," in 

conformance with instructions from Cuba to "govern their actions by 

official attitude of Govt to which they accredited." δε, on the 

same inte reported that the Soviets were shocked, blaming the 

assassination on extreme right-wing elements. Otherwise, the initial 

responses produced no other information. 
᾿ τς 

On 29 νον, ὃ ΦἝὮὖΆ. “ ὋἼἽἼνενε queried about Oswald's 

travel back from the USSR. This query was followed on’ 2 December by 

reporting produced details about the travel of Oswald and his wife 

from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the 

United States in June 1962. 

The other stations involved in these inquiries had no traces or 

information on Oswald; liaison services were also queried without 

“DIR 85973, 29 ἘΝ 195} 

gt 
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detailed results although there were some technical operations that 

produced peripheral information about the reactions of various groups 

under intelligence surveillance. Considerable exchanges were held 

with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible 

significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's 

assassination of Presidant Kennedy. Book V of the SSC Final Report, 

in not criticising the Agency's performance in this aspect of the 

investigation, seems to have accepted it as adequate, and it will 

not be detailed here. 

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963 

The visit by Oswald to Mexico City, in his attempt to get 

visas for travel to the Soviet Union and Cuba, has received extensive 

attention. The details concerning the coverage of Oswald's visit to 

“Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F). The concern 

felt by all initially for the possible significance of Oswald's visit, 

and his contacts with the Cuban and Soviet embassies, was obvious at 

the time. The following statement is in a cable to Mexico City*on 

-28 November 1963: 

"We have by no means excluded the possibility 

that other as yet unknown persons may have | \ 

been involved or even that other powers may 

have played a role. Please continue all your ᾿ 

coverage of Soviet and Cuban installations 

and your liaison with Mexicans." 

= 

DIR 85655, See 1963 

| 

| 
| 
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The allegations made by "D," about having seen Oswald taking money ἢ 

from Cubans in the Cuban embassy in Mexico City, received intensive 

attention from CIA and the FBI, working together closely on the matter, 

and with the Mexican authorities. This was demonstrated conclusively 

to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the. 

time of the reported incident, and the person making the allegations 

was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations 

by "Ὁ" had been demonstrated to be false, Heatiquarters Ἰνὼ the following 

Ze dnewbe” 
statement to the Mexico City Station on +December 19 630 

"Pls continue to follow all leads and tips. ¥ ore 86064, 30.11.63 | 

The question of whether Oswald acted solely ὦϑς 

on his own has still not been finally γϑςοῖνθϑα." 
a ΡΞ : oe 

Again, on 1% December 1963 the Mexico City Station was cabled as 

follows: a 88680, 12 December er aes | 

"Pise continue watch for Soviet or Cuban reaction 

to investigation of assassination, evidence 

of their complicity, signs they putting out 

propaganda about case. FYI only, Soviet Intel 

in India had letters sent to [U.S. Government] 

leaders demanding full investigation of case." 
7 + ae . 

On 17 December 1963 Headquarters* forwarded a dispatch to the Mexico ; | 

City Station stated as follows: | 

',..Mexico City has been the only major a 

* HMMW- 12193, 17.12.63 
overseas reporter in the case. While this 

. , partly dictated by the facts of Lee Oswald's 

6 
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life, we have not overlooked the really out- 

standing performance of Mexico City's major 

assets and the speed, precision, and perception 

with which the data was forwarded. Here it was 

‘ealaved within minutes to the White House, 

[Department of State] and [the FBI]. 

"Your LIENVOY data, the statements of Silvia 

DURAN, and your analyses were major factors in 

the quick clarification of the case, blanking 

out the really ominous spectre of foreign backing." 

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as 

thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or 

Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything, 

events during Oswald's visit there are more subject to being seen as 

counter to such a possibility, given his troubles with both Cubans 

and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more 

simply that if it bears on the subject at all it is inconsistent with 

Speculation that he had some gpecial relationship with either nation. . 

It is noted that various allegations have been made in the press 

in connection with the House Select Committee on Assassinations 

inquiry concerning CIA information regarding Oswald's Mexico visit; ~ 

these are commented on at Tab G. 

III. General Collection Requirements 
* DIR 84608, 22.11.63 

On 22 November 1963*al1 CIA stations aproad received a cable — 

from Headquarters with the following statement: 
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"Tragic death of President Kennedy requires al] 

of us to look sharp for any unusual intelligence 

developments. Although we have no reason to 

expect anything of a particular military nature, 

all hands should be on the quick alert at least 

for the next few days while the new President 

takes over the reins." 

It is appropriate at this point to observe the general reaction 

to be expected from such a communication. Without any leads, other 

than those arising from Oswald's identification, the requirements to 

- field stations were necessarily general. General reporting can be 

stimulated by general requests, if there is something to report, and 

‘this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence 

assets and liaison services overseas are quick to realize the signifi- 

cance of important information and will report it on their own initiative. 

It is significant, in the light of these considerations, that there has 

been the most limited reporting .on the subject. Were there relevant 

or significant information on the subject it would have been eoowted 

either in responses to the expression of general interest, or 

spontaneously, if such information was known to Agency sources. 

If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved, 

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not 

have shared their knowledge beyond the narrow circle of those directly 

involved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously 

Gua Roe eee 
WUT Te id bik 
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“reporting seems to serve, regardless of which is the case, as the basis 

ea for the apparent SSC view that no collection effort was undertaken. 

As has been noted above, there were initial CIA collection re- 

quirements to the field. What they could be realistically expected to 

produce must be related to whether there was any information to collect 

at all, and if $0 whether it was accessible. The requirements were issued, 

but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who- 

what-where-when-how information that Epaties intelligence collection 

reporting. A ΓΕ ΘΕ ΟΝ of the basic nature of the problem is found in 

‘the Headquarters dispaich to Mexico City on 17 December 1963*(note above) 

which contains the following comment about the ‘limited reporting from . 

other stations: " ΑΔ πμμη-12193, ἀν: 

μα οονον this partly dictated by the facts of ἴθ. 

Oswald's life. . ." 

The SSC Final Report speaks in rather uinqualitied terms at page 10 

about the resources of the intelligence agencies, including a description 

of "an extensive intelligence network in Cuba,". suggesting that it was 

only necessary to ask to get. It is correct to say that there were 

sources in Cuba able to report on events, such as troop movements, but 

there were. no penetrations of Castro's inner circle, where any infor- 

mation on the subject in question would exist. The distinction apparently 

was missed -- on ignored -- by the authors of the SSC Final Report. As | 

‘stated by the Miami Chief of Station, quoted at page 58 of the SSC Report: 

"Now if you are referring to our capability to conduct 

an investigation in Cuba, I would have to say it was | 

Ca limited." | 

This does not mean that such assets as there were did not have reporting 5 

9 τ 
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requirements levied on them, in fact, there ΓΤ ἢ activity 

in this respect. In the course of the present review a number of case 

' officers at the Station during that period have described the frenetic 

activity in this respect. The characterization by the Chief of Station 

as to passive collection by CIA inside the United States should not be 

extended to apply to what was done with reporting assets outside the 

United States, as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of 

page 58. | . 

The SSC Final Report has undertaken to paint this in very different 

terms than the record supports. The extensive reporting to. the FBI 

and the Warren Commission provides a truer yaflect ian of the level of | 

activity by CIA (see Tab E), even if.its sources did not bear on every: -~ 

ae ce | ἃ ἐπ that has been conceived since then. 

| IV "Unpursued Leads" | ΙΝ 

At pages 60-67, in Book V of. the SSC Final Report, ἐξεβὲ is a section 

that addresses leads that were felt to not have been followed by the 

‘intelligence agencies. Tats follows the section on CIA's Performance _ 

on. the Inquiries. This section first addresses two Cubana flights to 

Havana from Mexico City on 20 November (the date of President Kennedy’ 5. 

murder ) and 27 November 1963, raising questions about passengers reported 

to be aboard those ‘flights* 

. By way of ΠΕ ΌΣΟΙ it-is noted frat during that period Cubana 

flights traveled ona round trip basis between davai and Mexico 

City every other day. More specifically, there were flights at this 

LOPEZ. = a time on 22 November, 25 November and 27 November. The flights on 

19 

See file on Gilbertt™* Policarpo 
x 
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ine 22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the one 

on 27 November appears to have been essentially a cargo flight, with 

one passenger, the man referred to in the SSC discussion. All flights 

to Havana apparently carried some freight. 

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable 

reports to Headquarters. There was one unilateral CIA surveillance 

team (LIFIRE) that observed arrivals and departures of Cubana flights, 

reporting any unusual incidents and providing copies of flight manifests. 

The Mexican authorities also had a surveillance team of its own at the 

airport, which provided photographs of passports and also provided copies” 

of passenger lists. Additionally, a telephone tap operation (LIENVOY) 

against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with 

the Cubana office and the Mexican Airport Control Office. 

The 22 November 1963 Flight 7 

At pages 30, 60, 61 and 103 of Book’ V.of the SSC Final Report, 

~ 

reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from 

¢ =“ Mexico City to Havana the evening ef President Kennedy's assassination, 

τε 22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from 

6:00 P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect 

of the report was that the reported delay was to await arrival at 

10:30 P.M. EST of a private twin-engined aircraft, which deposited 

an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs 

clearance and traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final 

Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring 

further into the matter. 
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Book V of the SSC Final Report states that CIA could not explain, 

at the time of the writing of the SSC Report, why there was no record 

. of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori- 

ties were asked about the reported flight delay, although there was no 

recorded response. The current review revealed additional information 

from the surveillance noted above, which bears directly on the subject. 

In reviewing that information below, it is noted that the conversion 

of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final 

Report tends to distort the time perspective somewhat. Mexico City 

times are used in the following discussion. 

The ἐξῆν Cerancertpta record a series of discussions about the 

Status of the 22 November flight--when it was to arrive and when it 

departed. These records show hat the flight arrived at the platform 

at the airport at 1620 hours Mexico City time; presumably it landed 

a few minutes earlier. At one point prior to arrival of the aircraft, 

one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due 

at 1630 hours and "it will go" at 1730, suggesting a quick turnaround 

that would have reduced unloading and loading time, as well as 

servicing, to a relatively short period. However, the key report on 

the departure of the aircraft was a statement at 2040 hours that the 

aircraft had taken off five minutes earlier, j.e., 2035 hours. 

| The following facts stand out, ΙΗ contrast to the presentation in 

the SSC Final Report: 

“|. The Cubana flight was on the ground in Mexico City 

for a total of four hours and about ten minutes. It was not 
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delayed five hours, as alleged. 

2. The Cubana flight took wi 2035 hours Mexico City 

time, 55 minutes ahead of the alleked arrival at 2130 of a 

private flight with a secret passésger. This also contrasts 

further with the alleged departure time of the Cubana flight. 

which the report stated to be 2200 Actual departure preceded — 

the reported arrivaljof the aircraft for which it 
- \ 

substantial] 

allegedly was delayed. 

In view of the surveillance coverage of the Cubana flight, it is 

very doubtful that the alleged activity involving the private twin- 

engined aircraft and passenger would hae gone unnoticed or unreported 

had ieceecucned: Personnel in Mexico gity at the time were aware of 

these sources and probably knew the abqve facts, feeling no need to 

Follow further: . { 

The report in question was in error, and misled the SSC in its 

summary of the matter. 

The Passenger_on the 27 November 1963 Flight 

ie At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in con- 

siderable detail information ΠΣ Cuban-American who came to 

the attention of the CIA and the FBI in the period following the 

assassination of President Kennedy: : introductory comments of the 

SSC Final Report state that: ἢ 

- one source alleged thet the Cuban-American 

was ‘involved' in the assassivation.' 
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The SSC Report states that the CIA reported the case to the FBI "almost 

jimmadeatalys but that the Bureau did not conduct a follow-up investi- 

gation "as part of (its) work for the Warren Commission." Further 

down the same page the SSC Report states that "(t)he FBI did investi- 

gate this individual after receiving the CIA report of his anlsdal 

travel." At page 63 the SSC Report observes that "...the suspicious 

travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had 

contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC) 

certainly should have prompted a far more thorough and timely investi- 

gation than the FBI conducted..." We do not know just what the Bureau 

did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon-- 

sistencies in the SSC Report noted above, but the 550 Final Report 

contains considerable detail about the man, Picesume ny: reflecting the 

results of ‘FBI inquiries. 

While this section of the SSC Report is directed primarily at the: 

FBI, we reviewed the reporting because of CIA's initial role in reporting 

about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will - 

be. noted. | 

Book V of the SSC Final Report has the following summary statement 

at page 104, in the chronology section: 

"December 5 - Mexico Station cables that someone who 

saw the Cuban-American board the aircraft to Havana 

on November 27 reported that he ‘looked suspicious'’..." 

At page 61 it states that there "is no indication that CIA followed- 

up on this report (that the man was "involved in the assassination"), 
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‘of the observation by the source, and is what was reported to the FBI; 

_Memo'in the Station that was even more cryptic, but which was in the 

except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cuban- 

American's activities." 

The presentation of this matter in the SSC Report contains some 

inaccuracies. First, the Mexico City Station did not cable Washington 

that the man “looked suspicious." There was a cable® dated 5 December 

1963, but it reported that the man had "crossed at Laredo, Texas on 

23 November," that he registered at a certain hotel in Mexico City at 

a certain time on 25 November, that he chetked out of the hotel at Ae 

certain time and departed for Havana "as only p * wex1-7253 (IN 74227) 

flight on night 27 November," and that there wa 5 December 1963 

him taken at the airport. This Was followed b ᾿ ἷ : ; 
᾿ ᾿ ¥ HMMA- 22579, 5 December 1963 

date, repeating the basic information in the cal 
ee ns 

graph, and containing the following cryptic statement: 

"Source states the timing and circumstances surrounding 

Subject's travel through Mexico and departure for Havana 

are suspicious." 

This comment is cryptic, at least, and--giyen that dramatic moment in 

᾿ history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who 

was on the alert at that time for anything. that might be construed as 

possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report 

it ens from the quotation in the SSC Report. There was an internal . 
ὰ Ἢ 

οἷν 
x See Memorandum for the 

15 
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Record, 3 December [1963 
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to have "looked suspicious"; but this formulation never found its way 

into the more careful statements that usually characterize official 

‘reporting. The point is that the observation was cryptic and impres- 

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic 

activity or final conclusions. Ἃ 

There is one piece of reporting that could « 
19 March 1964 

the record, but which is essentially resolved w 

context of known facts. On 19 March 1964". Monterrey Base cablea i τοι 

that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial 

police" had information on a man; the description seems to have the 

same Cuban-American in mind. The following should be noted about the 

report: it misspelled the πη ὁ name; it offered a bare statement 

_ that he "was involved in Kennedy assassination"; it states that he 

entered Mexico "on foot" from Laredo, Texas (according to the SSC Final 

Report, the FBI concluded that he entered By automobile); it asserts 

that. he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and 

times of his registration and check-out at a specific hotel in Mexico 

City, where he stayed, were known); it gave an incorrect number for his 

passport; and, it stated that his Mexican tourist card was issued 

in Nuevo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa, 

Florida). The report, on its face, was factually incorrect on a number 

of known points. The source patently was extensively misinformed, the 

hard facts of his report being in error. The Chief of Base at the time, 

when queried about the report in the course of the present review, could 

not recall it. 

ee £5, ex, 2 

Εἰ ΛΕ Ν ΚΓ ΒῚΑΙ 
SS ELE | 

; 
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with that provided Station by (Mexico City source) 4 December 63." 

today, but wrong it obviously was. 

MPGGr Rien νυν Ὁ 

There is one additional aspect of the matter, in which the 

record is confused. If we are to comment negatively on the pre- 

sentation by the SSC in its emphasis on report, we must point out 

that the Mexico City Station's response to the Monterrey report 

conte tutes to such confusion as may exist on the matter. When 

Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of 

Station replied*that the information in the report "jibes fully 
y96T W4PH 02 

It did not jibe in most respects, other than the date and place of 

entry into Mexico. 
‘Copesy NI) OvL8-IXEW x 

The mistake of that cable cannot be explained 

It does, however, serve to 
: = 

highlight the basic unreliability of the report and indicate how 

it should be considered pesponstDhy: ἤν ae 

Implicit criticism of CIA’ 5 not collecting more information 

on the man is not well founded. It had no real sources with access 

to information concerning him; when a defector from Cuba became 

available with such information he was queried and the results . 

were provided the authorities. 

Ui 
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CIA Operations Against Cuba 

The SSC Final Report speaks of operations against Cuba and the 

Castro regime, and contends that they should have been reported in 

detail to the Warren Commission as part of the subject matter that 

it consciously took into consideration. A case can be made for 

specific considerations of these various activities by the Warren 

Commission, at least as part of the unique background of the times; 

it might have provided it additional investigative leads. However, 

to advance the general thought is not to discard the usual tests of 

. evidence that must still control. how the findings are treated. 

It should be noted that at the time of the Warren Commission 

inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy 

Administration and the Castro regime. Book V of the SSC Final 

Report refers briefly to some of the more dramatic events, such as 

the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962 

(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totality of American 

policy and practice must have appeared threatening to the Castro Ζ 

regime, and most certainly must have been considered by it as pro-. \ 

vocative. — 7 7 . | | 

| Additional υ. δι policies and programs that could have been” 

viewed negatively by Castro were the. breaking of diplomatic relations, — 
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economic and political sanctions, paramilitary operations (which re- 

ceived recurring publicity in the press), as well as a variety of 

covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963 

President Kennedy -- four days before his death -- delivered a major 

policy address in Miami, secustna Castee of having betrayed the Buber 

revolution; at the time the press, reportedly on the basis of what 

"White House sources" said about it,.. viewed it as a call for the Cuban 

people to overthrow the Castro regime. | 

The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who 

conducted their independent operations against the Castro government. 

Some of these exiles had the support of CIA, as well as from other 

elements of the U.S. Government, and still others had support from 

‘private sources. ‘With or- without official U.S. support these exiles 

spoke in forceful Latin terms about what they hoped to do. The Cuban 

inde itigenes services had agents in the exile community in America 

and it is likely that what they reported. back to Havana assigned to 

CIA responsibility for many of the activities under consideration, 

whether CIA ae involved or not. ΜΠ ee a 

We do not know the extent to which the ΝΑ ΕΝ; Commission-took 

what might be characterized as "judicial notice" of the tensions 

between the two governments. and their leaders; it certainly was in 

the public domain. That consideration was given the possibility. of 

2 

Rat ier 
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret, clearly 

reflecting a recognition of the question at the time. That a request 

was not made by the Warren Commission, nor volunteered by the intel- 

ligence agencies, for extensive review of all Cuban operations is being 

. faulted today. Yet, in the light of understandings at that time, it: 

could well have appeared to members of the Warren Commission and its 

staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the 

murder of the President. In the absence vf evidence to the contrary 

a case could still be made for’ that view, although the evolution of 

public perceptions probably would not accept it without reservation. 

The SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of -the -- 

intelligence agencies--primarily those of CIA--for special attention 

in considering the question. Implicitly it accepts the theory that 

there could well have been conspiracy in the murder of President _ 

Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro- 

voked by depredations against Cuba or plotting against his own life. 

. However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it 

had “seen no evidence that Fidel Castro or others in the Cuban govern- Ὁ 

“ment plotted President Kennedy's assassination in retaliation for U-S. - 

operations against Cuba." 

In response to this perception, conveyed in Book V of the SSC 

Final Report, we have conducted a major review of Agency files (the 

ἜΝ Ce 

αὶ ΝΣ 

oo EE ATOR” 
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organization of that effort is discussed at Tab A of this report). This 

was for the express purpose of identifying any separate activities that 

could have provoked Castro to order the assassination of President 

“Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security. ~ 

i Today, in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything 

that did and did not occur in the course of the Warren Commission in- 

quiries in 1964. Not all that happened is.a matter of record. For 

instance, in CIA at that time there were many individuals assigned to 

various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with 

those activities, with what they were and with their strengths and 

weaknesses. They doubtless made numerous conscious but unrecorded 

judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera- 

tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of 

those activities that may have related to the assassination of the 

President. it is safe to say it would have been surfaced in some way. 

While CIA produced considerable aatariel for the investigation (see 

Tab E) that more was not reported is a meaningful indication of what. 

was known then by those actually involved, as distinguished from what " 

might be hypothesized at a later date. To contend to the contrary -- 

which has been suggested by some -- would require a unanimous con- 

᾿ς spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom 

knew aspects. of even the most closely guarded activities. 

4 
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Today, the knowledge of the persons involved directly in the 

various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's 

death cannot be- recaptured in the form that it existed then. Those 

persons are scattered, their memories are blurred by time, and some 

are dead. The SSC, for instance -- in its attempt to capture ele- 

ments of the past -- seems to have led some employees into expressing 

opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently: ih 

response to representations by “SSC staff members as to the facts; this 

illustrates at best the difficulties in resolving hypothetical issues, 

today, on a responsible basis. Ξ 

The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called 

AMLASH operation, which centered on a high Cuban official who was 

dissatisfied with the Castro regime. The Agency had only a tentative 

relationship with this man during President Kennedy's life, although 

the SSC Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted 

to present it differently. Because the case is discussed so exten- 

sively in the SSC Final Report, it is treated in a Separate annex in 

this Sapary at Tab ἢ. The’ key point is that prior to President 

Kennedy's death the relationship with ANLASH/1 was amorphous and 

without substance. Had Castro learned of it he could learn only that 

there was a contact that had not developed to the point of an under- | 

taking. This will not be treated further in this section of this 

discussion. 

5 
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In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report, 

it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban | 

operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964. 

The organization of the review is described at Tab A. It was not 

possible to predict the form that information turned up by this 

inquiry might take, and special care had to be exercised in the effort. 

In doing this the "provocation concept" of the SSC Report was kept in 

mind. In the months that it took. to complete this extensive review, 

it is significant to observe that three areas of specific operational 

activity were found that either might meet some of the requirements 

of the provocation theory, or throw some further light on issues 

already considered. To report this conclusion is not to dismiss the 

original questions that faced the Warren Commission as to whether 

there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That a 

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but 

that the records of CIA, in such a review, do not add significantly 

to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry. 

The areas of operational activity noted above can be described 

briefly as follows: 

Ps Operations involving the criminal underworld. 

3. Other reports of plans to assassinate Castro. 

a 
1. Operations directed against the Cuban leadership (AMTRUNK). = 
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gl. τ There is one other general activity that was considered in the 

course of the present research, which is discussed below. This 

activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splitting the 

leadership of the δας ἘπῸ regime and eventually overthrowing it. It 

never reached the point of implementation; however, because it suffered 

possible security vulnerabilities, it is treated here even though it 

never materialized. In our professional judgment this activity, 

because of its failure to ever develop substance, is not really rele- 

vant to the question. It is included simply because it might be viewed, 

by virtue of its security vulnerabilities, as fitting in part. the 

hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to include it than 

try and explain at some later date why it was omitted, although the 

reasoning should be apparent. If its inclusion in this report is subject’ ~~ 

to question because of its lack of substance, perhaps it serves some 

purpose in indicating how little turned up in the course of this 

research to meet any of the rather loosely formulated provocation thesis 

of the SSC Report. | 

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the 

direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them, Nestor. 

Antonio Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper- 

ational concept to overthrow the Castro government, which came to be- 

known as the Leonardo Plan. Cayardo had been a public figure in Cuba, 

who had no apparent role in the activity following original inception 

of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Minister of Public 

; Works; as a lawyer in dubs he had been involved in only a niga way in 

the anti-Batista movement. ΠΤ. a eee een are eee 
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| | Moreno defected to the United States in April 1961, settling 

in Miami where he associated with anti-Castro exiles. Among his 

- associates was Jorge Ajbuszyc Volsky, a Cuban citizen of Polish origin. 

Volsky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in 

the Polish Air Force during WWII under the British Air Command. ‘After 

WWII se cnacied a Cuban national, and for a period operated his own 

business in Havana. Although avidly pro-Castro he reportedly was — 

imprisoned for a few weeks fol lowing the Bay of Pigs invasion. As 

he held a valid U.S. visa, "he left. Cuba, arriving in Miami in’May 1961. 

Cayardo and Moreno discussed the Leonardo Plan with Volsky. He, 

"in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Witold Szulc, a reporter with 

the New York Times. Szulc had reported on Cuban activities for the . 

“New York Times prior to the fall of Batista, during which time he had 

developed a wide acquaintance among Cubans. He was transferred to 

the Times Washington Bureau in April 196], where he claimed to have 

an entree to the White House through his uncle, Ambassador John C. 

Wiley. He also claimed to have a standing invitation for direct con- 

tact with President Kennedy, Attorney General Robert Kennedy, and 

McGeorge Bundy on matters concerning Cuba. While the actual nature of 

this entree is not known to CIA, it is through his intercession that 

‘the Leonardo Plan. gained government-level support and approval. 

In early 1963 Szulc arranged an interview in Washington with 

Mr. Richard Goodwin, a White House advisor. Volsky and Szulc then met 

with Robert Hurwitch, a senior official in the Department of State, 

who presented the concept to the CIA with Department approval. CIA 

asSigned it to its Miami Station, where’ it became known as AMTRUNK, 
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AMTRUNK was conceived as first identifying disaffected key per- 

sonnel in the Cuban armed forces with the Tong range objective of 

uniting them against the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled 

certain stations and bases orders to identify Cubans who might be | 

used in the activity. During that period the CIA Chief of Station: 

in Miami questioned CIA control of the operation, Noting uncer ead 

security considerations, he felt it best to fund the operation gen- 

erously in order for it to proceed independently. 

On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miamt Station Se 

had given Volsky responsibility for the decision of whether or not 

the Speratign was to proceed this was not consistent: with CIA 

intentions, ; 

in August 1963 things: ‘stil: had ‘ides progressed ‘wery far. A 

Headquarters cable on 5 August. 1963 to certain stations and bases _ 

complained about the absence of responses to the 4 April cable, It 

᾿ emphasized that activity to penetrate the Cuba armed forces was a ; 

high priority objective. In early September 1963 AMTRUNK had ‘three. ” ΠΣ 

intelligence sources ‘in cuba: Ἐς miguel “A, Diaz Tsalgue,’ Ramon Guin 

Hector Robello, and Modesto Orozco Basultd, One of ‘these sources, 

dealing separately through a Headquarters case officer «τ but at 

SEBRET 
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Ἢ Leung was ‘reportedly close. to AMLASH/1, a man with whom cIA was” τι. 
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that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ἃρ- 

proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is 

discussed at Tab D. 

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be 

separated from the operational details of the AMTRUNK operation be- 

cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange- 

ments were made to involve him in a radio program to be used in con- 

nection with the Rebel Army that eventually it was hoped would arise 

against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through 

Volsky and Szulc to the President. 

In November 1963 the program was still trying to develop leads 

into higher echelons of the military and civilian leadership. The 

operation moved slowly, with preliminary infiltrations designed to 

set up infiltration/exfiltration routes. Although it had success- 

fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac- 

tically no progress in establishing an organization or any capability 

for action. At a much later date as its numbers increased its secur- 

ity became less certain. In 1965 its security was believed to have 

been seriously compromised and the decision was taken to cut off re- 

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz - 

. and AMLASH/1. 

SECRET 



13-00000 

SECRET 

The reason for selecting this operation for discussion here is 

just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses - 

from the beginning. Szulc and Volsky are considered to be highly 

suspect and they are discussed below, with another person who peeans 

involved in the activity. © } τς 

ὦ ἃ. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when 

the FBI recorded reports that: he was ἃ communist. Re- 

_-portedly he was in frequent contact with communist party 

leaders and functionaries throughout Latin America. Sus- 

picions about his motives or possible connections with 

foreign intelligence services, have never been proven. 

Nicole Szulc, daughter of Tad Szulc, is reportedly an avid 

“communist. Philip Agee's Inside the Company: A CIA Diary 

credits Nicole Szule with having "obtained vital research 

ΓᾺ materials in New York and Washington, D.C." She is be- 

lieved to ie an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad 

‘Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin 

Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of 

Congress. 

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish 

. origin. He and Szulc became acquainted. in 1959-1960 in 
ee { ᾿ 

Ἢ 1] 

“SECRET 
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» Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared 

| by ἃ JMWAVE analyst, makes the following statement: "Volsky's 

knowledge of clandestine methods of operation, together with 

his Russian prison background and his ingenuity as a middleman . 

in υ.5. Government/CIA activities, made ΠΝ excellent 

candidate for a communist penetration agent and that the pos- 

sibility existed that he might be a singletons sleeper or 

stringer for the RIS." There has been no confirmation of 

these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen 

on 10 April 1969. | . 

c. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the: 

son of a native born American citizen. He was educated both 

in Cuba and in’ the ‘States and later (1940). enlisted in the 

U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept 

moving back and forth δεξήδέῃ the U.S. and Cuba. Viewed in 

retrospect, his career presents a pattenvof changing alle- 

giances. He giGoined the anti-Batista forces in-March 1952 

first with the Cuban exiles in the United States and later 

from inside Ciba: He joined the Cuban Army under Batista 

and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis- ' 

sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his. 
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Sentire period in the Cuban Army, he was involved with 

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when 

he participated in an attempted coup. After a short imprison- 

ment he returned to the U.S. and worked with one of his brothers. 

ee In October 1957, he returned to Cuba and became involved with 

the 26th of July Movement and later with the Cienfuegos Group. 

Shortly after the Castro victory, Castro called upon RABEL to 

set up a Cuban Marine Corps, a job he held until 1960, at which 

time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas (Rural 

Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but 

was willing to defect, which he did in December 1962, being 

recruited by JMWAVE Station where he was used in AMTRUNK 

activities. He returned to Cuba on his own in 1965, reportedly ἡ 

to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba 

he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was 

set free in July or August 1967. There were accusations that 

RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations 

were never proven. ΠΣ 

ἐῶ 
In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation the 

tentative opinion has been offered that the operation could have 

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access 

at high levels in the U.S. Government to learn the identities of - 

Mae Tene es | 
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime. 

Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of . 

Szulc and Volsky, in the early phase of the operation, could have 

exposed both its members and eventual objectives to Cuban intelli- 

gence. 

Accepting the possibility of vital security flaws in the 

operation, it must be observed that there was very little progress 

and no concrete planning during the life of President Kennedy. The 

eventual objective was to develop sufficient support and organization 

to overthrow the Cuban regime. It never made much progress, 

although it did lay down caches and conducted some infiltrations 

and exfiltrations in 1964 and 1965. 

An attenipt to build support that might eventually have the 

capability to attempt a coup against the Castro regime obviously 

would have been irritating to Castro. That it never really prog- 

ressed very far during the life of President Kennedy is a relevant 

_ consideration to whether or not the tentative beginnings would have 

provoked Castro to order the assassination of President Kennedy. 

New Considerations on the Syndicate Operation 

In the course of the present review a by-line story by Paul 

Meskil in the New York Daily News attracted special attention because 

14. 
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of one statement that it contained. One of a series of stories 

printed 20-25 April 1975, it quoted Frank Sturgis as follows: 

"The third (assassination) scheme involved 

planting a bomb in Castro's office. 'I had 

access to the Prime Minister's office,’ Sturgis 

said. ‘I knew Fidel's private secretary Juan 

Orta. I recruited him to work with the embassy 

(American Embassy in Havana). '" 

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the 

years, having served in different branches of the U.S. military 

and having been in the anti-Batista movement prior to Castro's 

takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which 

-time he papereaaly had some role in the Castro regime's control 

of the gambling fuversetes: He came to the United States in 1959. 

| Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 in the Water- 

gate break-in. He has δἰ πε Gh ἃ number of. occasions to have been 

an emp] oyee of CIA, al though there is no record of any such relation- 

ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the 

Miami area, but had no direct relationships with the Agency. 

The particular feature in the above excerpt from the newspaper 

story is that it constitutes the first public reference to Juan 

Orta in the role of an assassin in plans against Castro. Orta was, 
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the 

operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro. 

Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which 

- gave him the access that would make it possible for him to poison 

Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with 

“it his access, in late January 1961. This was prior to delivery 

of the poison pills to him in late February or early March 1961. 

Orta's role in this connection was over when he took refuge in the 

. Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave 

Cuba in October 1964 and settled in Miami in February 1965. As for. 

Sturgis’ assertion that he recruited Orta to work with the embassy, 

ΠΟΙᾺ files have no record that Orta was recruited for CIA by anyone 

during the. period there was an embassy in Cuba. While Orta was 

reported in early 1961 as being used in the CIA-syndicate attempt 

against Castro, CIA had no direct relationships with him until he 

left Cuba, at which time he was used as a source of information on 

the Cuban leadership. 

The fact remains that Orta did at one time have the role of 

intended assassin. Sturgis! identification of Orta in this capacity, 

prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised 

the question of just what Sturgis had known, and whether he could 

y 
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have been a source of information on the subject whereby Castro 

could have learned of CIA's earlier plan against his life. 

| Newspaper stories are not necessarily reliable sources of 

information. However, because the statement by Sturgis in 1975- 

indicated a familiarity with Orta's availability to play the role 

of assassin in 1960, additional attention was given the statement 

in the. press to see how it might .fit. in with other things that are 

known. What follows is subject to reservations that must attach 

to the reliability of newspaper stories. ᾿ 

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), and another 

story by the same author on- 13 June 1976, refer εὸ οονθ ἢ γεἸαοίοϊ,- 

ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman 

‘Rothman as.a gambling partner of Trafficante. The Office of Security 

wrote a memorandum in 1975, in conjunction with the first set of New 

York Daily News stories, noting that there was a connection between 

Sturgis and Rothman in 1960, citing FBI reports. it is pertinent 

to note here that in addition to the role ὀξυταϊς τ reported to 

have had with the Castra government in relation to the gambling - 

activities, Juan Orta's availability for the assassination assignment 

was understood to be due to his having lost payoffs that he had once 

received from the gambling interests. One can deduce that Sturgis 

and Orta could have known one another because of their connections 

17 
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with the gambling activities as well as having contacts with | 

the men. heading the gambling organizations. 

The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a 

᾿ Marie Lorenz that she acted in 1960 in behalf of Sturgis, in an~ 

attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the 

1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was Castro's mistress at one 

point, and her access, so the story-indicates, was used as a means 

for getting to him. The 1976 news story concludes that "soon after 

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters ... to 

kill Castro..." In the news story she claimed that the plan 

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face 

cream; they dissolved and could not be used. 

“Qn page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination: 

Plots the following is eperaeeed from an 18 October 1960 memorandum 

from the Director of the Federal Bureau of Investigation to the CIA 

Deputy Director for Plans: ; 

‘Ouring. recent conversations with several | 

. friends, (Sam) Giancana stated that Fidel 

Castro was to be done away with very shortly. 

When doubt was expressed regarding this state~ 

ment, Giancana reportedly assured those | 

present that Castro's assassination would occur 

in November. Moreover, he allegedly indicated 

that he had already met with the assassin-to-be 
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on three occasions . . . Giancana claimed that 

everything has been perfected for the killing 

of Castro, and that the 'assassin' had arranged 

with a girl, not further described, to drop a ΜΡ: 

in some drink or food of Castro. " 

This seems to confirm some plot involving a woman to kill Castro 

with poison. However, the dating of events does not fit the time 

‘frame known to CIA. While consideration had been given to various 

schemes, there were no CIA pilis for delivery until February 1961. 

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own. 

Following collapse of CIA's access to Castro through Orta, 

Johnny Roselli, the man who had served as the Acahey’s original inter- 

mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exile leader 

who might participate. This mans Tony Varona, headed the Democratic 

Revolutionary Front, one of the exile groups [that also received 

support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona was 

dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station 

suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. { In 

fact, it is possible. that Varona already was involved in independent . 

| operations with the criminal syndicate when first approached prior to 

the Bay of Pigs in March 1961 to carry out the Castro assassination. 

-The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this. 

One of them, on 21 December 1960, indicates support by the criminal 

arias 
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underworld for some of the Cuban exiles. The other report, on 

18 January 1961, suggests that Varona was one of those receiving 

that support, although this was not confirmed. As a matter of 

interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster 

elements in the Miami area were offering $150,000 for anyone who 

would kill Castro (an amount mentioned to the syndicate repre- 

sentatives by CIA case officers at an earlier date). These bits 

of information, fitted together, could provide the basis fornia a 

explanation of why ΓΑΕ was so readily available when snproached 

by Roselli. [It also may throw light on a question noted in the | 

1967 IG Report. The operation with the syndicate had been called 

off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was | 

reactivated in April 1962 the case officer felt there was something 

already ongoing ‘in spite of the fact that the operation. had been 

terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself 

involved in providing additional resources a independent operations 

that the syndicate already had under way. The criminal syndicate 

had important interests in Cuba, and to recover them may well have 

Sought on its own to eliminate Castro. In a sense CIA may have been 

piggy-backing on the syndicate and in addition to its material contri- 

butions was also supplying an aura of official sanction. 

ἊΝ 20° 
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What do these various considerations suggest? It is obvious 

that many lines of speculation can be developed, not the least of 

which is that the Agency did not know the full extent of syndicate: 

activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were 

initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing 

the elimination of Castro. The additional considerations can be 

listed as follows: ; 

1. The criminal syndicate may well have had some inde- 

pendent activities of its own underway prior to CIA involve- . 

ment in late 1960. These operations could well have con- 

tinued after the CIA standdown following the Bay of Pigs, 

being ongoing in some. form when CIA reactivated the plan 

in April 1962. 

Ae The syndicate operations ἐδ ἀ nave activities such : 

as those that are reported in the New York Daily News 

stories in 1975 and 1976. 

3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the 

criminal syndicate, although from outward appearances he 

was not a member of it. Hexcould well have been used by - 

the syndicate in its activities. . | 

4. Sturgis has not been a Palfabie source, τῇ his 

statements are treated with considerable reserve. He 

probably did know Juan Orta when both of them were in Cuba. 

He was outside of Cuba, however, when Orta was given the 

ty 
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role of assassin. Whatever he knew at that time--and 

his knowledge may be of a much later date--could have been 

in the form reported fifteen years later in the 1975 

newspaper stories. If there was such an operation it 

was not CIA's; it could have been an earlier operation 

of the syndicate. While Sturgis could have known of 

or have been involved in earlier activity by the syndicate, 

whatever its form, he may also nave had no part in any 

of it; he may merely have fabricated a story from bits 

and pieces learned by him from gossip in the Miami | 

communi ty after Orta settled there in 1965. 

5. If the syndicate was conducting its own operations, 

that would tend to reinforce the thought that the details 

of its operations would have been characterized by discre- 

tion--or security--despite the FBI report in October 1960. 

The authors of Book Y of the SSC Final Report felt that the 

operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate 

would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe- 

sized for the AMLASH operation. At page 68 the Report stated: 

. it is unlikely that Castro could have 
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distinguished the CIA plots with the underworld 

from those plots not backed by CIA. In fact, 

the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA." 

In a sense the SSC made a conscious judgment, in the context of its 

provocation theory, that was made Tess consciously and in a different 

context in 1964 by the few CIA. employees who knew of the operations 

with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination ὁ 

of President Kennedy. 

Possible Ruby--Trafficante Contact 

There ἀνὰ fragments of unevaluated reports that leave one aspect 

of the involvement of the criminal syndicate as a question. Thas-cah 

only be noted here, as the means for resolving it one way or another 

are not within the Agency's capabilities. 

As noted earlier (see Tab B, page 4), a 27 November 1963 

report records statements by a British journalist that during his own 

imprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named "Santos" 

who was in jail where he was visited by another American gangster type 

named "Ruby." Current speculation has considered the possibility that 

"Santos" was Santos Trafficante who may have been in jail there in 

1959. An FBI report of 14 August 1964 recorded a statement by a person 

jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante. 

23 
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If the "Santos" in the British report was Trafficante, the 

British and FBI reports tend to support one another on the narrow 

point of his imprisonment in Cuba-in 1959. This is a material 

"consideration, as there are reservations about both sources. 

It may” be that the FBI has more information on this point, but 

. there is no further known relevant information in the Agency 

on the matter. . : 

The significance of this is that if Trafficante was in | 

jail in Cuba in 1959, he dould have been available for a visit 

by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit 

‘Cuba in 1959. “The long time gap between 1959 and November 1963 

_ removes the two incidents from candidacy for consideration as 

evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if. 

Ruby was winning an errand for someone “ἴῃ 1959, it would provide. 

_ an interesting lead for those inquiring into the possible signi- 

-" Ficance of pase assocations or contacts. 

Both the British report and the confirmation of Ruby's 5 

195s visit were known to the ἜΣ Conint ss fon, and Ruby . 

: reportedly spoke at length about his visit when auestioned: 
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However, Ruby is dead and Trafficante has declined to testify 

at all. A later allegation of a visit by Ruby to Cuba in late 

1962 or early 1963 is believed not.to be true. | 

Other Reported Assassination Proposals - 7 

There were other references to possible assassination plots 

against Castro that seem not to have been addressed in the Interim 

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign 

Leaders. They are summarized briefly below: 

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee 

stated that in February 1961 he was given a rifle and the mission 

‘to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to 

enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to 

Cuba. Agency files have no further records on this matter. 

As a result of a column by Jack Anderson in May 1977, a check 

was made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited 

by Anderson as a CIA employee. The man was never an employee of the — 

Agency , but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement. 

On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966) 

he proposed to CIA employees the assassination of Fidel Castro. 

He was rebuffed on each occasion. ‘Again in 1970 there was a report 

of his making a similar proposal while an AID employee at an overseas 
: oe RE 

post. The details of his actual role ¥@ unknown to the Agency, 

although the FBI may have more details on him. This is touched on in 

Tab G, which comments on selected newspaper stories published in the 

course of this research effort. 
‘Ora re 

κυ RE 
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Agent Messages in 1961 Mentioning Plans to Kill Castro 

1. During the investigations in 1975 five agent messages were 

identified that made reference to plans to kill Castro, or proposing 

such action. Three of these messages related to the same operation, 

the other two relating to separate proposals; there is no fadicneion 

that any of these proposals was the result of CIA initiative. The 

existence of these messages was mentioned during Mr. Colby's testimony 

before the Church Committee. In response to a request from the Deputy - 

Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages 

and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff, then charged 

with serving as an interface with the congressional committees. 

Records of the Review Staff do not show how this paper was handled. 

The subject was not covered in the Church Committee's interim report 

nk Alleged Assassination Plots Involving Foreign Leaders and is 

summarized again below. 

ies | I 

2, Three of the Messages ‘involved the same group of mente 

and seem to relate to the same plan. The first message, dated 

27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency 

asset, AMBRONC/5. The message requested the Agency's opinion on 

a proposed sabotage of the alacirie-conpany in Havana, stating that 

this could be coordinated "with attempt against Fidel in public 

appearance (at) Sports Palace." The cable expressed the view that 

26 

ΣΝ 



13-00000 

SECRET 

an "attempt against Fidel (is) tn accordance with general plan." 

There is no record that this message was answered. Two days later, 

on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the 

same agent sent another message. This stated that the plan was 

scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace, and an 

“assassination attempt at said place (will be) followed by a general 

' shutting off of main electric plants in Havana." General anti-regime 

developments to follow this were then outlined. This message was 

answered on 30 March agreeing~that a “major effort should be launched 

Havana on date you selected." It recommended contacting other named 

persons, looking to a more general uprising. The message addressed 

the general issue, making no comment on the proposal to kill Castro. 

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent, 

reported that the persons he had been directed to contact had arms 

for only 50 men. While stating that the sabotage of the electric 

company and "possibly attempt on Fidel" would be carried out 9 April, . 

he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a 

clandestine organization in Cuba; "your military aid is decisive. If it 

_ does not come that date we are lost.". There is no indication. that . 

this: message was answered. No further reference to this plan has 

been found. | a : . 2 

3. We have reviewed the files of the persons identified in the 

cables, and have interviewed a case officer who was responsible for 

one of them, in an attempt to learn more about the matter. The 

four agents in question are conmented on briefly below: 
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a. AMBRONC/5 is. the agent who sent the messages out~ 

lining the proposed sabotage effort and attempt against 

Castro. . 

(1) 201 file opened 15 July 1960. [A POA was 

not issued unti] 18 December 1961, and an OA on 

3] January 1962. | A debriefing of him in November 

1960, prior to the Kennedy Administration, revealed 

_ that he had been in touch with people who had 

plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed 

to have tried himself to make similar plans. He was 

infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February 

: 1961. 

(2) AMBRONC/5 was infiltrated again 3 March 

1961 and exfiltrated again 19 June 196]. This 

covered the period of his messages and the Bay of 

Pigs. His sole mission was to organize resistance 

groups. 

(3) AMBRONC/5 was infiltrated again on 19 December 

1961, exfiltrating 29 March 1962, again with the same... τ 

mission. | 

(4) AMBRONC/S was infiltrated finally 2 May 
1962, was arrested 29 May 1962, and was executed 

30 August 1962. He has been reported as never admitting 

that he was a CIA agent. His name is not one of those 

“aN 
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in the book given Senator McGovern by Castro, listing. 

those claimed by Castro to have plotted attempts against 

his life. 

b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to 

contact for his general plan for April 1961. δ 

(1) ‘POA on 5 January 1961] His mission was to 

organize paramilitary activities in Cuba. He in- 

filtrated in February 1961 and exfiltrated in July. 

1961 following the Bay of Pigs. This period covered 

the above messages. 

(2) Re-infiltrated 29 July.1961, with the same 

organizing mission, he was arrested on 17 August 1961, 

and is serving a thirty year term. His name. appears 

in the book given Senator McGovern. | 

c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/5 was told to 

contact for his general plan in April 1961. 

(1) Recruited in September 1960, he was in- 

filtrated that month, receiving airdrops in December 

1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following . 

the Bay of Pigs. . 7 7 ΓΕ ; - 

(2). Infiltrated again on 29 June 1961, withethe Δ 

mission to organize resistance groups and conduct 

sabotage operations, he was arrested in July 1961, and 

is serving a thirty year tern. His name is among. these 

in the bock given Senator McGovern by Castro. 

29 
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d. AMPANIC/7 was another of those that AMBRONC/5 was 

told to contact for his general plan in April 1961. 

(1) This man was a "walk-in" 15 April 1960, - 

POA being issued 30 January 1961 (although there as 

a MOC since 12 July 1960). He was to organize resistance 

_ groups in the Havana and Pinar del Rio areas. | 

(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arrested 

23. April 1961, and is Serving ἃ thirty year term. His 

name is among those-in the book given Senator McGovern 

| by ‘Castro. ΝΣ | 

(3) Records relating to this man mention his ine 

filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration 

in November 1960 prior to his being issued a POA) | 

His "mission" during that period is mentioned tersely 

as. being "to organize resistance groups . . . for 

mounting sabotage operations... and assassination 
δῇ ΤΥ aoe 

of prominent Cuban Communist members in the Castro j φϑηο ἣν 

entourage..." The records refer to “his own | 

“personal objectives" during this period and criticizes . 

᾿ ̓  7 how -he functioned during his stay in Cuba from August — 

to’ November 1960. The record then specifies how he is 

to conduct himself and focus his efforts on his‘ return, 

which was to develop sabotage operations. We were able 

to contact one of his two case officers, who has retired 

; 30 
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(the other had died), to ascertain his recollections. 

Stating that at the time the focus was on developing 

organizations: for operations, he stated that an 

assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7 

on his earlier time in Cuba, not only was not authorized, 

but would have compromised the effort to organize. 

Any such assassination misston, the case officer states, 

| would have been at AMPANIC/7's dwn initiative. 

4. It is clear that AMBRONC/5 envisioned a general uprising 

in Cuba, to commence with sabotage of the electric plant in Havana 

and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected ᾿ 

pessimism, and the fact is that the operation did not come off. 

While the man had no express mission from the Agency to mount an 

snerationvagainet Castro personally, it is clear that no specific 

objection was recorded to his statement. of intentions. ‘The one 

recorded reply addresses the concept of general action and makes 

no reference to the proposal to make an attempt on Castro. 

5. The fact is that the 9 April 1961 operation did not come 

off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency asset. 

Nor was his name included in the book given Senator McGovern | 

δὴ Castro. The senile mens πῆς of whom had a mission of assassi- 

nation from the Agency, are now serving thirty year terms. That 

their names were included in the list given Senator McGovern by 

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the facts 

3 
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rather than to report what he truly believes. They were not 

executed, a consideration that may support this view. 

6. The records are incomplete on the events identified by 

the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs. 

The men mentioned above had more specific missions, other than 

that of assassination. They axfitceated subsequent to the event 

described in the messages, and were arrested during subsequent 

infiltrations into Cuba. There-is no record that any of them had 

a mission from CIA to kill Castro. The person who ahooasea the 

act in 196] -- AMBRONC/5 “~~ never acknowledged that he was a CIA 

agent, and is not listed among those Castro reportedly believes 

had the mission of his assassination. | 

II 

7. Another agent message dated 4-June 1961 asked about ἃ 

_ man who had identified himself as Moratori of the Italian Embassy, 

who claimed to work for U.S. intelligence and to be in touch with 

one Martin Elena and others (none identifiable), who “have plans 

for an invasion within 30 days, after the killing of Fidel." A 

reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and 

that Moratori was not known and should not be trusted. (Insofar 

as CIA records show, there was an Italian diplomat of that name 

in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator 

of the agent message cannot be identified from present records. 

32 
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8. Another agent message dated 3 May 196] from a member of 

the Revoluttonary Recovery Movement in Cuba safd "will try to kill 

Fidel today." A reply to this message dated 4 May told the agent: 

and his companions to "lay low" for the time being, and “Will” ᾿ 

advise when operations can resume." There were no follow-up 

messages on this subject in the records. The agent who sent the 

message possibly was AMPUG/1, but as noted earlier his mission did 

not include instructions to kill Fidel. His companions have not 

been identified. 
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I. AMLASH OPERATION 

Comment on the AMLASH operation, in the context of its presenta- 

tion in Book V of the Final Report of the SSC, is complicated by the 

treatment given it in the Report. Rather than being treated oe 

unified Way, reference and discussion is found throughout the Report. 

The actual nature and the significance of the AMLASH operation 

differs materially from that presented in the SSC Report. The Report 

leaves the inference that AMLASH/1 was perhaps an agent of Castro, with 

the mission of provoking a plot against: Castro (pages 3, 74 and 79), 

..which in turn provided Castro with the justification for launching 

Lee Harvey Oswald against President Kennedy in retaliation. Alternatively, 

the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct of his 

activities that the details of his plotting could have become known to 

Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75). 

| Whichever of these alternatives, so the reasoning would ba. the AMLASH 

operation should have been reported to the Warren Commission. We ἘΠῊΝ 

that neither thesis applies. The character of the relationship between 

CIA and AMLASH/1, prior to Oswald's assassination of President Kennedy, ᾿ 

Was 50 insubstantial and inconclusive that it provided no basis for 

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, 28 
(29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 77, 78, 79, and 
86 of the 97-nage text,. and pages 100, 101, 102, 103, 104, and 105 

of the eight-page chronology following the text. 
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AMLASH/] to feel that he had any tangible CIA support for plotting 

against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as either a 

double agent or provocateur, or simply as a man who carelessly revealed 

what he was doing, there was little for him to report or to leak. — 

Rk k kk RK Ke KR Ke Ke Ἃ 

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as 

treated in the SSC Report, it was judged best to approach it in two 

ways. A sequential summary of the AMLASH dperation is intended to 

present the Agency's understanding of the true nature of the activity. 

Following that, selected points made in the SSC Report are addressed. 

It is hoped that this presentation will help establish a clearer per- 

spective for judging the actual substance of the operation. 

i ΣΧ D 

As early as March 1959,. AMLASH/1 was’ reported as expressing 

directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba. 

At that time he also was reported as expressing his disillusionment ᾿ 

and that if he "...did not get out of the Scuneny soon, he would kill 

Castro himself." 

Two years later, in March 1961, AMLASH/1 was met in Hexico City .. 

by a CIA case officer stationed there. The occasion was AMLASH/1's 

presence at the leftist-sponsored Latin Anerica Conference on National 

Sovereignty, Emancipation, and Peace. The meeting was arranged by 

AMWHIP/1, a long-time friend οἵ AMLASH/1. A dispatch in duly 1961, 

giving a general round-up on operational activity against Cubans in 
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Mexico City, described the meeting (along with others) as follows: . Ξ 

the Station made τῇ unsuccessful ‘approach’. 

to (ANLASH/1)...the ‘approach’ consisted of a 

‘friendly’ talk between a case officer, a mutual 

friend of (AMLASH/1) and (AMLASH/1) when he last 

was visiting in Mexico. While (AMLASH/1) did not 

pick up the opportunity at that time, he apparently - : 

did not report the incident’ to his superiors and 

the ground work may have been laid for a similar action . OB 

in the future." 

..Later in March there was a report that AMLASH/1 and another Cuban wanted 

to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil- ss 

tration ended with a report that the Cuban police were aware of AMLASH/1's 

‘intention and plans. | 

In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by AMLASH/1 to attend the 

French National Student Union Cultural Festival, and that AMLASH/1 

wanted to meet with a "friend" of the Mexico City case officer's. “The 

files do not reveal that such a contact actually occurred. 

In June 1962 there was a report that AMLASH/1 would be travelling. ._. 

_ via Prague to the World Youth Festival in Helsinki. sii was 

reported as wanting to defect, ‘and also that on his return from Helsinki 

he would pass through Paris where he hoped to meet AMWNHIP/1. The FBI, 

which was aware of CIA's association with AMWHIP/1, met with AMWHIP/1 . 

in Miami and took steps for him to be dorapred to CIA if he should 

contact. the Paris Legal Attache. 
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In July 1962 CIA contacted AMWHIP/1, who made known his dis- 

satisfaction with the way CIA handled AMLASH/1's “planned defection” in 

Paris in August 1961. Plans were made for a CIA case officer and 

AMWHIP/1 to travel to Helsinki and anywhere else necessary in an attempt " 

to bring about AMLASH/1's defection. ἐνῶ 

The first of a series of meetings with AMLASH/1 was held in | 

Helsinki on 1 August 1962. The original objective of his defection 

became one of recruiting him in place. AMLASH/1 was reported as feeling 

that if he could "do something really significant for the creation of a 

new Cuba, he was interested in returning to carry on the fight there." 

AMLASH/1 spoke of sabotage of an oil refinery and the execution of a 

top ranking Castro subordinate, of the Soviet Ambassador and of Castro 

himself. The case officer's report stated: 

“While we were making no commitments or plans, 

we pointed out to [AMLASH/1] that schemes like 

he envisioned certainly had their place, but that 

a lot of coordination, planning, information- | 

collection, etc., were necessary prerequisites to 

ensure the value and success of such plans." 

(Emphasis in original). | 

The security hazard. of too frequent meetings in Helsinki led to 

further meetings in Stockholm and Copenhagen. AMLASH/1 was next 

met on 16 and 17 August in Paris where AMWHIP/1 and the case officer 

were joined by another case officer. AMLASH/1 was given SW taining 

and supplies. On 20 August he was taken to the south of France for 
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a demolition demonstration. He refused to be polygraphed. The case 

officer reported on 17 August: 

"Have no intention give [AMLASH/1] physical 

elimination mission as requirement but recognize 

this something he could or might try to carry 

out on his own initiative." | 

The Headquarters cabled reply the next day stated: 

“Strongly concur that no physical elimination 

missions be Giver [AMLASH/1]." 

On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for Havana. This was 

the last time that he was met until he next left Cuba in September 

1963. 

_ COMMENT: 

It is noted at this point that AMLASH/1 was not a 

recruited agent at that time--nor was he ever for that 

matter, as Operational Approval was never granted for 

this purpose. By the end of August 1962 the CIA rela- 

tionship with AMLASH/1 had made no real progress, 

although he was viewed as an operational contact with 

potential. OQver a year passed between August 1962 and 

' September 1963: when he was next contacted by CIA. 

In terms of the relationship that he had with CIA the 

critical period, for purposes of this paper, is there- 

fore between 5 September and 22 November 1963. . 

AMLASH/1 attended the Collegiate Games in Porto Alegre, goat 

. from 5 through 8 Septenber 1963,[as ¢ representative of the cuban | 

povragrs 
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|covernment. He was met there by AMWHIP/!, and by the CIA case 

officer who was to take over the relationship with him. AMLASH/1 

said that he had written two SW messages (only one had been received). 

He expressed his reluctance to use this form of communications because 

of Cuban postal censorship. 

It is pertinent to what followed to note where the relationship 

between AMLASH/1 and CIA stood at that time. At page 13 of Book V 

of the SSC Final Report the following statement appears: 

". . . the CIA took steps to renew its contact 

with a high-level Cuban official named AMLASH. The 

CIA's previous contact with him had been εὐ, 

- he had not been in contact with the CIA since 

before the missile crisis of October 1962. The 

. exact purpose the CIA had for renewing contact is 

ee not known, but there is no evidence the CIA intended 

at this time to use AMLASH in an assassination 

operation." 

The reason for there having been no contact since August 1962 was 

simply that AMLASH/1 did not leave Cuba after that until September 

1963. If it is narrowly correct to state that the “exact purpose" 

for renewing contact was not known to the authors of the SSC Report, 

it nevertheless is quite clear why he was met. He was an important 

potential asset whose usefulness remained to be explored. At this 

point, not only was there "no evidence (that) . . . an assassination 

operation" was intended: it is quite clear that it was not under 

ι : consideration. The problem at the time was how to deal with the man. 

_ At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting 

po 
i " ι 
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in September 1963: 

" , . » may have been to gain intelligence and to 

cultivate him as an asset for covert operations..." 

A 7 September cable, cited on another point in the SSC Report, 

provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as 

well as emphasizing the uncertainty in the minds of the ase officers: 

of how to deal with him in the future: 

"AMLASH cocky totally spoiled brat who will always 

be a control problem . . (he) will not take time or 

have patience prepare or receive constant stream S/W 

messages,let alone OWVL. AMLASH 81:0 needs strong 

confidant inside who will push and. serve as chaplain πὰ, 

CIA headquarters replied on 9 September, saying in part: 

ΝΣ - . « Based on what little feel we here have for 

subject however appears he is hopeless as intell 

performer and fechas approached as a chief con- 

spirator allowed to recruit his own cohorts among 

whom we may then find persons susceptible to long ᾿ 

distance and covert ΟἸΞΟῚΡ IDES re a . 

The cable then went on to spell out ‘Tong-range requirements prior to 

any action based on ‘such internal organization as AMLASH/1 may put | 

together. 

| Clearly, at that point, while AMLASH/1 was viewed as ‘potentially 

important’, he also was viewed as a person of uncertain capabilities, 

_requiring careful but long-range development for whatever course of 

action that might later ensue. 
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Page 14 of the SSC Final Report cites the 7 September 1963 

cable reporting the first 1963 meeting with AMLASH/1 as follows: 

"AMLASH was interested primarily in getting the 

United States to invade Cuba, or in attempting an 

‘inside job' against Castro, and that he was awaiting - 

a U.S. plan of action." (Empahsis added). 

' This suggests a plan of action targetted specifically against Castro 

himself. That may have seemed implicit το" the authors of the SSC 

Report, but the actual language’ of the cable states it somewhat differently: 

"AMLASH still feels there ἜΤ ways accomplish | 

change either -inside job or invasion he realistic 

ποι αν θα ize latter out of question. According 

AMUHIP, AMLASH still awaiting for US reveal plan of 

action." — . 

COMMENT: 

At this point, after a year out of touch with a 

-man with whom there had been no working understanding, 

- AMLASH/1's views were of interest, but were very general, 

as might be expected after such a long time. The actual | 

reference to an "inside job" did not specify Castro, 

85 suggested in the SSC Report, but was. directed towards 

the more general question of how to bring about change. 

It was offered ajearnavineiye Ἰὴ the context of con- 

Sidering both external and internal action, and not with 

the specific connotation provided by the SSC presentation. 
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The point is, as stated in the SSC Report, that it left 

AMLASH/1 “awaiting a U.S. plan of action." There was 

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things 

were left very much up in the air. 

Footnote 17 on page 14 of the SSC Report states. that. -. -. 

"characterization of ‘this phase of the AMLASH operation 

is disputed." (Emphasis added). The footnote observes 

that the SSC Interim Report on Alleged Assassination Plots | 

concluded that the AMLASH operation was an assassination 

operation, which begs the question of what it was for "this 

cr π΄ -phase" of the matter. In fact, the SSC Interim Report on 

; Alleged Assassination Plots notes specifically that "From 

the first contact with AMLASH until the latter part: of 1963, 

it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba." 

(Page 86). The point is that the SSC Final Report, Book ve. 

jtself describes the very general nature of the approach 

by AMLASH/1, and the absence of a U.S. response (supra). 

Any dispute over how to characterize the operation at that 

time arises from the presentation of it in Book-V. of the 

550 Report. Reference to the dispute may reflect views. | | 

. "expressed by CIA representatives on reviewing the draft of the — 

SSC Final Report. | ΝΕ 

The next paragraph in the 550 Report, Book V, presents 

in inferential sequence, an interview Castro held 

with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed 



‘against anti~Cuban terrorist plans of U.S. leaders. 

The intended inference, as is known from discussions with . 

SSC staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or 

leaked) to Castro what the authors of the report elected 

to see then as assassination plotting. This characteri- , 

zation is even more explicit at pages 3-4 of the Summary 

and Findings of the SSC Report, presenting the inter- 

pretation as categorically as though it were fact. . 

The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have 

expressed, he had no response from his CIA contacts of 

‘any support for his proposals at that time. Whatever 

may have been the cause for Castro's remarks at that time 

they could not have stemmed from anything said to 

AMLASH/1 by CIA officers as they proposed nothing and 

’ undertook nothing. . 

AMLASH/1 flew to Paris on 14 September, ostensibly to attend a 

meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for δῆ 

extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro 

after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not. . 

"intend to see (be interviewed by) your friend again" referring to 

the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless 

_ arrived in Paris to meet with AMLASH/1. Station officers were already 

in contact with him, two of whom participated in meetings that followed. 

On 1] October the case officer cabled Headquarters reporting that 

AMLASH/1 claimed to have the "necessary people and equipment inside 
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance." AMLASH/1 

was reported as wishing a meeting with a senior U.S. official, | 

preferably Robert F. Kennedy, for assurance of "moral support" for 

any action AMLASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that 

the. request for a meeting: | δ 

"be given highest and profound consideration as 

feeling drawn by all who in contact AMLASH is that 

he determined attempt op against*[Castro] with or 

without [U.S.] support." | 

A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with 

AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him 

if_his enterprise is successful." (Emphasis added). | 

Desmond Fitzgerald, then Chief of the Special Affairs Staff, 

was going to Paris on other business and undertook to net with AMLASH/1. 

The plan for the meeting, written in advance, was outlined as follows: 

"Fitzgerald will represent self as personal 

representative of Robert F. Kennedy who traveled 

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1] 

and giving: him’ assurances of full U.S. support if 

there is change of the present government in Cuba." 

(Emphasis added). 6 | 

On 29 October Fitzgerald met with AMLASH/1 in Paris, representing 

- himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person | 

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter. 
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On 13 November the case officer wrote a memorandum summarizing high- 

lights of the meeting. It reads in part as follows: 

"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United 

States is prepared to render all necessary 

assistance to any anti-communist Cuban group which 

succeeds in neutralizing the present Cuban Teader- 

ship and assumes sufficient control to invite the 

United States to render the assistance it is 

prepared to give. It-was emphasized that the 

above support will. be forthcoming only after a 

real coup has been effected and the group involved 

is in a position τὸ request U.S. (probably under 

OAS auspices) recognition and support, (Emphasis 

᾿ added). “It was made clear that the U.S. was not 

prepared to commit itself to supporting an isolated 

rc as such an uprising can be extinguished 

in a matter of hours if the present government is 

still in. control in Havana. As for the post-coup 

period, the U.S. does not. desire that the political | 

. Clock be turned back but will support the necessary 

| economic and political reforms which will benefit. 

~ the mass of the Cuban people." 

At the time of the CIA Inspector General's report on the subject 

in 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, who re- 
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called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for an assassination 

“weapon. He wanted ἃ high-power rifle with telescopic sights, or some 

other weapon that could be used to kill Castro from a distance. Fitzgerald 

stated that he rejected this request. Fitzgerald's Executive Officer, 

although not present at the meeting, was kept posted by Fitzgerald and 

had a recollection the same as the one noted above. The case officer 

is reported as not recalling the exchange on pheswespot: His memorandum 

stated that: ᾿ ΤΟΝ ας : 

"Nothing of an operational nature was discussed at 

the Fitzgerald meeting. After the meeting [AMLASH/1] stated 

that he was satisfied with the policy discussion but now 

desired to know what technical support we could provide him." 

. On 14 November 1963 AMWHIP/1 was met in New York City. He reported 

on AMLASH/1's reaction to the 29 October feéting ‘in Paris. The contact 

report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, is as 

follows: | 

"The visit with Fitzgerald, who acted in the 

capacity of a representative of high levels of 

the Government concerned with the Cuban problen 

satisfied [AMLASH/1] as far as policy was con- 

ἜΤ: but he was not at all happy with the fact 

that he stil] was not given the technical assistance . 

for the operational plan as-he saw it. [AMWHIP/1] 

said that [AMLASH/1] dwelt soretaneignen this point. 

13 
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He could not understand why he was denied certain 

small pieces of equipment which promised a final 

solution to the problem, while, on the other hand, 

the U.S. Government gave much equipment and money 

to exile groups for their ineffective excursions 

against Cuban coastal targets. According to 

[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point, 

and if he does not get advice and materials from a 

U.S. Government technician, he will probably become 

fed up again, ἀπάϊις will lose whatever progress we 

have made to date." 

COMMENT: 

At this point it is important to note that Agency 

documents summarize what AMLASH/1 was to be told, 

and what he was told, which matches a later report 

of what he understood. In essence he was told there 

would be no U.S. support until after the fact, and then 

only if he was successful. While that may not Seem a 

very realistic way in which to bring about the overthrow 

of a government, it is directly relevant to the question 

of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is 

contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18) 

to the effect that. it was not clear how AMLASH/1 inter- 

preted the put-off by Fitzgerald. 
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Interesting confirmation of AMLASH/1's understanding 

is provided by a July 1964 FBI report (mentioned variously 

at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This 

report was from an FBI informant who stated that AMLASH/1 

was unhappy with the CIA response and that Attorney General. 

Kennedy had refused to. support the plan. Given the substance 

of this aspect of the report it is apparent that although the 

date of the report is June 1964, this particular information 

dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by 

Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F. 

- Kennedy, that he would not be given support in this opera- 

tion. While this is not the reason the FBI report was cited 

in Book V of the SSC Final Report, it provides additional 

clear confirmation that AMLASH/1 understood that he had | 

been turned down at the 29 October meeting. 

Following the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what - 

could be done to maintain the contact with AMLASH/1. On 19 November 1963 

Fitzgerald “approved telling AMLASH/1 he would be given a cache inside 

. Cuba. The cache could, af he requested it, include ...high-power, 

rifles w/scope. .." | ᾿ 

On 19 November AMLASH/1 told a CIA officer that he planned to 

return to Cuba. On 20 November Headquarters cabled Paris requesting 

τ that AMLASH/1 "delay departure...(to) permit one more meeting which 

AMLASH/1 requested." On the same day (20 November) in response to 



13-00000 

a telephonic request, AMLASH/1 agreed to delay his departure "6 1 

is something interesting." The case officer told him that "he could not 

assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH 

had requested." The cable reporting this exchange noted that it was 

a "rapid conversation" inhibited by the presence of a second person 

in the room. 

The SSC Final Report (page 19) attenpte to expand this brief 

and cryptic telephone conversation into the "first indication that he 

might receive the specific support he requested." More factually, and 

quite significantly,. the Report acknowledges that no specific support 

had been offered up to then. Beyond that it is at best a piece οὕ. 

highly speculative analysis, not supported by the evidence. 

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of 

22 November and met with AMLASH/1 late that afternoon. As they left 

the meeting they learned of President Kennedy's assassination. They 

- probably were meeting when President Kennedy was shot. 

Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of 

President Kennedy, there is every indication that during President 

, Kennedy's life AMLASH/1 had no basis for believing that he had CIA 

support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro, 

‘or if he was merely careless and leaked what he knew, he had no 

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed 

against Castro. 
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Il. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT 

Section 1, B 

This section of the SSC Final Report, the Summary, states that "it. 

places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies) 

Cuban operations seemed to have on their investigation." It states: 

that the report "details these operations to illustrate why they were 

relevant to the investigation." It states that presentation of the 

AMLASH operation is to illustrate why that operation should have been 

examined by. the Warren Commission. 

The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH operation 

warranted such review, is summarized at page 5 of the Report as 

follows: 

"The AMLASH plot was more relevant to the Warren 

Commission's work than the early CIA assassination 

plots with the underworld. Unlike those earlier 

‘plots the AMLASH operation was in progress at the 

ne of the assassination; unlike the earlier ‘plots, 

the AMLASH operation could clearly be traced to CIA; 

and antike the-eavlier plots: the Cia had endorsed. 

AMLASH's proposal for’ a-coup, the first step to him — 

being Castro's assassination, despite Castro's threat 

of retaliation for such plotting." 

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operation was 

without substance prior to President Kennedy's death; it is. particularly 
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unsuited to make the Subcommittee's intended point. It is literally 

accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/1 

prior to the death of President Kennedy, but that is all. It is incorrect 

to say that "CIA had endorsed AMLASH's proposal." There was no agree- 

ment with AMLASH/1, or commitment to him, and even had Castro learned 

of the contacts with him there was nothing to learn beyond the fact 

of the contact. The relationship was most tenuous and without any 

support promised to him for whatever’ hé planned. Castro's "threat" 

-~as noted above--must be considered irrelevant to the substantive 

nature of the AMLASH relationship at that time. ᾿ 

This viewpoint νᾶς conveyed to the. Subcommittee prior to publica- 

tion of the report. At the same time it was observed that theoretically 

there was greater possibility of leaks from the earlier operations 

involving the criminal underworld, although there was no known evidence 

of sunt leaks. While general rather than specific, this could have 

provided more reasonable support for the Subcommittee's view that there 

were CIA operations that should have been reported to the Warren Commission. 

The SSC“Subcommittee saw otherwise, outlining its position at page 68 

"\\.it is unlikely that Castro could have 

distinguished the CIA plots with the underworld 

from those plots not backed by CIA. In fact, 

the methods the CIA used in these attempts were 

designed to prevent the Cuban government from 

attributing them to the CIA." 

18 
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The result this has on the present comment on the SSC Final 

Report may seem anomalous. It places CIA in the position of con- 

testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC 

Final Report, and to that extent the thesis that the presentation 

was supposed to support. At the same time, however, we are 

inclined to acknowledge in principle the possibility--not seriously 

considered as a likelihood during the Warren Commission inquiry-- 

that other operations could have. suffered the defects attributed 

to the AMLASH operation by the SSC Report. In protesting the 

presentation in one instance, and the specific conclusions it seeks 

- to support, the effect is to disagree with a substantial portion 

of the report as written. -On the other and. we tend to not contest 

a general thesis that more specific attention could have been given 

by the Warren Commission to the anti-Castro programs of the U.S. 

Government, including CIA activities. 

ὙΠ ΠῚ 

At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in ἃ 

meeting with AMLASH/1, is quoted as having: 

“stated the United States would support a coup." 

AQaANs at page 19, the report states that Fitzgerald: 

-Malso gave general assurances that the United 

States would help in bringing about the coup." 

The last version is attributed to the case officer who was present at 

the meeting in 1963, in his testimony before the SSC in 1975. This 

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match 

19 
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the report of the meeting in 1963, which was written by him at the time. 

In considering the processes by which this version came into being, it 

is noted that the following statement appears at page 87 of the SSC 

‘Interim Report on Alleged Assassination Plots: 

“Fitzgerald met AMLASH/1 in late fall 1963 and 

promised him that the United States would support 

a coup against Castro," 

citing ἐβε nany by the case officer who was present at the meeting. 

An interesting footnote (#3) on that page reads as follows: 

43, The contact plan for the proposed meeting 

stated: ‘Fitzgerald will represent self as personal 

representative of Robert F. Kennedy who travelled to 

(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1 

and giving him assurances of full support with 

a change of the present government in Cuba.'" 

(Emphasis added). 

The underscored portion--the word “with"--in fact read in the actual 

document "if there is." This substitution of language in a purported © 

quotation may seem only a matter of nuance, but it treats with what 

Fitzgerald planned to say, which takes on special significance when. 

matched with the expressly limited statements that he actually made 

(as discussed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1 

understood (as discussed at pages 13-15). 

kkk ke kk ke kk : 

At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible | 

et ey 

we oes 

ει 
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for the investigation at the time of the Warren Commission as stating 

to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it 

would have affected the investigation. It is only noted that it is 

likely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were 

responsive to representations by SSC staff members as to what the 

operation involved, as distinguished from what it actually ee ee eae 

keke ΚΟ RK KR ke Re ke we Ἃ 

At page 24 the SSC Final Report contains the following 

statement: ' 

_"According to the 1967 Inspector General Report, 

CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on 

the morning of November 23, and ordered him to break - 

contact with AMLASH due to the President's assassi- 

nation and to return to Headquarters." 

This statement is ἀξ  γϑαθν a literary extension of the statement of 

the IG report, which was in its entirety as follows: 

"(The case officer] states that he received an 

OPIM cable from Fitzgerald that night or. early 

the next morning telling him that everything was 

off." | 

The SSC was unable to get the case officer to support its expansion on 

the reference in the 1967 IG report. His testimony is cited, ᾿" 

apparently despite suggestive prompting, that: 

tte ae te Ne recalled receiving such a cable, but 

could not recall whether it made specific mention 

21 
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of the President's assassination as the reason for 

breaking contact..." 

It is noted that the cable was never found; it may never have been 

sent, being a misrecollection of the case officer. In any event, 

the two sources cited in the SSC Report do not support its version. 

. kkkk kk kek kk Ἃ 

Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the 

AMLASH operation. As noted in the above review of the AMLASH operation, 

AMLASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the 

Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1. 

- Through sensitive sources we know that other Cubans were aware of his 

fulminations against the Castro regime. We do not know, beyond these 

generalized statements, what he actually conveyed at that time to what 

‘persons. We do know how little substance there was to his relationships 

with CIA during this period, and how little he had to tell others were 

he inclined to do so. 

Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize a coup, he 

obviously had to try and associate himself with people of a like mind. 

To crystallize their support he might have felt constrained to convey 

assurances of external support. To the extent that he may have, we 

do not know whether he would have claimed to have been promised things 

that in fact had been denied him. It was not until much later that the 

question of security--always a consideration, especially when more than 

one person is involved--became a point of sufficient concern for CIA 

to break relations with him. 



13-00000 

SECRET 
Some have speculated that AMLASH/1 was, in some way. Castro's 

provocateur. Such a possibility is always a proper subject for 

consideration. There are questions that feed the theory, but the 

issue remains debatabie: We do not offer an opinion here, although 

we do note that he was εἰμ ξαβὰ strangely if he sae: When finally 

arrested he served ten years of a thirty-year term. His piiblic’ trial 

did not mention ne Agency associations for the period March 1961 to 

November 1964. An interesting consideration is that when Castro pro- 

vided Senator McGovern with a list of persons the Cubans claimed had the - 

mission of his assassination, although AMLASH/1 was among those 

included, the reported period for his activity also omitted this 

earlier δεν αν. 

: ee ee ae κκ ee 

. At page 26 of the SSC Final Report it is stated that on 24 November 

the Mexico Station responded to a Headquarters request for the names 

of known contacts of certain Soviet personnel in Mexico City. The SSC 

Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to 

determine the significance of Oswald's contact with Soviets and to 

assess their activities: The SSC Report states that: 

| _ "AMLASH's real name. was included in the list 

_ of names on the Mexico Station cable." 

This is used’ as a basis for a discussion a the SSC Final Report of why 

the inclusion of that name in the cable did not lead to the identification 

of the AMLASH operation. | 

The treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest 

on a misconception of the context in which the name of AMLASH/1 was 

mentioned. The reference had to do with a contact between a member of 

23 
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache -- in December 1960 -- 

about a press conference planned for AMLASH/1 in Mexico City in | 

February and March 1961, Tt was not a report of a contact between 

AMLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; ‘he 

name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable. In 

any event, the December 1960 date preceded the tnauguration of 

President Kennedy, which further removes the question from any 

relevance to the subject. There was no-reason to check the name. 

The presentation in the SSC Final Report is confusing and mislead- 

ing on this point. 

kkk kk KR KR KKK KK Κ 

Page 72 of the SSC Report refers to a July 1964 FBI report con- 

cerning a CIA meeting with AMLASH. The SSC Report states "that the 

purpose of those meetings had been to plan the assassination of 

Castro." This is the same FBI report that helped confirm the 

earlier turn-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting (pages 

14 and 15, this paper). While it stated that “there is now under 

discussion some plan to kill Fidel Castro" (July 1964) it badly 

mixes times and events. In any event, this aspect of the report 

substantially post-dates the death of President Kennedy; and is 

not directly relevant to the Warren Commission inquiry. 

24 
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At page 75, the SSC Final Report quotes the testimony of the Chief, 

SAS Counterintelligence.. His recollections are very uncertain. He 

is quoted specifically as saying that he could not recall the exact 

time frame, which is central to analysis of the operation, and speaks 

of his "vague recollections" that the Fitzgerald meeting was related 

to an assassination plot against Castro. The SSC Report nevertheless 

gives this opinion full play despite. the extensive quakification as to. 

its reliability. 

kek ERK KK RE 

At sages 68-75 of Book V of the SSC Final Report, consideration 

is given to what was known of, the AMLASH operation by certain CIA 

ον ( employees, how they understood it, and what conclusions they could or 

Ὁ should have drain from what they knew. The treatment ΠΕ accept 

as a premise that the relationship was an assassination plot. throughout, 

“and overlooks’ the basically ‘inchoate quality of the relationship wrens 

fetid during | the period in question. 

‘There will always be uncertainties. in the developing relationship 

with political action assets; that such was the case with AMLASH/1 is 

noted’ in the discussion above. Inthe peasant instance the uncertainties 

were recognized and clearly recorded, as wel] as’ the Limits placed on | 

positions that would be and were taken with AMLASH/1. It is important 

to keep this in mind in considering the testimony of witnesses, as 

presented in the 550 Final Report. 

20 
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Different witnesses before the SSC would obviously view the AMLASH 

affair in different lights, the basis for their understanding relating 

ες to different levels of knowledge at different periods in time. What 

did they know in 1963, and what more did they learn under what circum- 

stances at a later date? What they testified to in 1975--perhaps 

on the basis of representations by SSC staff members as to what it 

was--required quite a clear and precise treatment. The SSC Final 

Report did not accord the subject that treatment. 

ἜΝ reer 

At pages 78, 79 and 105 of the SSC Final Report reference is made 

to a Cuban exile designated as "A," who informed the FBI and CIA in 

mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and 

of his involvement with CIA. A careful reading of the SSC Report made 

it clear that "A" was unaware of AMLASH/1''s 1963 associations with CIA. 

This information, reported in the context of the badly blurred 

time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it 

did not otherwise have. First, the information was a year and a half 

τὰ after the death of President Kennedy. Further, the informant had no 

knowledge of the earlier period of CIA~AMLASH/1 relationships. When 

this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature Ὁ 

of the relationships in the 1963 period, it becomes something of an 

irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this 

point, records the fact that the book of material given to Senator 

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his 
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assassination also contained no reference to that period, although 

AMLASH/1's later activities were cited. 

ee ee ΑΚ 

It is useful to recap the sequence of events. The record shows 

that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented 

as a potential asset. There was early consideration of his defection, 

which changed to his possible use ΠΡ purposes. As his 

self-discipline was ἀξέροι θὰ as being inadequate for this task it was 

determined that it was best for Hineté-go it alone, developing his 

own organization for whatever followed. The reservations that were 

held concerning his qualities were reflected in the specifically 

conditional arms~length position taken with him during the period 

preceding President Kennedy's death. He had to succeed with his 

own program before he could expect support from the U.S. . 

Eventually -- but not until after the death of President 

Kennedy -- firmer indications of support were offered. Even then 

the volume of equipment promised was not large, especially to a | 

man who claimed to have the “necessary people and equipment inside 

[Cuba] to accomplish (the) overthrow . . ." The nature of the 

: relationship never did firm up. As late as the fall of 1964 © 

(page 77, Book V of the SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1 

that it could not be associated with his concept of the first step 

of a coup, which he viewed as requiring the death of Castro. While 

one can reason that any association with AMLASH/1 included 

association with all his lang: Ae nevertheless appears that those 

directly involved structured their thinking differently. 

27 
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The Inspector General's report in 1967 treated the AMLASH 

δι ΕἾ δὴ in its study of assassination, as did the SSC Interim 

Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG 

report there was no issue of how to characterize the operation at 

different times, and the question was not addressed. Facing that 

question now, it is clear that however the operational relationship 

developed after the death of President Kennedy, it was unformed and 

without substance during his life. During that time it was not an 

assassination plot. The treatment of this question in the SSC 

Report is both imprecise and misleading. 

28 
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Volume. V of the SSC Final Report conveys an impression of 

limited effort by CIA in the course of the Warren Commission 

inquiry. As is noted in other annexes to the present report, 

CIA did seek and collect information in support of the efforts 

of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and 

submitted special analyses and reports. 

The following pages list reports and other papers submitted 

to the FBI (which had primary responsibility for the investigation) 

and to the Warren Commission. It is felt that this compilation 

is spnronmiate to consideration of the extent of the CIA effort, 

to the extent that it reveals something of the results of that 

effort. . 

The lists fall into the following sections: 

E.1 Dissemination to the Intelligence Community 

E.2 Dissemination of Information to the Warren Commission 

ec} Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations 

E.4 Memoranda to Warren Commission 
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AGENCY SUPPORT ΤῸ THE FBI AND THE WARREN COMMISSION 

Information received from the Agency's field stations was dis- 
seminated to appropriate agencies and departments as soon as 
possible after receipt. The following list of some 100 cabled 
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal 
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from: 
10 October 1963 through September 1964. 

AGENCY DISSEMINATION OF INFORMATION TO THE INTELLIGENCE een 
COMMUNITY (FORMAL AND INFORMAL DISSEMINATIONS iG 

Eh ¢ ine, τὸ ot 

*10 October 1963 DIR 74673 (WH/3/Mexico) 

"On 1 October 1963, a reliable and sensitive source 
in Mexico City reported that an American male, who 
identified himself as Lee OSWALD, | contacted the 
Soviet Embassy in Mexico City . 
Recipients: FBI, I&NS, Navy, ae (Warren Com- 

’ mission] 

| *24 October 1963 DIR 77978 ᾿ ᾿ (WH/3/Mexico) 

“Request for two copies of most recent photograph of 
Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: Navy. [Warren Commission] 

23 November 1963 DIR 384915 _(WH/3) 

Information relating to telephone call on 28 Sep- 
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico City. 

- Recipient: FBI ἮΝ ! ; ἐν 

I “ Document Date 
II = Document Number 
Ill - (Originating Office 

tg An asterisk indicates that the. document was also Ξ available 
to the Warren Commission. 

SECRET 
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24 November 1963 TDCS-3/565,829 

Subject: Cuban Precautions following Assassination of 
President Kennedy. 
Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy, 
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, ΟΟἹ, ONE, OCR, 
ORR, 00, EXO. 

25 November 1963 DIR 84950 | (WH/3/Mex ico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City; 
Contact with Lee Harvey OSWALD. 3 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DIR 84951 (C1/SIG) 

Agency requests information relating to OSWALD's’ 
Activities in Mexico City. 
Recipient: FBI 

26 November 1963 CSCI- (WE/BC) 

Subject: Reported Anonymous Telephone Message. 
Recipient: FBI. . 

26 November 1963 se hia (WH/3) 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. Encloses transcripts of tele- 

γ. τς phone calls made on 27 and 28 September and 1 and 
ἱ 3 October 1963. 

Recipient: FBI. 

26 November 1963 . CSCI-3/778 ,829 (WH/3) - 

' Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
President Kennedy. (Encloses transcripts of tele- 

; phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD 
\C between 27 September and 3 October 1963). 

NB: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one, according to a copy of the 
document in CI/SIG file No. 568. 
Recipient: FBI. 

SECRET 
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26 November 1963 DIR 85069 (WH/3) 

‘Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress- 
man to Texas on 26 November 1963. 
Recipient: FBI 

*26 November 1963 DIR 85089 (C/WH/3) 

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan, 
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November. 
1963 that “on 18 September 1963 he saw Lee Harvey 
OSWALD receive six thousand five hundred dollars in 
a meeting inside the Cuban Embassy ,in Mexico City". 
Recipients: FBI, State, White. House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

26 November 1963 DIR 85176 ~  (WH/3) 

Subject: Marina Nikolaeva OSWALD (information volun- 
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed 
REGGAB studying in West Germany). 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

26 November 1963 Ο DIR 85177 (WH/3/Mexico) 

Subject: Telephone communication between Cuban President 
DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to 
Mexico. . 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re- 
ceived copy. 

26 November 1963 Unnumbered aa (01.516) 

Subject: HUNTER Report No. 10815. 
Recipient: FBI. 

(ο17518) 

Subject: HUNTER Report No. 10816. 
Recipient: FBI. | | 

: 

— SECRET 
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27 November 1963 CSCI-3/778 881 (WH/3/Mexico) 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 November 1963. 
Recipient: FBI. 

*27 November 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico) . 

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 
latter to a close friend in Bern. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy.. [Warren Commission] 

27 November 1963 DIR 85195 (C/WH/3) 

United States Ambassador to Mexico requests passage 
of message to secretary of State RUSK, Mr. McCONE, 
and Mr. HOOVER. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

27 November 1963 ᾿ | DIR 85196 (C/WH/3) 

According to information from Nicaraguan Security 
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
intelligence source from 1962 to August 1963. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

*27 November 1963 DIR 85199 ο (WH/3/Mexico) 

Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte. , 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received. copy. [Warren Commission]. , 

27 November 1963 ΠΟ ΘΙΒ 85222 (WH/3/Mex ico) 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of. the © 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico Cry: 
contact of Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 
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November 1963 DIR 385246 (WH/3) 

‘Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 

_received copy. (Also relayed to 5. PAPICH of the FBI 
by CI Staff on 27 November 1963.) 

November 1963 DIR 85471 ες (C/WH/3) 

. Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

November 1963 DIR 85573 __ ὴ (WH/3/Mexico) 

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary Ὁ 
of State RUSK regarding “Ambassador HERNANDEZ, Cuban: 
Ambassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO. 
Recipients: FBI, State, White House. 

November 1963 _ Unnumbered | (CI/SIG) 

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele- 
phone to S. PAPICH. 
Recipient: FBI. 

November 1963 _ Unnumbered (CI/SIG) 

Information regarding photographic coverage of 
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed 
to S. PAPICH of the FBI. . 
Recipient: FBI. 

November 1963 _ Unnumbered . © (CI/STG) - 

Telephone contact with S. PAPICH with regard to 
OSWALD's presence in New Orleans in September 1963.: 
Recipient: FBI. : ; 

November 1963 _. DIR 85657 °° (C/WH/3) ἡ 

On 26 November 1963 a British journalist named John 
_WILSON-HUDSON gave information to thé American Em- 

. bassy in London indicating that. an “American gangster- 
' type named RUBY" visited Cuba around 1959. 
Recipients: FBI, State, White House. 

SECRET 
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*28 November 1963 DIR 85662 ο (C/WH/3) 

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
Commission] 

*28 November 1963 DIR 85665 (C/WH/3) 

‘The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy. 
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients:. FBI, State, White House; Secret Service 
received copy.. tWarren Commission] 

29 November 1963 CSCI-3/778 ,893 (WH/3/Mex ico ) 

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN 
and Horacio DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85666 

Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO 
be turned over to Mexican authorities for additional 
interrogation and investigation. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com- 
mission] 4% 

29 November 1963 DIR 85668 ὅν τ (WH/3/Mexico) 

Highlights from interrogation of Horacio DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House- 

*29 November 1963 “DIR 8ὅ56 0. Στ (C/WH/3) 

Sensitive sources.... have reported that when the 
23 November arrest of Silvia DURAN. became known to 
the personnel of the Cuban Embassy there was a 
great deal of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren 
Commission] 

gEnney he 3 Se 
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29 November 1963 DIR 85676 _(WH/3/Mexico) ᾿ 

Subject: Travel of Soviet edplometic couriers. 
Recipient: FBI. 

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3) 

Series of anonymous telephone calls to the office of 
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man. 
claiming to have knowledge about a Soviet plot to 
assassinate Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85714 (C/WH/3) 

Release of Silvia DURAN for second time on 
28 November. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. ose te 

*29 November 1963 DIR 85715 . (WH/3/Mexico) 

Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD (October 1959 
᾿ς to May 1962). . 

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85744 - (C/WH/3) 

Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 

~ received copy. : 

*29 November 1963 DIR. 85758 ; (WH/3/Mexico) _ 3 

“TpansTation of interrogation of Siivia DURAN and. 
-Horacio DURAN Navarro. ...: "Pea 
Recipients: FBI, State, White House; “Secret Service . 

“received copy. (warren Commission] 

7 
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*29 November 1963 DIR 85770 (C/WH/3) 

| Series of incidents which have produced a report alleging 
advance information on assassination. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re- 
ceived copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that. 
Oswald had made a bank deposit. 

29 November 1963 Unnumbered Memorandum ((17516) 

Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director's 
suggestion that FBI check all bank accounts and safe 
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas. 

30 November 1963 CSCI-3/778/894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
Post suggesting two men involved in assassination. 
Recipient: FBI. 

*30 November 1963 DIR 86063 | (C/WH/3) 

Gilberto ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

3 December 1963 DIR 86496 ᾿ ᾿ς (C/WH/3) 

Information relating to OSWALD's presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

—*4 December 1963 DIR’ 86702 (C/WH/3) 

Travel information regarding OSWALD and his wife,,. 
June 1962. 
Recipients: FBI, State, White House; . Secret Service 
received copy. [Warren Commission] . 
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5 December 1963 DIR 87189 : (C/WH/3) 

Known Soviet intelligence officer in New Delhi 
demanding full probe into assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

*6 December 1963 DIR 87520 (C/WH/3) 

Correction of DIR 87502. 

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

*7 December 1963 DIR 87667 , (C/WH/3/) 

Reinterrogation of Gilberto ALVARADO concluded. 
᾿ Recipient: FBI. [Warren Commission) 

Stagirphicent 9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Mexico) 

Richard BEYMER, American movie 86 108: in touch with 
Cuban Embassy, Mexico eee 
Recipient: FBI. 

*9 December 1963 DIR 87796 (WH/3) 

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 
alleging assassination arranged by Communist 
Chinese. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. (Warren Commission] ; 

9 December 1963 . . Unnumbered Memorandum (CI/SIG) 

_ Telephone contact with 5. PAPICH regarding identity. 
᾿ of a source who claims plot to assassinate Kennedy 
prepared and executed jointly by the Communist Hp deta ὅς 

τ ᾿ ... Chinese and Cubans through intermediaries. . (See... ae ee 
paar : JMWAVE 8658 IN 75902). pa τὰ 

boas Recipient: FBI... 

11 December 1963 ~~ TDCSDB 3/658,408 
_ Subject: . Comments of Soviet official regarding 
_ (a) Moscow views on international situation 
following death of President Kennedy, and (b) 
resumption of disarmament talks. 
Recipients: General distribution. 
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12 December 1963 CSCI-3/779,048 (C/WH/3) 

Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON, 
John; WILSON, John Hudson. ) 
Recipient: . FBI. 

*12 December 1963 DIR 88643 

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi- 
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa 
Rica. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com- 
mision] ote, Ue 

12 December 1963 DIR 88682 (C/WH/3) 

Cuban Ambassador to France received instructions not 
to comment upon the assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3) 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

*13 December 1963 CSCI-3/779,136 (C/WH/3) - 

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

16 December 1963 CSCI-3/779,135 (C/WH/3) 

‘Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy. 
Assassination. 
Recipient: FBI. 

#18 December 1963 _ ‘DIR 89970 τ (C/WH/3) 

Further information on Richard. Thomas GIBSON. 
‘Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. (Warren Commission] . 
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*18 December 1963 DIR 89980 

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

19 December 1963 CSCI-3/779,225 

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by 
Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

19 December 1963 CSDB-3/658,870 (WH/Reports). 

Subject: a. Disagreements between Fidel CASTRO and . 7 
_ Rauo ROA y Garcia. : 

b. Probable Future Plan of Action for 7 ae: 
Carlos RAFAEL Rodriguez. 

Recipients: State (Miami) and others (not identified. 

27 December 1963 CSCI-3/779,297 

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged 
“by~the Cuban Government~and-the: ‘Communi st Chinese). 
Recipient: FBI. : 

3 January 1964 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG) 

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article appearing in ΕἸ Caribe 
on 27 November 1963 and possible connection with 
ALVARADO's interview in the U.S. mae) on 26 November. 
.Recipient: FBI. 

*10 January 1964 τς CSCI-3/779,482 ὁ εν (WH/3/Mexico) 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN. 
‘Recipient: FBI. - (Warren Commission] - 

1 
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14 January 1964 CSCI-3/779,510 (CI/SIG) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
- (Regarding liaison with FBI and latter’ s handling of 
information from CIA.) 
Recipient: FBI. 

27 January 1964 CSCI-3/779,729 (CI/SIG) - 

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 CSCI-3/779,814 ᾿ (CI/SIG) 

Subject: Jack L. RUBY, Lee Hervey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

4 February 1964 CSCI-3/779,817 (SR/CI/R) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names, 
addresses, and telephone numbers relating to the 
Soviet Union.) 
Recipient: FBI. 

18 February 1964 DDP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of John F. 
Kennedy. 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

_18 February 1964 DDP 4-086] 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. Subject: Assassination of 
President John F. Kennedy. - 
Recipient: FBI. [Copy to Warren δραηϑε 8η], 

18 February 1964 DBP 4-0862 
Memorandum for the Chief, United States Secret 
Service. Subject: Assassination of President 
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic 
Diary" relating to OSWALD's attempted suicide.) 
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy - 

. Verification of Entry in "Historic Diary”. 
Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI-3/779,988 (SR/CI/R) 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information regarding 
SETYAEVA and RAHM. ) 
Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 (C/WH/3) 

Subject: Further Information Provided by Moroccan © 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White House (attention Secret Service). 

11 March 1964 CSCI-3/780,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
_by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 (SR/CI/R) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photograph of an individual closely ἘΒΕΕΠΝ eng 
OSWALD). 
Recipient: FBI. 

en * 46 April 194. 6Οὃϑ.ῳ [501-3)780,995 (SR/CI/R) 

οὐδ ἤθε: Yuriy Ivanovich NOSENKO. 
- Recipient: FBI. 

20 April 1964 CSDB- 3/660, 704 

Subject: Plans by British and French to Publish ᾿ 
BUCHANAN Articles on Assassination. 
Recipient: FBI (2) 
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τ 22 April 1964 CSCI-3/780,881 (SR/CI/R) 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Information regarding Lydia DYMITRUK.) 
Recipient: FBI. 

30 April 1964 ὁ Unnumbered Memorandum ((Ι7516) 

Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November 
advising PAPICH to contact SOLIE of the Office. 
of Security for information. 

8 May 1964 DDP 4-2351 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 

11 May 1964. ᾿05601-3,781,172 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names, | 
addresses, and telephone numbers from an address book 

Oo belonging to Marina OSWALD.) 2 
Recipient: FBI. . 

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R) 

Subject: [1.66 Harvey OSWALD. (Identification 
of photographs sent to CIA by FBI.) 
Recipient: FBI. 

15 May 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
-to the Assassination of President Kennedy. 

14 



13-00000 

SECRET. 

13 May 1964 . CSCI-3/781 351 

Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified 
Information about the U-2. 
Recipient: FBI. [Warren Commission - DDP 4-2444] 

19 May 1964 CSCI-3/781 ,386 

Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK). 
Recipient: Navy. 

5 June 1964. -  CSCI-3/781,543 (CI/R&A) 

Subject: Lee. Harvey OSWALD. - (Use of Machine Colla-~ 
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina. 

10 June 1964 ~  « CSCI-3/787 ,841 ες (CI/R&A) 

Subject: Information Concerning Jack Ruby. 
Recipient: FBI. 

29 June 1964 CSCI-3/782, 058 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

2 July 1964 .DDP 4-340] 

Memorandum from Richard HELMS, OOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 July 1964 DDP 4-3470 

Memorandum frau: Richard HELMS, pop, to J. fas RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 

_ Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 
- and the Assassination of John F. Kennedy. 
Recipient: _ Copy to FBI. 

SECRET 
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27 August 1964 CSCI-316/00856-64 

Subject: No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Soviet Union. 
Recipient: FBI. 

3 September 1964 DDP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: Copy to FBI. 

1 October 1964 DDP 4-5110. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, 26 J. Lee RANKIN. 
Subject: Joachim JOESTEN. 
Recipient: Copy to FBI. 

6 ἜΘΡΤΟΒΕΓ 1964 CSCI- S16 /OINSS = 64 

subiect: VIADUCT Interview on 9 September: 1964; His 
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI. 

23 October 1964 -CSCI-316/01709-64 

Subject: Raymond F. FRIESECKE. 
Recipient: FBI. 

2 November 1964 τς CSCI-316/01779-64 

Subject: Testimony in the Warren Commission Report in 
the Assassination of President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

23 December. 1964. CSCI-316/02545-64 

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 

- Recipient: FBI. 

16 
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2 March 1965 CSCI-316/00925-65 

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi- 
gation of Lee Harvy and Marina OSWALD. 
Recipient: FBI. 

8 April 1965 CSCT-316/01398-65 

Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico © 
City. : 

Recipient: FBI. [Copy to Secret Service] 

30 June 1965 CSCI-316/02654-65 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966 CSCI-316/04482-66 

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's Intourist 
Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

9 May 1967 CSC1-316/021 53-67 

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by 
Jim GARRISON to show that OSWALD was a CIA agent and 
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON 
alleges he has letters signed by CIA representatives or 
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans 
to work with Cubans for the assassination of CASTRO. 
This memroandum is intended to record that such letters | 
never existed and therefore could not be in GARRISON's 
possession. . 
Recipient: FBI. 

14 June 1967 CSCI-316/02669-67 | 
Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding 
Mario GARCIAS et al. 

εἰ Recipient: FBI eT 
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24 July 1967 CSCI-316/03243-67. 

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman, 
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban © 
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS’ 
statement of dubious” credibility; information passed to 
Mexican authorities. 

READ TENSE: FBI. 

7 May 1968 '  6SC1-316/01678-68 

‘Subject: | Promotional Literature Concerning the Alleged 
Assassination Conspiracy of JFK Written and Mailed by 
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim 
GARRISON's Allegations. 
Recipient: FBI. 

16 September 1969 CSCI-316/03323~69 

-Subject: Charles William THOMAS. 
Recipient: FBI. 

DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFF 

᾿ Since CI Staff held the Agency' 5 official file on OSWALD, 
all cable traffic (theoretically) including disseminations by 
cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad- 

' ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison. 
Copies were, therefore, available to the Staff. 

Since CI Staff released all. long-form CSCI's, coordinated 
on short-form CSCI's, and maintained the CSCI log, the CI Staff 
received copies of all CSCI's. 

DISSEMINATION OF MATERIAL TO THE WARREN COMMISSION 

13 December 1963 ‘[Comntsston Document No. 100] 

Memorandum 
Subject: Analysis of World Reaction to President 
Kennedy's Assassination. 
(Supplied by A. W. DULLES.) 
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21 January 1964 [Commission Document No. 300] 

Note from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Attachments: a. Recent Soviet Statements on 

Lee Harvey OSWALD. 
b. FBIS-28 on OSWALD case. 

21 January 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Draft Questions for Submission to the 

_ Government of the Soviet Union. 

22 January 1964 [Commission Document No. 691] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD. 

25 January 1964 [Commission Document No. 321] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
᾿ Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in 

the Soviet Union. 
Alphabetical List of Persons in the Soviet 

Union Who Were Known to or Mentioned by 
Lee Harvey OSWALD or His Wife. 

31 January 1964 | [Commission Document No. 347] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Developed by CIA on the Activity 
of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 September - 3 

. October 1963. 

5 Serves 1964 . 

~ Note. from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN. x 
Fourteen attachments including recent Soviet State- 

. -ments on Lee HAnvEy: OSWALD (as of 5 February 1964). 

5 ‘February 71 [Commission Document No. 361) 

‘Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to 
J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B, 

. ἃ summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives. 
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8 February 1964 {Commission Docjment No. 1182] 

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee 
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of 
Lee Harvey OSWALD's documents. 
{Information passed to FBI.] 

18 February 1964 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi- 
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi- 
nation of President John F. Kennedy. (Request for 
information which might be helpful in interpreting 
available materials relating to OSWALD's activities 
abroad. ) 
[Copy to Warren Commission. ] 

18 Fabrilery 1964 DOP 4-0860 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi- 
. gation, attention Mr. S. J. PAPICH.. Subject: Assassi- 
nation of John F. Kennedy. (Request for information 
relating to OSWALD's attempted suicide.) 
[Copy to Warren Commission. ] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi- 
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi- 

_ nation of President John F. Kennedy. (Request for copies 
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey 
OSWALD. ) 

_ [Copy to Warren Commission. ] 

18 February 1964 DOP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States ‘Secret. Say ices. 
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination 
of President John F. Kennedy. (Verification of entry 
-in "Historic Diary" relating to OSWALD's eee 
‘suicide. ) 
[Copies aa Warren Commission and the. FBI. a 
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18 February 1964 DDP 4-0864 

Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Verification of Entry in "Historic Diary".) 
[Copies to Warren Commission and the FBI. ] 

19 February 1964 [Commission Document No. 384] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
(TS No. 187908.) Subject: Information Developed by- 
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico 
City, September 28 to October 3, 1963. 

_ 19 February 1964 DDP 4-4581 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

*2] February 1964 -  DDP 4-0940 | [Commission Document 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to. J. Lee RANKIN. 
Subject: Translations of Interrogations Reports of 
Silvia DURAN. 

No. 426] 

Attachments: OUT Telegram No. 85758, 29 November 1963. 
Translation of Interrogation of Silvia 
DIRAN and Horacio DURAN Navarro. 

CSCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans- 
lation of Official Mexican Polic Report 
on the Second‘Interrogation of Silvia 
DURAN. 

5 March 1964 DP 4-1171 [Commission Document 
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 

No. 448] 

“Subject: Summary of: Findings in Regard to Allegations 
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 

*6 March 1964 oe oP 4.. 1224 ᾿ - [Commission Document . 

"Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information in CIA's Possession Regarding 
Lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963. 

No. 692] 
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18 March 1964 ee DDP 4-1423 [Commission Document No. 528] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Article Alleging that OSWALD was. Interviewed 
by CIA in Moscow. 

24 March 1964 ᾿ DDP 4-1555 § [Commission Document No. 674] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Disseminated to the Secret 
Service but not yet made avaliable to the President's 
Commission. 

*24 March 1964 DDP 4-1554 - ᾿ [Commission Document No. 631] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: CIA Dissemination of Information on Lee 
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. 
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 δεξοδῶν 

1963, 6 
‘QUT Message No. 77978, dated 23 October 

᾿ς 1963: , 

25 March 1964 DDP 4-1576 

“Note from Richard ‘HELMS to J. Lee RANKIN. 
Attachment: Five copies of “Rumors about Lee Harvey 
OSWALD", dated 23 March 1964. 

27 March 1964 τ -DDP 4-1606 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to Thomas L. HUGHES, 
Director of Intelligence and Research, Department of ἡ 

‘State. Subject: Verification of Entry in "Historic. 
Diary". 
[Copies . .to Warren Commission ‘and the FBI. ] 

#3] March 1964 a “DDP 41655. ; [Commission eeunent No. 698] 

“Memorandum From Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Reports on Activities and Travel of Lee 
Harvey OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD. 
Attachments: OUT ves No. 86702, 4 December 1963, 
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to the White House, the Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

OUT Message No. 97520, dated 6 December 
1963, to the White House, the Department of State, 
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to 
the Secret Service. 

OUT Message No. 85715, dated 29 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the — 
Secret Service. 

OUT Message ‘No. 85182, dated 22 November 
1963, to the White House, the Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. ; 

OUT Message No. 85665, dated 28 November 
1963, to the White House, the Department of.State, and .. --. 
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the 
Secret Service. 

*3 April 1964 DDP 4-1699 [Commission Document No. 710] 

6 April 

ἡρι ραν from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject:. Richard Thomas GIBSON. 
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 December 
'1963, to White House, Department of State, and the 
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret service. 

1964 ..  DDP 4-1739 = [Commission Document No. 708] 

"Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 

7 April 

Subject: «Reply to Questions Contained in Your -Memo- 
randum dated 12 March -1964.. ("Certain. Questions Posed 
by the State. Department Files") 

1964 Ost: ς DP 4-1787 - [Commission Document No. 726] 

‘Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First 
Interrogation. 
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DDP 4-17 86 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
_ Subject: 

20 April 1964 

Mohammed REGGAB. 

DDP 4-19 97 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN. 
BND Report Pertaining to Allegations Con- 

cerning Anton ERDINGER. 
Subject: 

21 April 1964 

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN. 
Attachment: CSDB 3/660,704 (Plans of British and 
French Publishing Firms to Publish the Thomas 
BUCHANAN Articles on Assassination of President 
Kennedy. ) 

24 April 1964 DDP 4-2099 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: 

29 April 1964 

Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD. 

DDP 4-21 60 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Photograph of Lee Harvey OSWALD. SUBJECT: 

4 May 1964 DOP 4-22 56 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Additional Information on Lee Harvey OSWALD. ‘Subject: 

6 May 1964 ‘DP 4-22 96 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, .DDP, to di Lee RANKIN. 
Subject: Criteria for Dissemination of Information to - 
the Secret Service; Recommendations of the Central 

~ Intelligence Agency Relative to Presidential Protection. 

8 May 1964 “PDP 4- 23 5] [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Marina OSWALD's Notebook. Subject: 

817] 

844] 

871] 

902] 

911] 
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13 May 1964 DDP 4-2444 [Commission Document No. 

15 May 1964 [Commission Document No. 

19 May 1964 DDP  4-2533 [Commission Document No. 

SECRET 

931] 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation. 
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa- 
tion about the U-2. 
[CSCI-3/781,351 - copy to Warren Commission] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination εὖ President Kennedy. 
[Copy to FBI] ; 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 

_ Mexican Control of U.S. Citizens’ Travel to and from — 

*19 May 

*22 May 

Cuba. " 

1964 - DDP 4-2534 [Commission Document No 

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Allegations of Pfc..Eugene B. DINKIN, U.S. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi- 
dent Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November 
1963, to the White House, State Department, and the 
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the 
Secret Service. 

1964 ; DOP 4-2624. [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Anonymous Telephone Calls to’ United States 

᾿ Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Bee ee with a copy to 
the Secret Service. 

τ 25 
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27 May 1964 DDP 4-2688 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December 
1963, to the White House, Department of State, and 
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to 
the Secret Service. 

27 May 1964 “DDP 4-2692 [Commission Document No 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and 
Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD. 

1 June 1964 . DDP 4-2741 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte. 
Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November 
1963, relative to Gilberto ALVARADO. 

OUT Message No. 85199, dated 27 November 
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. 

OUT Message No.. 85662, dated 28 November 
1963, relative to Gilberto ALVARADO. 

‘OUT Message No. 86063, dated 30 November — 
1963,. relative to Gilberto ALVARADO. 

OUT Message No. 85666, dated 28 November 
1963, relative to Gilberto ALVARADO. 

OUT Message No. 87667, dated 7 December - 
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. 

Memorandum, dated 12 December 1963; 
subJEce: Mexican Interrogation of Gilberto: ALVARADO . 

3 .June 1964 ~~ DDP 4-2764 _ [Commission Document No. 

Memorandum ‘from Richard HELMS, DOP, ‘to J. Lee RANKIN. 
coueck Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished aap 

- the Soviet Government. 

- 3 dune 1964 DDP 4- 2770 ᾿ ΠΈΞ Ἢ Document No. 

Ncnavandun from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT. 

26 
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4 June 1964 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Developed on the Activity of Lee 
Harvey OSWALD in Mexico City. 

5 June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No. 1041] 

Memorandum from Richard HELMS , DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training: - 

. School in Minsk, USSR. 

10 June 1964 DDP 4-2922 [Commission Document No. 1054] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

*12 June 1964 DDP 4-2988 [Commission Document No. 1089] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Attachment: QUT Message No. 88643, dated 12 December 
1963, to the White House, Department of State,.and ἘΠΕ 
Federal ‘Bureau of Investigation. Σ 

19 June 1964 DDP 4-3169 [Commission Document No: 1131] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Brainwashing Techniques. 

26 dune 1964 DDP 4- 3366 © 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Bhatnwash ing: Techniques τ tac 

29 June 1964. ᾿ DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188] ᾿ 

“Memorandum from Richard ‘HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
‘Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
ἴῃ Tangier, Morocco... si - 
[Copy to the FBI.] ; 

27 
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1 duly 1964 . DDP 4-3389 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki 
on 10 October 1959. 

2 July 1964 | DDP 4-3401 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul 
Pavel Antonovich YATSKOV). 
[Copy to the FBI.] 

6 July 1964 DDP 4-3470 .. [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Statements Reportedly Made by George and 
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD Ὁ 
and the Assassination of President Kennedy. 
[Copy to the FBI. ] 

22 July 1964 DDP 4-3712 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur- 
‘nished the Commission le CIA and.the Department of 
State. 

23 July 1964 DDP 4-3769 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWALD. 
Attachment: Affidavit respecting origin and circum- 
stances of a-photograph of an unknown individual 
furnished by this Agency to the FBI on 22 NOvEMer, 
1963. 

23 July 1964 pop 4- 3770 

με από roi Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN, 
Subject: Lee Harvey OSWALD. 
Attachments: _ Translation (original documents included. ) 

1201] 

1216] 

1222] 

1273] 

1287] 

- 
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31 July 1964 DOP 4-3916. [Commission Document No. 1358] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. | 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

7 August 1964 DDP 4-4037 [Commission Document No. 1356] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. 

28 August 1964 . DDP 4-4479 ({Conmission Document No. 1443] 

Memorandum from Thomas H. KARAMESS INES , ADDP, to J. 
Lee RANKIN. 
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY. 

31 August 1964 — DDP 4-458] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
- Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. 

3 September 1964 DDP 4-4600 [Document No. 50, List 2] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: -OSWALD Documents 5 Supplies by ΠΕ Cuban Poveriment. 
[Copy to the FBI] 

14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483] 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required. for Obtaining Soviet 
Tourist Visas in Wester Europe in 1964. 

ΤΊ September 1964 | DOP 4-4793 | 

| Memorandum from ‘Richard HELMS , DOP, to ae Lee RANKIN. 
Subject: Publication of Documents Furnished.to the 
Commission by. the. Central Intelligence Agency. 

11 September 1964 οὐ DOP 4-4794 [Commission Document ‘No. 1479] 

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: _ Certain Questions Posed by the State Depart-_ 
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479) 

29... 
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11 September 1964 DDP 4-4795 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised) , 
(Attachment to CD Νο. 1479.) 

11 September 1964 DDP 4-4796 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet” 
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964. 

15 September 1964 . DDP 4-4801 [Commission Document No. 

Memorandum δὴ Richard HELMS, “DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: . . Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 1964 DDP 4-4823 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates; 
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas; 
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from 
Cuba. 

17 September 1964 τς ΒΡ 4-4838 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: State Department Files. 

17 September 1964 _ DOP .4-4893 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
‘Subject: Valeriy: Vladimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 ἐστ DDP 4-4841 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
“Subject: Lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval 
for the publication of memorandum, dated 2 July 1964, 
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.) — 
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18 September 1964 DDP 4~-4847 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: COmmunications from the Department of State. 

18 September 1964 DDP 4-4848 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens 
Married to Foreigners. τ 

18 September 1964  -DDP 4-4850 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
_ Subject: Passport and Visa Office. 

18 September 1964  DDP 4-4873 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Intourist Hotels in Moscow. 

18 September 1964 DDP.. 4-4882 

_ Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: _ Technical Examination of Photographs of Lee 
Harvey OSWALD 's Application for.a Cuban Visa. 

18 September 1964 _ DOP 4-4886 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR. 

22 September 1964 © ~~ DDP 4-4921 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN. 

17 September 1964 DOP 4-4922, 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban 
Consul, Mexico City. ᾿ 
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18 September 1964 DDP 4-4952 

Memorandum from Richard HELMS, .DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Lee Harvey OSWLAD. (Information regarding 
OSWALD's stay in. Helsinki. ) 

18 September 1964 PDP 4-4953 

Memorandum from Richard HELMS , DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI 
Photograph No. Ὁ 33-46 (Commission . Exhibit No. 2625). 

1 October 1964 ΩΡ 4-5110 [Commission Document No. 

Memorandum from Richard HELMS , DDP, to se Lee RANKIN. 
Subject: Joachim JOESTEN. 
[Copies to FBI, I&NS, State] 

13 October 1964 DDP 4-5275 

Memo range from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Publication of Documents Furnished to the 
Commission by the Central Intelligence Agency. 

16 October 1964 DDP 4- 5334/1 

Manoraddum for The President's Committee on ne Warren 
Commission Report. 
Subject: CIA's Role in the auppere of Presidential 
Foreign Tee: 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Information Developed: on the ἈΕῚ Στ of Lee 

. Harvey OSWALD in Mexico City. 

29 October 1964 ppp 4-5558 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. - 
Subject: ‘Transmittal of OCR Bublication: "Foreign 
Press. Reaction to the Warren Report", and Follow-Up 
Report, dated 22 October 1964. 

20 October 1964 : - PDP 4: 5341 [Commission Document No. 

1532] 
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13-00000 
SEGAET 

AGENCY DISSEMINATIONS TO THE FBI ET AL REGARDING RUMORS AND 
ALLEGATIONS REGARDING PRESIDENT KENNEDY ASSASSINATION. 

10 October 1963 DIR 74673 Ἐ 

Lee Harvey OSWALD, Contact with Soviet Embassy, Maxics a Mes 
‘ City, 1 October 1963. 

Recipients: FBI, I&NS, State, White House. 

23 November 1963 . DIR 84915 

Information relating to telephone call on 28 september a 
1963 to Soviet Embassy in Mexico City. 

_ Recipient: REE 

25 Novenber 193. ΟΝ 84950 
‘Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the. 
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico ete: 
Contact with Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

25 November 1963 DIR 84951 

CIA requests information relating to OSWALD's ac- 
tivities in Mexico City (from FBI interrogation 
of OSWALD). 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 

Subject: Reported Anonymous Telephone Nessage. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 CSCI-3/778 ,826 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of 
᾿ President Kennedy. Encloses transcripts of [616-΄ 

phone calls made on 27 and 28 September and 1 and_ 
3 October 1963. 

᾿ Recipient: FBI. 
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26 November 1963 ᾿ CSCI-3/778,829 

Subject: Same as above. 
(Comment: This dissemination may be identical with 
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to 
be the correct one, according to a copy of the docu- 
ment in CI/SIG file no. 568.) 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85069 

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress- 
man to Texas on 26 November 1963. 
Representatives of this Agency.in Costa Rica suspect 
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy 
to the Costa Rican National Assembly, will try to 
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro 
propaganda in connection with the assassination οἵ. 
President Kennedy. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR-. 85089 

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan, 
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November 
1963 [sic - 25 November. 1963] that "on.18.September 
1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand 
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban 
Embassy in Mexico City." 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received a copy. [Warren Commission] 

26 November 1963 _ “DIR 85176 

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun- 
‘teered on Marina OSWALD by Moroccan selene Mohamed 
REGGAB studying in West Germany).~ 
Recipients: FBI, State, Waite Houses ‘Secret service. 
received copy. 

26 November 1963 | DIR. 85177, 

Subject: Telephone Communication -between Duban Presi-. 
dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas , Cuban Am- ἢ 
bassador to Mexico. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. 
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26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10815. 
. Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: HUNTER Report No. 10816. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 Unnumbered 

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the gett? 
White House. (OSWALD's reported presence in Mexico 
City on 18 September 1963.) 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 CSCI-3/778 ,881 

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in 
Mexico City, 18 - 24 Novenber 1963. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 DIR 85182 

Subject: Lee -Harvey OSWALD. On 23 November, Richard 
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who 
was acquainted with OSWALD, made statements regarding 

_ latter to a close frierid in Bern. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren ΟΠ Π 55 10η: 

27 November 1963. DIR 85196 

eenvaing: to information from Nicaraguan Shcurt ty 
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan 
intelligence source from 1962 to August 1963. hi 
Recipients: FBI, State, White HOUSE secret Service 
received copy. ἡ 

27 November 1963 DIR es 
Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. ‘(Warren Commission ] 
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27 November 1963 DIR 85222. - 

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban- 
- Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with - 
Lee Harvey .OSWALD. 
Recipient: FBI. 

26 November 1963 DIR 85246 

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information =. 
regarding Lee Harvey OSWALD. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-. 
ceived copy.. (Also relayed to 5. PAPICH of the FBI by- 
CI Staff on 27 November 1963.) _ 

27 November 1963 6 DIR 85471 

Subject: Rearrest of Silvia DURAN. 
‘Recipients: FBI, State, White House. 

27 November 1963 DIR 85573 

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary of 
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am- 
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO. 
Recipients: FBI, State, White House... 

27 November 1963 Unnumbered 

Information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone 
to S. PAPICH. 
Recipient: FBI. 

27 November 1963 _ Unnumbered 

Information ‘regarding photographic coverage of Cuban 
‘and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH: ~.: 
of the FBI. 
Recipient: FBI. 

28 November 1963 DIR 85657 

- on 26 November a British journalist named John WILSON- 
HUDSON gave information to the American Embassy in 
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London indicating that an “American gangster type named 
RUBY" visited Cuba around 1959. 
Recipients: FBI, State, White House. 

28 November 1963 DIR 85662 

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

28 November 1963 DIR 85665 

The Hague Station reports that on 23 November 1963, 
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to 
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy. 
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who 
murdered President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service| 
received copy. (Warren Commission] ay 

29 November 1963 CSCI-3/778 893 

Subject: iiterrogatien of Silvia Tirado de DURAN and 
Horacio DURAN Navarro. 
Recipient: FBI. 

29 November .1963 .DIR 85666 

Acting upon an FBI request, the Agency requests ALVARADO 
be turned over to Mexican authorities for additional 
interrogation. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85668 

Highlights from the interrogation of Horacio DURAN Navarro 
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. 

Recipients: FBI, State, White House. 

29 November 1963 ὀ ὀ ὀ ὨΙΆ 85670 

‘Sensitive sources ... . have eaeaitc that when the . 
_ 23 November arrest of Silvia DURAN became known to 
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal 
of discussion. 
Recipients: FBI, State, White House. (Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85691 

Series of anonymous telephone calls to the office of the 
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming - 
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate 
President Kennedy. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re- 
ceived copy. 

29 November 1963 DIR 85714 . 

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service. 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85744 

Interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte. - 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service . 
received copy. 

29 November 1963 DIR 85758 

ΠΑ Ὁ Translation of interrogation of Silvia DURAN and 
᾿ ες Horacio DURAN Navarro. 

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

29 November 1963 DIR 85770 

Series of incidents which have produced a report 
alleging. advance information on assassination. 

‘Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
᾿ς received copy. (Warren Commission J 

29 November. 1963 . _ Unnumbered memorandum | 

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor 
‘that OSWALD had. made a bank deposit. 
Recipient: FBI. 
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30 November 1963 CSCI-3/778,894 

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington 
Post suggesting two men involved in assassination... -. 
Recipient:. FBI. 

30 November 1963 DIR 86063 

Gilberto ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication. “Ὁ 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] ~~ 

3 December 1963 DIR 86496. 

Information relating to OSWALD: S presence in Mexico. 
Recipient: FBI. 

7 December 1963 - DIR 87667. 

Re- interrogation of Gilberto ALVARADO concluded. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

9 December 1963 DIR- 87731 

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with 
Cuban Embassy , Mexico City. 
‘Recipient: - FBI. 

9 December 1963 ᾿ΌΙΗ 87796 

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging 
assassination arranged by Communist Chinese. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service . 
received copy. (Warren Commission] 

9 December 1963. ᾿ ἀπε δ δὰ Memorandum 

Telephone contact: with δ. PAPICH ‘regarding "identity of 
a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared... .. 
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans _ 
through. intermediaries. (See JMWAVE 8658, IN 75902. ) 
Recipient: FBI. = 

12 December 1963. a . CSCI-3/779,048 - : 

Subject: WILSON, Carlos John (also: WILSON-HUDSON, 
John; WILSON, John Hudson. ) 
Recipient: FBI. 
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12 December 1963 DIR 88643 

Subject: Letter Relative to Assassination of President 
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica. 
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission] ὁ 

12 December 1963 DIR 88682 

Cuban Ambassador to France received instructions not 
to comment upon the assassination. 
Recipients: FBI, State, White House. 

12 December 1963 DIR 88747 

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN. 
Recipients: FBI, State, White House. 

13 December 1963 CSCI-3/779 136 

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

16 December 1963 CSCI-3/779,135 

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy Popsee abi ons 
Recipient: FBI. 

18 December 1963 DIR 89970: 

Further Information on Richard Thomas GIBSON. 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service 
received copy. [Warren Commission] 

18 December 1963. οὔϊᾷ 89980- 
Subject: Actions of Silvia DURAN after her first 

- interrogation. ΕΣ 
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service hes 

' received copy. fWarren Commission] 

December 1953.  ἀἠηὴὌο501-3,779,297᾽ 
Subject: Assassination of President Kennedy .(arranged 

' by the Cuban Government and the Communist Chinese). 
Recipient: FBI. 
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3 January 1964 Unnumbered Memorandum 

Telephone contact with 5. PAPICH on 3 January 1964 
regarding newspaper article appearing in ΕἸ Caribe . 
.on 27 November 1963 and possible connection with 
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on ne No- 
vember. 
Recipient: FBI. 

10 January 1964 CSCI-3/779 482 . 

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia 
DURAN. ; 
Recipient: FBI. [Warren Commission ] 

27 January 1964 CSCI-3/779,729 | 

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna 
OSWALD. 
Recipient: FBI. 

30 January 1964 " CSCI-3/778,814 . 

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD. 
Recipient: FBI. 

4 February 1964 τ Ὁ501-:3)779,817. ᾿ 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (invomalag on names. 
addresses, and telephone numbers relating to me 
Soviet Union. ) τινὰ 
Recipient: FBI. : 

18 ἜΠΟΣ 1964 τς DDP 4-0860 

Memorandum for the. Director, neGera| Bureau of: 
‘Investigation. 
Subject: Assassination of John Ε. Kennedy. | 
("In connection with our efforts to assist the 
President's Commission on the Assassination of 

᾿ President Kennedy by providing information which 
might be helpful.in interpreting available ma-. 
terials relating to OSWALD's activities abroad, 
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we have considered the entry with regard to attempted 
suicide. We consider this entry as being of consider- 
able importance and one which might be subject to 
verification.") 
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0861 

Memorandum for the Director, Federal Bureau of 
Investigation. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(". . . 47 photographs which were among the effects of. 
Lee Harvey OSWALD, . .. . It appears that most of 
the photographs were taken in the USSR and depict © 
Soviet contacts of OSWALD or scenes in the Soviet 
Union.") 
Recipient: FBI. [Copy “to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0862 

Memorandum for the Chief, United States Secret Service. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Verification of entry in "Historic Diary" relating to 
OSWALD's attempted suicide. ) 
Recipient: Secret Service.. [Copy to Warren Commission] 

18 February 1964 DDP 4-0864 . 

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of 
Intelligence and Research, Department of State. 
Subject: Assassination of President John F. Kennedy - 
Verification of Entry in "Historic Diary”. 
Recipient: State. [Copy to Warren Commission] 

20 February 1964 CSCI-3/779,988 

Subject: Lee Harvey OSWALD. ‘(Information regarding 
Annette SETYAEVNA. and Lillie May RAHM.) ̓  

. _ Recipient: FBI. 

22 February 1964 DIR 03101 

Subject: Further Information Provided by Moroccan 
Student Mohamed REGGAB. 
Recipient: White House (attention Secret Service. ) 
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11 March 1964 CSCI-3/780 ,344 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohamed REGGAB Relative to Marine OSWALD. 
Recipient: FBI. 

20 March 1964 CSCI-3/780,612 

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. 
(Photograph of an individual closely resembling 
OSWALD. ) 
Recipient: FBI. 

16 April 1964 = 0501-3)780,88] 
Subject: Assassination -of President John F, Kennedy. 

aoe (Information regarding Lydia DYMITRUK. ) 
ee . Recipient: FBI. 

8 May 1964. DOP 4-2351 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI. 
[Warren Commission] 

11 May 1964 CSCI-3/781 ,172 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names, 
addresses, and telephone numbers from an address book 
belonging to Marina OSWALD. )- 
Recipient: FBI. . 

13 May 1964 νος CSCI-3/781,282 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification of 
photographs sent to CIA by FBI.) ge ORE Baia 

Recipient: FBI. 

15 May 1964 

᾿ Memorandum.from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing 
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi- 
nation of President Kennedy. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 
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5 June 1964 CSCI-3/781 ,543 

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla- 
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter 
of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Milina. ) 
Recipient: FBI. 

10 June 1964 CSCI-3/781 ,841 

Subject: Information Concerning Jack RUBY. 
Recipient: FBI. 

$8 
29 June 1964 CSCI-3/782 ,085 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. | 
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was 
in Tangier, Morocco. . . 
Recipient: FBI. [Warren Commission] — 

2 July 1964 DDP 4-3401 

‘Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV. ) 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

27 August 1964 CSC1-316/00856-64 

Subject: No Indication of Subject's Defection Having 
Been Used for Propaganda by the Cuban Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

3 sca 1964 DOP 4-4600 

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban 
Government. 
Recipient: FBI. [Warren Commission] 

6 October 1964 (501- 316/01446- 64 

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His 
Comments on Seven Pnotograplis Forwarded by the FBI. 
Recipient: FBI.” 
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23 December 1964 CSCI-316/02545-64 

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of 
Cuban Involvement in Assassination. 
Recipient: FBI. 

2 March 1965 ~  €SCI-316/00925-65 

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Ὁ 
Investigation of Lee Harvey and Marina OSWALD. 
Recipient: FBI 

30 June 1965 ᾿ eee ears 

Subject: Silvia DURAN. 
Recipient: FBI. 

2 September 1966. CSCI-316/04482-66 - 

Subject: Rima ZMITROOK, Lee“Harvey OSWALD's In- 
tourist Guide in Moscow. 
Recipient: FBI. 

24 πὶ 
—H4—dune 1967. CSCI-316/03243-67 

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican 
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly 
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to 
Visit Cuba. -CONTRERAS' Statement of Dubious 
Credibility; Information Passed to Mexican au- 
thorities. 

‘MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN 
COMMISSION ON RUMORS. AND ALLEGATIONS RE- 
LATING TO THE PRESIDENTS ASSASSINATION 

31 January 1964 

Subject: Information Developed by CIA on the 
Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 
28 September - 3 October 1963. 
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5 March 1964 

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD. 

18 March 1964 

Subject: Article Alleging that OSWALD was interviéwed 
by CIA in Moscow. 

, 31 March 1964 . DDP.4-1655 

Subject: Reports on Activities and Travel of Lee Harvey 
OSWALD and Marina Nikolevna- OSWALD. 
Enclosures include the following: 

Teletype Message No, 87515, 29 November 1963 - 
᾿ς “paragraph g - Marina SNETHLAGE. 
Teletype Message No. 85182, 22 November 1963 - 

Remarks made by Richard Thomas GIBSON. 
Teletype Message No. 85665, 28 November 1963 - 

Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third 
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em- 
bassy in The Hague. 

3 April 1964 DDP 4-1699 

Subject: Richard Thomas GIBSON. 

6 
7 April 1964 DOP 4-1784 

Subject: Mohammed REGGAB. 

4 May 1964 DDP 4-2256 

Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD. 
"A survey of Agency files indicates that all... 

information known to the Agency on OSWALD's association ~ 
(with communists or criminals, either in United States 
or abroad) has been made available to the Commission." 

8 May 1964 . ες 7 DDP 4-2351 

' Subject: Marina OSWALD's Notebook. 
(Compilation of traces on what appear to be Soviet 
names, addresses, and telephone numbers from an ad- 

— dress Sue identified by Marina OSWALD as belonging 
εὐ Φ to her 
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15 May 1964 

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in 
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service 
to the Assassination of President Kennedy. 

19 May 1964 DDP 4-2534 

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S. 
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi- 
dent Kennedy. 

22 May 1964 DDP 4-2624 

Subject: Anonymous Cevephore’ Calls to United States 
_ Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned 
Assassination of President Kennedy. 

27 May 1964 DDP 4-2688 

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of 
Plotting the Assassination of President Kennedy. 
(Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm. ) 

1 June 1964 — DDP 4-274) 

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte. ” 
Enclosures: Out Teletype No. 85089, 26 November 1963. 

Out Teletype No. 85199, 27 November 1963. 
Qut Teletype No. 85662, 28 November 1963. 
Qut Teletype No. 85666, 28 November 1963. 
Qut Teletype No. 86063, 30 November 1963. 
Out Teletype No. 87667, 7 December 1963. 
Memorandum, 12 December 1963, Interroga- 

tion of Gilberto ALVARADO. 

3 June 1964 τς ΒΡ 4-2769 

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by 
the Soviet Government. 

4 June 1964 DDP 

Subject: Information Developed « on the Activity οὗ 
Lee Harvey OSWALD in Mexico στ: 
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10 June 1964 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

12 June 1964 

Subject: Letter Relative to Assassination of 
President Kennedy sent to United States Embassy 
in Costa Rica. 

29 June 1964 DDP 4-3347 

Subject: Investigation of Allegation that out 
was in Tangier, Morocco. 

2 duly 1964 | DDP 4-3401 

| Subject: Lee-Harvey OSWALD. 

28 August 1964 DDP 4-4479° 

Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY. 

15 September 1964 DDP 4-4808 

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack 
RUBENSTEIN) and His Associates. 

17 September 1964 DOP 4-4839 

"Subject: Valeriy Vladimirovich KOSTIKOV. 

17 September 1964 ppp 4-4922 7 

Subject: Eusebio AZQUE - Former Cuban Consul, Mexico City. 

18 September 1964 DOP 4-4953 

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI 
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625). 
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SECRET SENSIT= 
— Intelligence Sources on Oswald's Visit 

to Mexico City in 1963 

1. Unilateral Coverage: 

From the time the Mexico Station was opened in April 

1947 until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in 

1955, the Station had developed a support apparatus to exploit — 

leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella 

type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three 

photographic sites, a mobile surveillance team and a mail inter- 

cept operation. 

Telephone taps (LIFEAT) were placed by an employee of 

the local telephone company who was handled by a Station case 

officer. The number of lines tapped was limited only by the avail- 

ability of a listening post nearby and the availability of language 

(English, Spanish, Soviet, Polish, Czech, etc.) trancenibere. 

Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents. 

Three photographic sites were handled by a Station case 

officer assisted by technicians on TDY from Headquarters who 

advised the Station on the best types of cameras, films, and con- 

cealment devices. -These operations had sub-crypts under project. 

LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA). LIMITED was a 

“fixed site directly! SS 
| which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The 
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the 

Soviet compound and the LIMITED site was 

| |(See 

attached diagram). LIMITED was the first photo base and épera=" 

ted strictly on an experimental basis in the early stages. This 

base, however, was closed when the Station received word that the 

photograph of the “unidentified man" was being released by the 

Warren Commission. ’ LILYRIC was an alternate photographic base. 

It was located in an upper story of an apartment building on the 

same side of the street as the LIMITED site but | | 

| L It had a of the front gate of the 

Soviet Embassy. LICALLA; the third photographic site, was located 

in one of a row of four houses | | 

| | This site overlooked 

| | The purpose of this operation was to get 

good identification photographs of Soviet personnel. The three 

photographic sites were managed by ἃ recruited agent who was a 

‘Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father 

(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and ᾿ 

LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and: 

printed into 8 x 10 contact print strips. LICALLA fit was ori- zs 

ginally processed in the Station but in early 1959, due to the. ΌῦῸὃ 

resignation of a technician, this film like that of LIMITED and 

LILYRIC was processed on the outside by a recruited agent. 
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Mobile surveillance was conducted by two American 

staff officers. These two officers organized a surveillance 

team of six recruited agents which used late model cars and a 

panel truck for surveillance. The team could be eee vated by 

radio from the LIMITED site whenever someone of ἸπεεπεθῈ left ‘ 

the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of 

_ the LIMITED site since they had been issued LIMITED photographs 

for identification purposes. 7 

The Station also conducted a unilateral mail intercept 

operation, LIBIGHT, which was handled’ by an American case officer. 

A recruited Mexican agent, who had a semi-official status, obtained 

‘Selected letters from a sub-agent employed by the Mexican postal 

system. 

2. Liaison Coverage: 

- Liaison coverage was unreliable and insecure as charac- 

terized by the nature of the Mexican services at that time. The 

was ἃ hip-pocket group run out of the Mexican 

Ministry of Government. This Ministry was principally occupied 

with political investigations’ and contro] of foreigners. Their 

agents were cruel and Seruupe: A Station officer trained a number 

oc them in name bracing and travel control. 

In 1958, at the instigation of a Mexican , official, a 

joint telephone tap operation came into existence. The operation, 



13-00000 

which became known as LIENVOY, was run by a Mexican officer. 

The listening post had 30 Tues connected at one time. The 

transcription room was staffed by Mexican Army officers. In. 

1961, because of πἰξηαηαθεμδῃς by the Mexican principals, 

the Station Chief, himself, became the project case officer. © 

A Station officer assisted him in the daily supervision of the 

. listening post and in picking up the transcripts and the tapes. 

There was also an American technician inside the listening post. 

| 3. Oswald ‘Coverage: " 

In mid-1962, the Mexican officer in charge of LIENVOY | 

_ (the joint tap operation) asked the American officer at the 

LIENVOY listening post for the telephone numbers of the Soviet, 

Cuban and Satellite Embassies in anticipation of possible cover- 

age. The Station immediately disconnected all of the unilateral 

telephone taps on these Ewhdesies 50 that they would not be dis- 

covered when the Mexicans hooked up their taps. The Mexicans 

soon thereafter connected five Cuban lines, five Soviet lines, 

three Czech lines, two Polish lines, and one Yugoslav line. At 

the listening post, a live monitor made short summaries of con-. 

versations of interest which were then included in a daily re-- 

sume for the Chief of Station. Later, when a reel gis eanpistely 

recorded, full transcripts were typed and passed to the Station; 

however, there was usually a time lag δὲ ἃ day or two. ‘Reels 

which contained Russian or a language other than Spanish or 
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English were taken to another location for translation and 

typing. |did the Russian translations but. 

because of the volume of Russian conversations, the trans- 

lations usually ran about a week behind the date of the con- _ 

versation. All transcripts were made in either Spanish or 

English since the Chief of Station could read only these two- 

languages and because he personally screened the transcripts | 

for dpevational leads. ; 

As soon as the Station learned that an American iden- 

ety t himself as Lee Oswald phoned the Soviet Embassy, 

| | of the Station started screening all photographs. 

However, here again, there was a backlog because the phovograpns 

were picked up three times a week, but those picked up were usually 

for dates a. few days before since the technician who was proces~ 

sing the film did so on a night-time basis. Further, photographs 

were not made initially until a complete ΓΟ] of film was used. 

Later this was changed and the operator cleared the camera at the 

end of each day regardless of amount of unused film remaining. 

The instructions were to cover the entire work day (office hours) 

and. to photograph 81] Soviets, their families, all foreigners , 

and cars with foreign license plates. Human error did occur but 

generally the agents. were conscientious. The Cuban Embassy cover- 

~ age had more sophisticated equipment using a pulse camera which 

frequently developed mechanical difficulties. 

enonn® /GUNOITIVE 

WEA! εἶω ὃ / = ᾿ οὐ ὰωῦ Μ᾿ a "ὦ 
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scone SENSITIVE 

Oswald came to the attention of the listening post 

operators from a tap of the Soviet line. It was picked up and 

taken tol |for translation because the caller 

was trying to speak in Russian. . There was some delay because 

Station personnel waited to review the photographs coincidentally 

with the typed transcript: 

4. Airport Coverage: 

This is discussed at Tab B. 



13-00000 

SR τσΝ 



13-00000 

ἐ 

ἢ 

ἢ 
i 
j ee 
Η 
3 i 
ἐ 

; 
Γ. 

ee 

SELECTED NEWSPAPER STORIES WITH COMMENTS . 
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In the course of the research effort leading to this general 

report, there were newspaper stories relating to the assassination 

of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been 

based on specially designed stories emanating from the House Select 

Committee on Assassinations. At the time of their appearance they 

were the subject of comments prepared in CIA.. These newspaper 

stories and the comments are attached. 

The following newspaper stories and comments are listed below: 

Tab 

Tab 

Tab 

Tab 

Tab 

- Tab 

Tab 

Tab 

G.1 

G.2 

G.6 

G.7 

G.8 Washington Post story on 1 October 1976 concerning 

Jack Anderson column on 6 May 1977 alleging 
CIA activity in Dallas, Texas in 1963. 

Jack Anderson column on 20 January 1977 
alleging that CIA is tied to a false Oswald 

ον story. 

Norman Kempster story on 1 ΠΥ 1977 
alleging that CIA withheld data on Oswald. 

Clare Booth Luce involvement with Cuban exiles. 

Ronald Kessler story on 26 November 1976 
alleging CIA withheld details of Oswald tele- 
phone calls, with report on handling of documents. 

John Goshko story on 13 November 1976 alleging | 
that Oswald told the Cubans of his plan to kill 
Kennedy. 

Tabloid Midnight story on 2 puguet 1976 
regarding CIA and Castro. 

CIA consideration of possibly interviewing 
Lee Harvey Oswald in 1960. 
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10 Hay 1977 

MEMORANSUM FOR: Director of Central Intelligence 

VIA : Deputy Director of Central intelligence 

FROM > John ἢ. Waller 
᾿ _ Inspector General 

SUBJECT > Jack Anderson 6 May 1977 Column Entitled 
: ᾿ς "Odd CIA Activity in Dallas in 1963" 

REFERENCE : OLC Memorandum for Director of Central 
Intelligence - OLC 77-1816 (attached) 

1. Action Requested: None, for information only. 

2. Background: The attached Jack Anderson column is a 
mixture of some Tact and error. At least portions of it seem 
to have been leaked by someone connected with the House Select 
Committee on Assassinations. . 

3. Factual information on matters covered in the article 
follows: ᾿ . 

a. ‘Alpha 66 was an anti-Castro Cuban Exile 
Organization. - Antonio Veciana was one of its 
founders. Veciana contacted the Agency on three 
occasions for assistance in an assassination plot 
against Castro (December 1960; July 1962 and April 
1966). On each occasion he was turnad down. The 
Agency had no responsibility for or sponsorship of 
Alpha 66. 

', b. Veciana was registered in tna Inter-Service 
Ragistry by the U.S. Army for the period November 
1962 to July 1966 at which time he was terminated 
without prejudice. | 

c. Veciana reportedly collaborated witn a Cuban 
Government Intelligence Officer, Guillermo Ruiz, in 
connection with Alpha 66 activities. Ruiz is married 
to a cousin of Veciana. 

£2, [aPpry 
Seay ae 

CL BY Mange 
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_ d. Anderson attempts to connect one Morris 
Bishop with CIA in Dallas; newspapers in Dallas 
have tried to identify Bishop with our DCD repre- 
eeliet Wel Se Bo- 
cording to our records, no Agency officers ever 
used the name of Morris Bishop as an alias. No 
one named Morris Bishop was ever employed by the 
Agency. 

e. The FBI identified the three men who” 
visited Mrs. Odio. Lee Harvey Oswald was not 
one. of them. The Warren Commission was satis- © 
fied that Oswald could not have been in Dallas 
at the time of the.visit.. ̓  

ὌΝ “σης ὯΝ - 
Tr? τ 

Jods PR 
John ΤῊ der 

“Attachment - 1 4 

insted . Distribution: ; ἢ 
' Original - Director of Central Hite iigenea wiatt. 

1 - Deputy Director of Central Intelligence watt. 
1 - Assistant to the Director (PubTic oo w/att. 

- Office of Legislative Counsel w/att. 
- Office of General Counsel w/att. 

Executive Registry: watt: 

- IG Subject watt. . of 
.~ IG Chrono w/att... - 7 Le 
_7\0.L.Léader Chrono. w/att...-~ 

OIG/J.L.Leader:aal 

] 
] 

. ἢ 
1 

] 
Ἰ 
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: sin, Lea Harvey Oswald, w 
: with antl-Castro Cubans ‘tn Dailas. Ona 

Fhe τ 

‘Odd | ClA wer 
The secret files ot the House Assax- | 

sinations Committee contain reports of 
strange CLA activities in Dallas on the 
eve of the Joan F. Kenned y assassina-. 
tion, - τ: 

Credibte ΕἸ ΝΥΚΟΥ, have contiemed’ 
our past reports that the accused assas-." 

‘was in touch’. 

αἰ ἃ 

““ponfidential report states that “in 1953, - 

commando Zroup trained by the CLA. 

. Bishop was accorepanied: hy another... 
‘Taman, Lee Harvey Cswalil.” 

Oswaid was seen leaving the Dallas of-:;:-- 
fice of Alpha 66.” This was a Cuban > 

A Cuban CIA operative, Antonio Vex . 
ciana, also told investigators that he . 
had heen summoned to Dailas in Aue, 
gust.1983, by nis CLA contact——a myste- 
rious man who went by tha name of 
Morris Bishop. Statea a confidential’. 
summary:. “When (Veciana) arcived,’ 

Another witness who impressed the. 
investigators, Syivia Odio, told them 
taat two anti-Castro Cubans had intro- 
duced her to an American by the name | 
of Leon Oswald. She was told that Os- 
wald was trying “to convince anth 
Castro Cuban groups. . .to kill Presi- - 
dent Kennedy.” Aner the assassina- 
tion, she recognized this American as 
Leas Harvey Oswald. Ἢ 

The House investigators don't really 
believe that the CLA had apy part la 
the rurder of Presiderit Kennedy. 
Nore likely, they suspect the CIA may 
hava tried to cover up some einbsr- 
rassing contacts with Oswaid in Dallas. 

In any. case, the CIA thok pains to 
glye the edi taat Oswald was in, 
Maxico City at the tinte Lhat witnesses 
claimed he was dealing. with the CLlA-- 
guided Cutuns in Dallas. Veviana, for 

_ exammole, told of a strunue call ha re 

‘: Photographs were also taken of see: 

etivily in | 
ceived from his CLA contact arta Kou 

᾿ nedy was killed. 
Tue CIA man, Morris Bishop, asked 

-Veciana to contact his couyin, θυ: 
Jamo Ruiez, who worked for the Cuban 

. embassy in Mexico City. Relates ἃ con- 
tidentlal report “Veciana was to relay 
Bishop's. offer ‘to’ pay Rulez ond his ‘ 
wite to say that they had met hs Cs: 
wald in Mexico City.”. οὖν 

but would have 
thrown susviclon on the Castro go 
erament. The ruse was latar called off. 
Instead, the CLA cited secret’tapes and 
photographs as evidence that Cswvald 
had been in touch with both tua Cuban 

3 “and Soviet embassies in Mexico City. 
. ‘The CLA kept tapes of all phone calls 

“going in and out of tha two embass 

one entering and leaving these embas- 
βίδα, On Oct..1, 1963, the CLA notified : 
other ‘U.S. embassies that “an-Ameri- 
can male, who identified himseif as 
Lee Cswald, contacted the Soviet £ £m- 
bassy in Mexico City.” 

Oswald was described in the ΕΓ ΒΕῚ 
“anproximately 35 years old, with an 
Athtetie build, about six [568 tall, with 
a receding hairlina” The ecunmittes 
files note that this “in no wa y ΒΕ 
aA resembles the Lee Harvey Os- 

ald accused of. assa3sinating si 
dent Kennedy.” τ δ 

The CIA sougat photogr: apas ion 
the: ‘navy ta compare with is pho- 
togtanhs of Oswald at toe Soviet ei 
hassy. Declares a committee recork 
“These photograp pas, though obviously 
‘not of the correct Lea Hervey Cswaid, 
‘became the Warren Commission’s ax- 
hibit 237. Tha Cid admitted that taare 

: This not only would have placed Gs Ξ 
_wald out: of Dallas. ἢ 

88. ἘΞ 

ὦ σὰ ¢ ey. 
feo 7 π- Ἢ 4 Oi: i ae 
AS a... wh eD 

had been ἃ rai: up but never cleared 
the matter up.” 
A CLA witness has ‘ld Committes ! lane 

yestivators, meanwhile, that the CLA’ 
monitering camera happened to break 

_ down on the cay that Cswaid ailegediy iy 
visital the Soviet Embassy. Bub the 
CIA top on the Soviet 9 ΠΙΔΌΒΘΙΝ 8 phone 
produced an alleged telephoue call 

᾿ἤχογα someone who identified nimsall 
9s “Lea Heary Oswaldo io. 
The CLA witness claimed that tha ae- 

tual yoice recording of the teleohone 
τ΄ eoavarsation “was “destroyed ia row 

tine destruction procedures snprox+ 
yoately one week aiter iL was ve 
csive.” Yet more than seven wees 
later, the FBI claimed to nave heard 
the telenhone conversat! on that the 
CA said had been destroyed. Toe 

I's judgment was that the voice did 
not heong to OswaliL 
Wrote toe late FBI director J. % ndgar 

Flecver on Nov. 23, 1983: “Tha Central 
Iiteligence Agency odvised τας on 
Oct. 1, 1683, an extcemely sensitive |! 
source had reported that an individual 
‘Yedentified bimsel{ a3 Lee Cawald, 
who contacted the Sovie: Embassy. ja 
Mexico City 3 nquiring as to amy aiessa- ἢ 
ga 

“Speclal agents of this bureau, το 
bave conyers with Oswaid in Da sla, 
Tex, have chserved phclogeapns cf 
toe individual referred to above and 
have Ustened to a recording of his | 

ὃ. These ὃ special agents are of tha τ yolee. 
ésinion that the aboverefarrad-to in- 
dividual was not Lee Harvey Oswald” 
The Mouse investigators ars devin 

ning to wonder wheter the Oj 
" canted τὰ whole Oswald adventure in 
Mexico Citw in aa attemot te foneaal 
nis ioe activites in ‘Dallas, 

a 

OLA oats. 

aienns iors 

a Se ere ere Tare ro er ee ἔ: 

wrehs de eee ene a mdes eee ots atte, 

care 

+ ee eee erat 
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MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations ει ~ 4 

FROM ss: Raymond ἃ. Warren’. . 
- Chief, Latin America Division : Σ ; ' C. 

SUBJECTS _ 3 A. Jack Anderson 20 January 1977 Column 
_ Titled "CIA Tied to False Oswald Story" 

B. Identification: of the Mr. X in the 
Anderson Column 

1. The attached column, citing the testimony of a Mr. X, 
alleges that a CIA agent tried to link. Oswald to Cuban intelli- 
gence officers in Mexico. There is, of course, rio substance to ~ 
-the column's allegations. The column identifies the source as. 
‘Mr. X-because of attempts on his Tife, but subsequently gives 

. enough information. on Mr. X to establish his identity. 

2. According to the Anderson column, Mr. X was first met. 
by his CIA contact in Havana before relations with U.S./Cuba were 

᾿ severed. Mr. X had helped to organize bank accountants to emn- 
bezzle Cuban government funds to finance anti-Castro causes. 
Mr.°X was reportedly recruited by a Morris Bishop (CIA contact), 
to“plan an attempt on Castro's life. The plan was to fire ἃ 

bazooka from a nearby apartment building while Castro was deliver-- 
ing one of his marathon speeches. According to the Anderson 
column, the plot was discovered by Castro's police and Mr. X 

_ escaped to Miami. Mr. X also reportedly tried to assassinate 
. Castro in Chile in 1971 in ledgue with the Venezuelan Luis Posada 
Carriles, who is now being detained in Caracas for the 6 October 
Cubana airline bombing. The Anderson column ends with the report 
that Mr. X worked for CIA until 1973 for expenses, but was paid 
$253, 000 in cash by Morris Bishop when he was ἘΡΌΠΙ ted: 

ph WARNING NOTICE 
Fe rea ~ SENSIT IVE ENT BLL. TGENCE SOURCES AND METHODS INVOLVED 

Pi δ = ἼΒΕΘΟΚΕΤ. ΕΖ INPDET 
ἐπ ἄχος, ΟΠ στο os : CL BY 025251 
ἐς; . 
: i LX = 442: 

tee -" 
νὰ aaae 

satires eid ΕΒ ΊΝΝΝ Lt ΤΟ ‘Samm a’ ΠΡΕΘΊΝΒΥΝ Per ‘ He ~ 
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εν From the above description of Mr. X, it is reasonably 
eLear that Mr. X is Antonio Carlos VECIANA Blanch (201-312966). 
“VECIANA, an assistant bank manager and past president of a public 

in December 1960 when he askecdSthe COS t that time James A. Noel 
accountants association in Havgna, Fir spot ate CIA lin. Havana 

a 

to help in an assassination plot against Castro. VECIANA asked 
‘for visas for ten relatives of the four men assigned to kill Castro, 
and also requesfed four _MI rifles with adapters for. grenades plus 
eight prenedes ΠΕ cog] did not encourage VECIANA and subsequently 
checked. with an Embassy officer who reported that VECIANA had made 
Similar "wild-eyed" proposals to him. On 23 November 1961 the 
Miami News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio 
VECIANA to kill Castro. VECIANA reportedly had arranged to 
assassinate Castro and.Cuban President Osvaldo Dorticos on 5 October 
in, Havana, but the. bazooka he was ᾿ἀβτῆρι failed to fire. 

4. There has been no Agency relationship with VECIANA. A | 
POA, which was granted for his use in para-military affairs in 
‘January 1962, expired in November 1962. VECIANA was born on 
4 October 1935 in Havana. He was a member of the People's Reévo- 
lutionary Movement, an anti-Castro group. in Cuba during 1960-61, and 
was one of.the founders of Alpha-66. A certified public accountant 
by trade, VECIANA was with A.I.D: in La Paz in 1968-72. VECIANA 
was registered in ISR to the U.S. Army in November 1962 and he 
was terminated without prejudice in July 1966. On 23 July 1962 
VECIANA was interviewed, at his request, by Mr. Harry Real from 
the: DCD New York office. VECIANA asked Real a arrange a meeting 
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate 
Castro and to request CIA's assistance (U.S. $100, 000; 10,000 Cuban . 
pesos; 48 hand grenades). There is no indication that this request 
was ever acted upon by CIA. ; : 

"S. In April 1966 a LA Division officer, John R. Lucy, using. 
the alias John Livingston, met VECIANA in New York City. The .. 
meeting was arranged by a retired naval officer, James Cogswell, 
who ‘had informed Chief, ΝῊ Division that he had information of value 
concerning Cuba. When Lucy arrived in New York City for the meeting, ᾿ 
he ν85 introduced by Cogswell to-VECIANA. He immediately launched 
a discussion of the Cuban political situation and noted his strong> 
feeling thatthe only solution “was the assassination of. Castro. 
Lucy advised VECIANA that he was in. no position to provide him with — 
assistance or cncourage him in an assassination attempt: and was only 
‘interested in gathering information which he thought was the purpose 
of the meeting. VECIANA subsequently said that his roommate Felix 
ZABALA, a Cuban refugee, had excellent contacts’ in Havana. It was 
clear to Lucy, however, VECIANA was attempting to use ZABALA poten- 
tially to get Agency financial support for his organization. 

om Ἂν oom 

Ba ᾿ SEC R ET 
2 
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ΟΨΕΟΤΑΝΑ suggested that $50,000 would be necded to get his 
‘activities off the ground. Lucy indicated to VECIANA that he 
would look into the ZABALA matter and would propanty arrange for 
ZABALA to be contacted in Puerto Rico. 

6. There:is no indication in the file that any Money officer 
“in contact witlr VECIANA ever used an alias Morris Bishop. There is 
no Morris Bishop listed in true name in the DDO rolls. There was 
never any’ contractual relationship with VECIANA and he was not 

_ .paid CIA funds. 

7. On 11 January 1977 ἃ sanitized copy of VECIANA's 201 file 
was made available to staffers from the Senate Select Committee on 
Intelligence. | 

signed 
Raymond A. Warreo 

Raymond A. Warren 

Attachment 

DDO/C/LA/COG/OPS:WJDevine:js (9229) (21 January 1977) 
- Distribution: 

Orig ἃ 1 - Addressee 
ὉΠ . 1 τ ADDO. 

1 - LA/CGOG/Chrono 
2 - C/LAD 

6) - 201-312966 
1 - hold 
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i ΓᾺ mystery witness has sworn ἴδε con. 
- gressional investizators that 2 Central 

telligence. Agency agent introduced ἡ 
‘him to Lee Harvey Oswald in Dallas - -. 
three months before Oswald gunned. -. 
“down President Jonn F. Kennedy. -. 

“ὦ The witness, whom we have’ cca 
4g identify oniy 48 Mr. X because of at- 
τ tempts of his life, is the founder of a. 
εἰ Cuban terrorist group that. “worked - 
“ clesely with the C1A. .: 

το, The group held secret mestings ‘at 
ee = . 3126 Hoilandale in Dallas before the as- 

“gassination. Not long after Kennedy * 
. was shot, ἃ Dallas deputy sheriff was 

: been associating with some C
ubans at 

τ “3128 Harlendale.
”. ce 

‘new Hght.on the story Sylvia Cdio, .: 
ae of a wealthy opponent of Cue'- 

ins ~ban Premier Fidel Castro, told te the: 
“FBL Two months before the Keanedy "- 

Killing, she related, she was visited in - 
: ber’ Dallas apartment ‘by three men. 
- who identified ἀεαχαοννν as friends - 
τοῦ herfather, 7 - i ies 

One wasi anieoauced to rhe 2s “isen 
ἢ Oswald” When she saw the picture in - 

the newspapers of the man who had 
ὦ shot Kennedy, she fainted from shock. - 
ΤΕ was the same Oswald, she was cer- - 
“thin, who nad visited her apartment. 

. Congressional investigators have. 
now jearned that the late J. Edgar 

* sHoover deiiderately misled the War- - 
- - gen Commission about Odio’s mysteri- 

.. witness that the commission staff was 
‘> preparing to investigate her ata: 

’ thoroughly... — 
Staff members even speculated, ‘ate 

7 ΤῊΣ WASHINGTON POST 

Jack Anderson snl Les Whitten 

MG iystery. Witness in JFK I | 

told: by an informant that Cswaid had _ 

“+ Mr X's dramatic. feetinnny: ple ; 

: ous visitors. She was such a persuasive ᾿ 

- cording to one internal memo, that the . 

Ἢ anti-Castro forces - might Fae. re - 
 eruited Oswaid, a known; pro-Castro-_ 
activist to sil] Kennedy. 

τ tion: that aiter the Presideht was 
‘killed, Oswald would be caught or at 
: least his identit ty ascertained; the law.. 
. enforcement authorities and the pub--.: 
“He would then blame the assassinatica : 
> on the Castro government; and the call 
- fora forceful overthroy would pee irre-..- 
-sistible.” 

‘line of inquiry by notifying the War-... 
rea Commission on Sept. 21, 1964, that - 
‘the. FBI had Iécated and identified ~ 
τ Qdio’s callers. He named them 85 . 
“Loran ‘Hall, Lawrence Howard and. 
. William Seymour, all anti-Castroites. 
< Hoover even suggested that Odio could 
have confused the names “Loran Hall” ἔ 
and “Leon Cewald.”. . Ἧ 

- Now the congressional investigators . 
nave uncovered evidence that all thre 
Ὁ denied visiting the. Odio apartment - 
. and that the FBI had obtained their-- 
‘denials before Hoover wrote his letter 
‘to the Warren Commission. 

- The investigators have alse ΓΈ 
᾿ the tape of ἃ fascinating conversation, -° 

. predicting two weeks in advice that 
‘Kennedy would be shot “from an off- " 

. dee building with a high-powered ri- 
. fle” The prediction was made by the - 
- late Joseph’ Miteer, a right-ving rab- . 
ble rouser, who also Rapvened to have "Ὁ 
close connections with antiCastro 
leaders.  .: : ne, 

ac The conversation Ὁ was taped on Nov. 
9, 1983, in Miami by an FBI informant. 

τ named Willie Somersett, who turned 
. the tape over to the FBI the next day. | 
Milteer is heard on the tape gene 

abe Sy 1 19,1977 

: ue : nedy reset he i is ad man.” -- τὰς 
-- “The motive on this * states the me - 

-mo,. “would of course be the expecta: . 

> advance ot had merely been guessing. 

“But Hoover: ‘abruptly ‘blocked: ‘this - 

Ἢ cording to the memo,: ἐπαὶ he had* 4 
"earned “how to retain the character-=: ἢ 

Milteer later admitted to the ἘΒΙ᾿ «ἢ .:. 
“that he had been in-~Dallas in June,- ‘2... 

. 1963, but denied having any knowl”. 35}: 
edge of the Kennedy assasssination. © 4° 

' However, the informant told the FBI" q--: 
‘that he asked Milteer after the snoot-/ 9.7 
‘ing whether he had known about it in. ὡξ 

. | coms do any. guessing,” replied ἃ Mik. 
teers Fo ORE get ΚΕ 
τ But the most explosive ‘devel opment- 

“is Mr. X's statement that he. met 05... 
 wald in the company of a CLA agent.-: 
~ Congressional investigaters quéstioned τοὺ 
-: the mystery ‘witness closely on three . 
‘separate occasions. They finally” cons. 

- cluded that “his credibility is strength-"« 
ened by tee details he provides consist: 

- ent with what he told us before. Sigaif-*. 
icantly, he rem2 ins very strong on the 
_Oswaid sighting.” . -.- 4 

The encounter occurred in a do: Whe: 
τ town Dallas building, where Mr. X had. 
‘am appointment with his CLA contact. ” 
. The agent was accompanied by a man" 
whom Mr. X later recognized-as Ἄρη." 
-nedy’skiller, 5 -- 

“When he saw it was Oswald that’ 
killed Kennedy,” the investigators re-. ὁ 
ported in a confidential memo, “θ᾽. 
nearly freaked out, but he never said = ΚΝ 
anything." en ΟΝ 

. The investigators tried to ae down a 
Mr. X on how he could be sure that ἢ 
man was Oswald. δῖς,. Χ replied, ac-=' § 

_ ics of a person; he had trained himself): ἢ εἴς 
‘to do that. And if it wasa’t Oswald, itv. ἢ τς νος 
was someone who was eon like + Os - Ὁ 
iwald, ieee double. « τὸς ' 

“ «ἐς ey vow: 
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10 January 1977 

MEMORANDUM FOR: Chief, Counterintelligence Staff . 

| FROM » 8 Russell B. Holmes) Ὁ ἢ 
. CI Operations GECeP 

SUBJECT =~“ : Article by Norman Kempster doseariug in 
the Los Angeles Times of 1 January 1977 ὁ Ἐς 
and Entitled "CIA Withheld Data on Oswald” 
ou attached) 

. In light of the inaccurate and misleading statements 
‘attributed by Kempster to ἐῶν χε, the following comments are 
offered in rebuttal. 

a. "The CIA withheld: com the FBT. a almost 
two months in 1963 intormation that ΓΕΒ Harvey Uswald 
had talked with Cuban and Soviet officials about his 

_ desire to visit those countries 

Comnent Oswald's name aga not’ surface in Mexico City until 
T October 1963 when a hitherto unknown male telephoned the 
Soviet Embassy. During this telephone call, the caller identi- 
fied himself as "Lee Oswald.'"' On 8 October 1963, the Mexico 

City Station.-cabled -to. sete amas -the. © highlights -of the ἴς-. 
transcript of the conversation. 

"(1Ὶ On 1 October 1963, an American male who 
spoke broken Russian and said his name was Lee 
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet 

_ Embassy on 28 Septembér when he spoke with a consul 
᾿ς whom he believed to be Valeriy Vladimirovich 

Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan 
' Obyedkov, who answered, if there was anything new | 

regarding a telegram to Washington. ' Obyedkov upon Ye. Φἢ 
ες, Checking said nothing had been received γεῖ, DUE? σις ote ἐπθεοοῦβκοτο 

the request. had been sent. cae : 

(2). Mexico Station said it had photographs of 
‘a male who appeared to be an American entering the © 

᾿ Soviet Embassy at 1216 hours, leaving at 1222 on 
ee the 1 October. His apparent age was 35, athletic ._ 
\. . a build, about six feet, receding hairline, τω: 

{νυ ᾿ top. Wore khakis and τ shirt. 

ak 4 

et miele ee 
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_ (3) No local dissemination was being made by 
the Station. [MEXI 6453 (IN 36017), 8 October. ] 

(Note: Cablese has been rendered here into readable English, 
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and 
pseudonyms have been omitted or put into clear text.) 

_ The above information was received in Headquarters on 
9 October; the following day Headquarters incorporated this 
information in an electrical dissemination to the Federal Bureau 
of Investigation, the Department of State, the Department of 
the Navy, and the Immigration and Naturalization Service. 

(1) On 1 October. 1963 a reliable and sensitive 
source in Mexico reported that an American male 
who identified himself as Lee Oswald, contacted the 
Soviet Embassy in Mexico City inquiring whether the 
Embassy had received any news concerning a telegram 
which had been sent to Washington. The American 
was described as approximately 35 years old, with an 
athletic build, about six feet tall, with a ''receding" 
hairline. 

(2) It is believed that suai tay be identical 
to Lee Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939 ~ 
in New Orleans, Louisiana, a former. U.S. Marine who 
defected to the Soviet Union in October 1959 and later 
made arrangements through the United States Embassy 
in Moscow to return to the United States with his 
Russian-born wife, Marina Nikolaevna:Pusakova [sic] 
and their child. 

(3) The information in paragraph (1) is being 
disseminated to your representatives in Mexico City. 

“Any further information received on this subject 
will be furnished you. This information is being 
made available to the Immigration and Naturalization 
Service. ERR 74673, 10 October 1963. ] 

(Note: It should be pointed out fiat for some aaa reason 
the Headquarters desk responsible for making the dissemination 
neglected to include the information that Oswald had visited the 
Soviet Embassy on 28 September 1963.) 

It was not until 22 November 1963, when the Station initiated 
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy 
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet Embassy | 
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa 
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of 
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an Bene to 
obtain a visa allowing him to transit Cuba. 

Inasmuch as Oswald was not an investigative mien 
of the CIA and because the Agency had not received an official 
request from those agencies having investigative responsibility 
requesting the Agency to obtain further information, the Station 
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for 
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 40357), 15 October 1963. ] 
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department 
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978, 
24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however, 
that the Navy Department apparently responded to this request. by: ree 
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald. 

In response to a question from the Warren Commission, the 
Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that: 

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt 
of the Central Intelligence Agency commmication 
dated 10 October 1963 was directed toward the primary 
objective of ascertaining the nature of Oswald's 
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair 
Play for Cuba Committee) or subversive elements. The 
Central Intelligence Agency commmication which 
reported that a man, tentatively identified as Oswald, 
had inquired at the Soviet Embassy concerning a 
telegram which had been sent to Washington.did not | 

_ specify the nature of the telegram. This contact | 
with the Soviet Embassy interjected a new aspect into 
the investigation and raised the obvious questions of 
why he was-in Mexico and exactly what were his --- - -- τ .- π΄ 
relations with the Soviets. However, the information 
available was not such that any additional conclusions 
could be drawn as to Oswald's sympathies, intentions | 
or activities at that time. Thus, one of the objectives 
of the continuing investigation was to ascertain the 
nature of his relations with the Soviets considering 
the possibility that he could have been recruited by 
_the Soviet Intelligence Services. The Central ὁ 
Intelligence Agency communication, dated 10 October 1963, 
stated that any further information received concerning 

: Oswald would be furnished and that our liaison repre-_ 
sentatives in Mexico City were being advised. On 
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-ς 4.0. 

18 October 1963, one of our FBI liaison repre- 
sentatives in Mexico City was furnished this infor- 
mation by Central Intelligence Agency and he arranged 
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico 
City for further information and started a check to 
“establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to 
the assassination, Central Intelligence Agency also 
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy 
in Mexico City at the time of his visit there." 

[Commission Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin, 
dated 6 April 1964).] 

Ὁ. "Chief Counsel Richard A. Sprague said that the 
committee staff had learned that a C1A message des- 
cribing Oswald's activities in Mexico to federal 

‘agencies such as the FBI had been rewritten to elimi- ag 
nate any mention of his request for Cuban and Soviet 
visas. The message was sent in October, more than | a month 
‘before the November 22,1963 assassination." 

Comment: It is not CIA practice to disseminate raw information in 
. the form it is received from the field. Field reports are received 

in Headquarters where they are first reviewed by the action desk. 
The information is then written in.a form suitable for dissemination 
‘to the intelligence commmity, including additional information, 
if available, from the Agency's central counterintelligence files 
to make the report more meaningful to the recipient(s). 

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying 
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico... 

. City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of 
‘Oswald's conversation with the Embassy. Because the.Station at that- 
time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had’ 
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the 
Station reported only that .information obtained. ehnough telephone mae 
tap ὈΡΘΥΘΕΤΟΠ against the Soviet Embassy. 

On 10 October 1963, the day after it received the τανε ἰδ 
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy, 

. Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi- 
- nation to the commmity and included a brief summary of biographic 
information obtained from central counterintelligence files on the 

_possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi- 
cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply 
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any 
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mention of Oswald's request for such visas. 

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had 
- complied with the Agency regulations pertaining to reporting on 
Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in™ 
turn had alerted those agencies with an investigative or policy. 
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters 
also. instructed the field station to inform the local representatives 
of those agencies. 

As mentioned above, the action desk in. Headquarters neglected, 
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited 
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been 
included it would have indicated to recipients of the report that 
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the 
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September 
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that 

' time, unknown. 

c. "The CIA's decision to withhold information 
was reversed shortly after Kennedy was killed." 

Comment: This statement is patently false and misleading. It is 
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives 
in Headquarters on 24 November 1976, i.e.; "he will not prejudge the 
ABENEY for any sins of 'omission or ’ commission’. " 

d. "Sprague told a press conference that it was 
ossible without more information το know why the CIA 

ae censored its own message.' sg 

Comment: If Sprague needed more information, why did he. not ask . 
the Agency for an explanation, instead of making it appear to the 

public that the Agency has been dishonest in its poral 1Π85 with the 
inte lligence community? . 

e. "But he said the incident raised two nena . 
. questions: what might the other agencies ave done _ 

erently i e een more ly informed, and 
* why did the CIA decide to remove ‘information that was 
considered pertinent enough to be put in an initial 
draft of the message? ry 

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially 
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963. 

σι το δ τὰ πέσει 

et eee ered 
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It was only after the news of the assassination had reached the 
Station that the Station initiated a review of its holdings. As 
a result of this review, the Station learned that Oswald had also 
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the two — 

- embassies were in connection with his desire to travel to the 
Soviet Union by way of Cuba. 

As to what “other agencies" might have done isa they had more 
‘information, attention is drawn to the FBI's comment in response | 

ae to the Warren Commission's question. According to the FBI's 
ree response, some investigation had been initiated on or about 
ΒΝ 18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters πδά 

informed its field office in New Orleans "that another Agency had-: - 
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy 
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans 
field office in turn informed the Dallas office which had juris- 
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see 
IV H 447 and 459.) There was; however, no request, official or 
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in 
Washington for further details as to Oswald's presence in Mexico 
and his reasons for contacting the Soviet Embassy. 

f. "The committee said its staff investigators 
had recently questioned a tormer CIA agent who ha 
"personal Ἐπ τειν of Oswald's visits to the Soviet 
and Cuban embassies in Mexico. As a result ὁ at eso 9 
interview, the report Said, staff members were sent to Re, sie 
Mexico, where they found and questioned additional DORE 
witnesses." 

Comment: Sprague's characterization Ma four CIA agent"' is probably 
in reference to David Phillips. The latter's "revelations" to staff. . 
investigators. (and also to Ronald Kessler) were unfortunate to say 
the least, in that they were inaccurate, so far as we know. There 
is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a 
deal with. the Soviets in return for a free trip to the USSR. The 
"additional witnesses" in Mexico, it is believed, are Boris Tarasov - 
and his wife, both of whom had been under contract with the Agency 
in 1963. We ‘have not been informed, officially or otherwise, by - 

. Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff investigators. 

g. " 'These witnesses had never been sought out 
before by any investigative body, AoEvichetanding the 
fact that they had important information concernin 
statements by Lee Harvey Oswald in Mexico within 60 
days of the assassination of President Kennedy, ' the 
report said." 
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Comment: If "these sitnessest! Ἰποῖυδθ people other than the Tarasovs - 
it would be impossible, at this time, to make an appropriate -comment. 
The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional 
details, he should hold such information and not make it public” 
until the Agency has had a chance to review it and comment. There 
are many examples in the Oswald files of statements made by people 
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald which have: been 
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco 
Alvarado Ugarte who, on 26 November 1963, came to the U.S. 
Embassy in Mexico City. He claimed he had been in the Cuban : 
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later 
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill 
an.important person in the United States. After thorough investi- 
gation by Mexican authorities, the Mexico City Station, and the FBI, 
it was concluded that Alvarado had completely fabricated his any 
about Oswald. 

Russell B. Holmes 
Poa . Vi τὴν 

‘Attachment 
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“report, which the 12-member committee .to discover whether former FBI Director J,. 

prepared after the first three months of ἐπ΄ σαν Hoover's now, well-known animosi-- 
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urge the new Congress to reestablish the» olence,” Gonzalez said. “.We should not 
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terview; the. report" said,” staff. members: 
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= “These witnesses had never been sought] 
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! 

‘tant information concerning stavements by 

“Tee Harvey: Oswald in Mexico within G0: 

days of the assassination of President Ken- 

nedy,” the reportsaid; ", ἘΣΎ ἐστ. 
“” ‘The report said’also that the commultee 

staff had interviewed a person who_assert- 

"ed that he had discussed the King murder! 
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“associate in Europe to receive. further in- 
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- 
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4. Ina letter to New York Times columnist 
Anthony Lewis, Ray offered this week to 

“testify under oath at a committee hearing... a 

; But Sprague and Walter F, Fauatroy, thes 
a 

a ee 
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence 

VIA : Deputy Director of Central Intelligence 

FROM δ: John H. Waller 
Inspector General 

” SUBJECT : President Kennedy Assassination - Mrs. Luce Story 

Ἰ. Action Required: None; for information only. 

2. Background: In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telephonically 
informed Director William Colby of support she had rendered to certain 
Cubans who were conducting their own independent operations against 
the Castro Government in 1961 and 1962. Mrs. Luce stated that she and 
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the 
Dominican Republic, helped finance a motorboat for three Cubans. The 
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban’ 
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance 
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time, 
Mrs. Luce and Mr. Pawley also ceased their financial support. In 
1963, very shortly after the assassination of President Kennedy, the 
Cuban captain of the motorboat, which Mrs. Luce helped to subsidize, 
phoned Mrs. Luce to inform her that "Oswald was a hired gun". She, in 
‘turn, informed him to tel] all to the FBI. At the behest of Director 
Colby, Mrs. Luce passed the story on to Senator Richard Schweiker, 
chairman of the subcommittee investigating the Warren Commission Report. 

A version of the information was given to columnist Betty 
Beale and was published in the Washington Star on 16 November 1975 
(attached). A staff member of the Senate Select Committee, on 10 
December 1975, inquired as to what the Agency thought of the story. 
The Agency oral response was that it had nothing to add to the news- 
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban 
refugees, the FBI would be the proper agency to contact. 

| 
1 
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The transcripts were received by CIA's Inspector General 
on 22 December 1976 from Mr. Colby's secretary. At the suggestion | 
of the Inspector General, the Office of Security sent copies of the 

' transcripts and a background note to the Federal Bureau of Investi- 
gation in January 1977.: We donot know whether the FBI passed this 
information to the House Select Committee on Assassinations. 

This story is summarized here for your background in the 
event that it should be replayed by the press as a result of releases 
which may be made by the House Assassination Subcommittee. While it is 
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's conversation. 
with Mr. Colby could be considered pany and could be presented 
ina manner detrimental to CTA. 

Attachnent: a/s 7 foe 

cc: Asst. for public Affairs watt ; 
Mr. H. Hetu 

“Original | - Addressee w/att. 
Te ἽΕΙ w/att.. . ; 

~-ASst. for PA/Mr,: Hetu w/at 
~ ER w/att. aaa 

IG Subject 15: Force w/att 
IG Chrono w/o ᾿ 
υ.1. Leader: Chr¢ i ‘w/o att. 

016/49. L. Leader: ὯΝ 

ΝΘ 
π΄ 

Ι 
᾿ 

“ἡ --ὦἜ τὸν... 
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eo. cate Pacts eo > 16 . ot eet 
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the Luce > We eavi 

42 ᾿ One da yi in v the ice pat of October, Clare Luce re- 

“suit Cubans for the Bay of Pigs operation. Afterwards 

“ad in mind a fleet of moterhoats subsidized by Ameri- 

“wed a call from Sen. Richard Schweiker, R.-Pa., 
_ airman of the subcommittee investigating the War- ! 
'a Commission Report. He wanted her to persuade 
‘me Cuoans she had known — Cubans who had known 
2 Harvey Cs wald — to testify before his committee. 

_ rs. Luce’s efforts to locate the Cubans led to a some- 
‘iat blcodcurdling warning. But let her tell the story : 
om the beginning. 7 
“The year is 1961, ἃ year of great Americen H 
“auma,” she began’ her narration to recent dinner : 
tests in her aqua-colored Watergate apartment. “I | 
da friend named Bill Pawley who was brought up in 
iba and who was Truman’s ambassador to Peru and 
cazil. I got to Know Bill very well in India and China ! 
here he had built up a voluntary outiit called The ! 
ying TL pipers. Bill was also called in by the CIA to re- 

Ι i 
[ 
4 
Ι 
i 
| 

i 
} 
H 

; 2 Was ἃ very unhappy man. 
“One day he called me up and said, ‘How eid you 

* $e to get in on the Cuban Flying Tiger operation?’ He 

ans and manned by Cubans who had been in the Bay 
_ | Pigs operation — all these young kids who had been 
randed after the Bay of Pigs. 
“I said, ‘Fine.’ So I helped to finance a motorboat. 

he three Iads who manned mine came up to see me | 
sveral times. They would leave the coast of Florida | 

. nd land in Cuba and come out with information. The 
formation they came out with was remarkably accu- ; 
ate— that the Russians were building missile sites in : 
iba. I was told that thé information was eventually | 
2d to Sen. Xen Keating and was passed on to the i 
Yhite House, You remember what an impression it 

Rade and how accurate it was. ᾿ 

᾿ “THEN CAME THE. MISSILE hoahawk Soon after 
he showdown I got a telephone call from Allen Dulles ! 

ἘΠΕ aying the Neutrality Act had been invoked and all. 
\mericans must cease and desist in any further efforts | 
owards the liberation of Cuba. OF course, we Gesisl 
a7" . << a”. 

To years later she and her husband Hay ‘Giency) 
aie were Sitting in their New York apartment listen- ; 
ng to the televised reports of President Kennedy’s | 
s52ssinatign wher around midnight she received a : ει 

a Haseinat ting . 

- they followed him and found he was in a Fair Play for 

πππ-ο'Π-----.--....-.ῦϑὅὗΧ( (ΔἝὲΑ. ...ὄ Ἐς. ...΄...--... 

gee “a ae 

ale. 

eae Beale ° 

eet’ 

- phone’ call irom New Orlean S. “tp was the captain of fae 
my motorboat,” said Clare, “A young man not more} 

- than 25, a young student lawyer, He said, ‘Mrs. Luce; 1; 
want to tell you about Oswald -| : 

ἐ “He said that immediately after the 196] “miselis i 
showdown, FBI men hed come to Miami and told the | <4 ei 
Cubans to break up all resistance grouos and disperse. 
‘He andthe other two members of his crew had moved 
to New Orleans where they started another “Free 
Cuba” group. They had been there a year and a half 

. when who made contact with them but Oswald 

* “The Cubans all thought he'was a kcok. Roe 
' bragged about having been in Russia and said he was 
an ex-Marine. He said he could shoot anybody and he 
would be happy to shaot Castro. He had no money, Me 

- was living with his wife in New Orleans and it looke 
like he was presenting himself as a hired gun. ‘They 
didn’t like the cut of his jib so they turned him off. But 

Cuba Communist cell to whose members he Was giv- 
‘Ing the same line. " Η “And I remember this from the telephone conversa- i 
tion — Oswald was telling the cell that he could shoct | ; 
anyone, including the secretary of the Navy. The Free ! 
Cubans continued to tail him and found that suddeniy | 
he had money, and he started going to Mexico City. He | 
made several trips. They continued their penetration 

- of the Cuban Communist cell. He said they mace tape 
recordings of some of Oswald’s meetings and they had 

. taken photographs of him distriouting handbills for the 
Fair. Play unit. The Dex thing, they knew esident 

' Kennedy was shot. - 

“THE YOUNG CUBAN WHO callga meer ΠΕΣ 
former Ambassador: Luce, “said that there was a 
Cuban Communist assassination team working some 

_remember, and that Oswald was their hired gun. Os-. 

I 
t 
! 
i . 

where — in Dallas, New.Orleans or wherever —I don’ t ‘| 
log 

. wald, he said, had iried to report | the Communist plans 
to the FBI some time before t the assassination. But be- } 
cause he was out for the dough they didn’t t beliave him. ; : 

ae ἜΤΟΣ 
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J evacgose that the FBI must hear from ἃ t 

“  eracknots’ a week. hae Ae 

τς Inany event, on the telephone my young friend told 

cme that they had these tape recordings of Oswald and 

‘photographs and what should they do? I said, ‘Goto ᾿- 

. the FB! and tell them everything you know.’ That hay- 

ing been said I put the whole thing out of my mind. 

Comes the Warren Commission and says Oswald alone -. ν᾽" 

ras responsible and I forgot the whole matter. - gi 

' “Then, in 1967, a fellow named Jim Garrison, dis- -. " 

trict attorney in New Orleans, hit the headlines charg- 

ing that the assassination was ἃ conspiracy. At that. 

moment I was reminded of the information I had re- 

‘ceived and 1 began to wonder whether or not the 

Warten Commission had got all the facts. I coulda’t 

remember the names of the Cubans but I finally locat- 

‘ed one cr2wman who was living in Miami again and I . 

_ asked him what happened after he we
nt to the FBI. 

"+ “Ete said, ‘We tured over copies of everytning. We | 

were then told.to keep our traps shut and that we 

would be deported if we said anything publicly.” He Ale Ἔ 

‘said one of the crew was deported to Guatemala, and ἜΝ : ey : 

one was murdered — stabbed infrontofasiore. δ τ΄.  bka sue See ENT ἐν 

THEIR INFORMATION, HE SAID, never appeat~- : 

ed in the Warren Commission report. He said, ‘I am 

married now, I live in Miami an I don’t want-to gét - 

Gnvolved initeveragain’ " - ΠΟ 

οὖς When Sen. Schweiker made his request of Clare ξ 

Luce less than three weeks ago, she telephoned anoth-  peeatt 

er Cuban friend to see if he could locate and persuade τὸ Ξ 

nousand 

? 
:
 

ee : 
| 

the young man to testify behind closed doors. Replied ἜΑ 
πε Reale Mw, 3 

the oldec Cuban, if the testimony was behind 13 closed ~~. & gf Bh et Rae ὈΡΘῸΝ : 

gears ne Puls hte peconle public... * - Ν ; a Dae gk ge ase μα Wide World Photos 

“Americans think they are playing games,” he to : Poses go. 18 — sali Ἧ 

her. “They don’t know they are involved in a life or ° νυ" Clare Boothe Luce, t Ἢ ae 

Geath business. No, I won't tell you where he can be ..- A year of great American 
rauma.”” 

.found. The people working for a free Cuba would lose” ere aT mel ee ee τως 

‘their lives. A lot of them have already: They are not 

interested in making political headlines for politicians. 

. You think the Bay or Pigs, the nuclear missiles, the wk δ. Ἢ Aesth ae 

ε΄ assassination of the president was the end of the story? ment here, at the U.S.-U.N. mission and four banks im: | _ 

. . L tell you it is just the beginning. What you Americans New York and at three places 1n Chicago. And close to; ὁ": 

_Gon’t understand is, there are trained Communist ter- the same hour she was recounting the whole fascinats ος 

“."- “yorists, assassination, kidnapping, bombing and sabo- .. ing story to her guests, 4 Cuban, a2ati-Communist) “~~ 

“ost, Stage teams all over the country and the world.” . ‘leader was exploded into bits inhiscarin Miami. Ὁ το 7 

‘ The very day after that conversation, observed} re 

τ Clare gravely, bombs went off at the Stele Depart-:'.° 
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- Director of Security Cant 
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. dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the 

6 January 1977 

MEMORANDUM 

SUBJECT: . Transcripts of October 1975 Telephone cohvaneatione 
ἐδ: Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and 

Mr. Justin meee 

1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations 
between Director William Colby and.Mrs. Clare Boothe Luce, and one between 
Director William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took 
‘place in October 1975 and discuss Mrs. Luce's concern that certain infor-_ 
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi- 

information in these transcripts have been provided to investigating 
authorities, they may be of some assistance to the House Select ὑπ Ὁ τεξ 
on Assassinations as it investigates various allegations. 

2: The transcripts were received by the “Agency Inspector General’ on 
22 December 1976. The transcript of the 25 October 1975 conversation was 
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts 
were typed by Ms. Pindar on 21] December 1976 from her stenographic records 
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar 
was Mr. Colby's secretary during his Directorship. 

3. A version of the calephone conversation transcript was publ ished 
in the Washington: Star on.16 November 1975 (attached). A staff member of 
the Senate: Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired 
as to what:the Agency thought of the story. The Agency oral response was . 

ον that it had nothing to add to the newspaper story.and that since this - 
“query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be me proper Re 
agency to eee 

Yimin we 

ΟΝ ΞΙΞ ΑΙ ag: 
See TAL 

“ya pli 

τῷ πῖνε sere + 
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UE ee sos - 

Ving init εἰ "ἢ 

4. The attached transcripts indicate that the matter was brought to 
the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation. 
(Telephone conversation between Director Colby and Mrs. Clare Boothe Luce 
on 25 October 1975, pages 2 and 3). _ 

’ Attachments: a/s 

Gree ort aia “Ως 
= 7 Puerto 

Raa Fag Σ ἢ“ a ἐ ay ree’ yd. ἐξ at 
=) 
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_ Review Staff: 7523637᾽ 

cu Date 10 December ‘1975 

TO CIA Task Force 

FROM : The Review Staff, | _Walter Elder 

SUBJECT : " S8C/HSC Request 

|. RECEIVED: Date ὁ ὁ “Time ἢ 

UA. he 

Paul } eck: a ὍΝ asks what we think of. the 
τ attached.” He is not writing a formal epee and twill 
be satisfied with | an oral Reply) . : 

. Comments: © 

es Action’ Info. 7 
96 DCI 



-".]} MEMORANDUM FOR: © 

+ #ORM forse PREVIGUS. 
5°75 EDITIONS © , 
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.. “4 me 

Telephone Garvecsaticn Bu. yeen Mr. Colby aad Mrs. Cla. “Boothe Luce 

at 12:40 on Saturday, 25 October 1975 (from steno notes of Barbara Pindar 

transcribed the : same day) Ve ae . eos 

CONFIDENTIA ae ν 

-. . Mrs. Luce: ΟΣ have a big problern, a case in conscience. I got rather 

deeply involved during and after the Bay of Pigs, and up to the time of 

the missile crisis, with a group called the (Directorate Revolutionario 

Estudiante; Note: the spelling of that is just a guess), the DRE. Whether 
you know this or not, it was me who fed the missile stuff to Keating. I ᾿ς 
knew a number of these leaders well; they were going in and out of Cuba, 

and I paid for one of the motor boats. . Bill Pawley did too. We thought we — 
were doing another Flying Tiger. The missile crisis came, andI gota . 

telephone call from Allen telling me that the Secrets Act had gone into © 
effect and that henceforth there would be no voluntary American efforts. 

. That ended that, and I don't know what I was doing -- maybe I went back | 

_ to Arizona, or whatever. Then came the assassination, . The night of the - 

- assassination, right after Oswald was caught, one of my boys telephoned. ae 

me a rome New Orleans. - Didn't I ever tell you this? - : 

᾿ ΠΥ Colby: : No. . 

Mrs. Luce: It was the captain of my boat. It seems that after the missile ; 

crisis -- a period of about a year had gone by -- he said that all the owns 

‘Cubans involved profoundly in all of this had been told to scatter and ἢ 

scram, that he and two of my other lads Set De yas 

‘Mr. Colby: a “When, after the crisis? 

Mrs. Luce:. (Yes.) (were told) to leave Miami. 

το Mr, Colby: In 1962? 

Mrs. Luce: .. Yes. They were to stop their efforts to free Cuba; and if they 

did not, they would be deported. It has a very interesting end involving you. - . 
: . many event, this one had been told to leave Miami after the missile crisis 

was over, and he had opened a cell in New Orleans. He telephoned me to - 

tell me that Oswald was -- I am telling you what his view was -- was a | 

hired gun; Oswald had tried to penetrate their little cell; that they turned . 
around and did a counterpenetration job on Oswald; all of this was done | 
several months before the assassination. He said,—telling me on the phone, 

he was terribly excited -- he said’ you see he had no money, all of a sudden 

he began to get money, so we checked him and he had a little "Communists 
be Free" or "Be Fair to Cuba" group going in New Orleans." He said "We Ὁ 
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ae en 
δ τω toma καὶ si νὼ 

had tape recordings of what he was telling his group." It was a ow unter- 

penetration they went on. He said, 'We have photographs of Oswald, _ 

passing out handbills on the street, 'Be Fair to Cuba.'™" He said, 'We 

are absolutely certain that Oswald was simply one of three assassination. 

teams, that they were working out of Mexico City (or funded in Mexico ~ 

City) by Castro." He said there were three assassination teams. Then 

he said, 'We have these recordings, these tapes, and we have these 
photos, what should we do?" These fellows always trusted me. I said, 
"The first thing you do, the minute you hang up this phone, you telephone 

to the FBI, give them everything you have got."" Working in New York 

with these.Cubans is an extraordinary fellow, one of the most puzzling’ 

characters I have every met; he is.a devout Catholic -- Justin McCarthy. ~ 
Justin is. the American patron -- although he has no money, never had 

money -- of all these free Cubans in America. He never worked at CIA, 
although CIA tried to pick his brains. He tried to help the FBI. I knew 

ες Justin McCarthy, and he used to send me bulletins; he said he had been 

and I assumelmy lads had reported what they knew, and maybe it had been © 

discounted, but I had taken the Warren Report at face value without poring . 
over it -- and I forgot the whole darn thing. Then, this must be-nine Pag 
years ago, up turns a guy named Lloyd Garrison*-- nears was ae a sheriff ι ; 
or something? C SR γα Zien Goer: sox) nea 

‘Mr. Colby: ᾿ District Attorney. 

- Mrs, Luce | And lie hit the Headlines that the asséssination had been a eens Ἐν 
spiracy. Then it all flooded back into my mind that I had never been quite 

ον sending them to me for the past six months, and I had never received one | a 

of then. Out comes the Warren Report. I have many other things to do, | 

_ satisfied with what the Warren Report had brought out. Basically, Lwas | 

troubled by the whole thing, so I said I thought I would call Garrison. ' 
In order to call him, I had to have the names of the Cubans, which had . 

gone out of my bean. Sol called Justin McCarthy. He, said one of them 
was now, my lad, was in Miami. I got him on the phone, my fellow, and... ᾿ 

I said, Ἶοα remember your midnight call to me about the assassination 

_of the President, I want to know what happened after that." He said, ie ᾿. 
went at once to the FBI, they took all the tapes and photos and all our 

_information.and told us to keep our motths: shut, and shortly after that they - 
informed us that if any of us talked to the press or anyone, ‘dire things 

would happen." He said one of the fellows on the boat was deperted COs a ee 
Guatemala or Chile, and one of them was murdered. He said, "lama... 

lawyer, have two children, Iam making my way in Miami, and I never 
want to hear a damn word about the assassination of Kennedy because you 

Americans really do not want to know the truth."" He said, "We waited, . 
expecting the Warren Committee would want to have us, and wemever heard 

C a word." He said, "I want no part of it.'' Then the Garrison thing died — 
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rid iii ade 

. down, and. I am a busy woman, and I forgot about it. Three ips ago, 
a reporter was in here -- a gal”-~ asking about my life style and 

said, in passing, 'What do you think of the investigation of the | 
assassination of the President?" I am afraid I hit the roof,. I said, 

"] think everyone must be absolutely off their rockers. What possible - 

motive would the CIA have for murdering their own President?" I | 
said, "Even to assume such a thing is beyond belief because where 

. there is a murder or assassination, there is.a motive, and there could’ 

be no motive." I said, ''Who had the motive was Castro; but perhaps 
not even Castro, possibly just a bunch of Communist Cubans or plain 

Communists." I said, ''They always had a motive for that sort of — : 
thing, "' Schwejtker called me up yesterday -~ when the reporter said . ᾿ 
tome, "What is the name of the young Cuban?" I said, ''Well, let's 

' call him Julio Fernandez.'' The Senator said to me "that is a fascinating ᾿ 
story. " RT eisach ἀνὰ ECyuckd Ae OT ALL 5: με mats Was 

Wh Knight Htwsgeg oo) ~ 

Mr. ΟΒΡΟΣ on told the ory to Schweiker? — 

. Mrs. Luce: ‘He read it in the Knight a Sen. 7 ἣ ἘΣ . - a ae ae ΕΣ : - : 

Mr. Colby: You told ΤῈ story to the Knight people? 

"Mrs. Tajcas Not in the detail I told you. Schweiker rece if r ould locate tie 

any of these men involved for him, andI said I would try. Thatwas ο΄ 

yesterday. I used that. opportunity to say, "Ido not know -what you are 

doing on the Hill." I said, "You are in the fprocess?) for headlines and ἡ 

. destroying this country's security.'' He said, "If you have this informa- © 
tion and you can get your hands onit, it would be a good thing to lay . i 

this story to rest.'"'' He said, "If you can find me these people, I assure 

' you they will be listened to in closed session.'"' Now comes the big . 

thing. Justin McCarthy runs an animal farm in Nyack: telephone ~ 
number is 914; 647-8596. I have known him to be a man of complete 

integrity. He is a devout Catholic. He may or may not be a fanatic. ᾿ 

What makes one think he is is what he tells you is just so terribly — 

alarming; as he was the one, along with Bill Pawley, who involved me 

with these Cubans, I tracked him down and had a two-hour conversation — - 

on the phone with him this morning that was really staggering. When I 
said to him, ''Would you tell these things in the closed session in the 

_Senate?", he said, "I would find it more expedient and to shorten the . . 

process to hire loud speakers and put them on top of the Empire State 

Building."' He said, "You don't know, Clare, the Cubans have not lost 

their desire to free their country, and there are plenty of them working 

.---, ee a ae ete er Ne EN ..... ..... ..........................- 
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δὲ it, and they trust me, and I trust ‘them πᾶ (ties ‘all excuse me. " 

_He said, "All these fellows on the Hill give a damn about is a big 

headline and political attention, and if this should involve my testi- 

fying and some of my fellows got bumped off, or their apparat shut 

down, I could not live with myself, no I will not testify.'' I said, 
"You know, Justin, if they send for you, you might have to." He .. 
said, ''They are not likely to send for me unless you tell them." He 

said, 'They do not know who to ask for anyway." (It doesn't appear 

in my notes, but my memory is that he added that the reason the Hill 
_ doesn't get to the truth is that they never know who tb ask for.) He oe 

told me a story about working once with CIA. He said, "We did this -- . 
_DRE did one operation with CIA, as a result of which all the Cubans ° 

. involved were caught and killed, and Ido not want any part withthe ὁ 
᾿ CIA," He said, "It too can be a sieve.'' I said, 'You have me really © 

᾿ς overa barrel."' I said, "Justin, I have to tell someone, is there © 

anyone you trust?"' He said; 'There is only one man in this whole 

. country whose word at this point I would take.'' I said, ''Whois that?" © 
‘and he said, "Bill ΘΟΕ: " Re said, ate isa daily Comm unteene” we 

Poe Colby: No, no. ᾿ 

Mrs.. Tice: I did not disillusion him. In any event, if only to put my own — . 

mind at rest since -- he always says, which is fascinating if true, : 
᾽ν that my lads in New Orleans, yes, they did ἐπε over the a a to [88 ἐγ 

‘FBI but they pee corres: ὟΝ ee ae 

Mr. Colby: Really? 

Mrs. Luce: Sohe says. If so, you are Sa ae πο dink: you ἐν ΟΝ 

get hold of Justin and give him a couple of hours because he has plenty * 

' to say. If what he says is true -- he also told me, which I had forgotten ~- 
- that during the time of the missile crisis, and 1 was the one he came to, 

nd naturally the one I went to was Harry (note: this is first mention of 

ne ea . ΤῸ ΠΑΧΎ") maybe I misunderstood; could she have said ἃ "Allent'¥) because 
Pp I could trust him, In a way, Justin McCarthy supplied a lot of background 7 
ue | mateal on the Cubans to (note: could not hear what she said). He said - 

age ge Oe few days ago -- Time is planning to do a (take-out) issue on the 

ow Ne aay Now fae ek Ne le wet. | eae 5 An 

assassination of Kennedy. He said that, going back through their files, | 

_ they came across my name as an informant, and he said "they tracked me 

down too."'. He said, then he told me -- I mentioned in passing that there _ 

batt 

i Dey Ge ἷν 

wel Soe Cy oP ONG wo Pan Nose \n¢ Pa ay Va OV Reh . cyt er aN: 

αι τως A ated & “-Ὡ ὶ 

be mm νον κεν eee errr eat St emer er nN A tn ten le EERE tee Wenn nee etn Ethie HNN ..ὕ.......------ἰ. 
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was a wonderful girl on Time that knows more about ἐμὸς δυδάβε 

almost than anyone in CIA, P Priscilla Badger. He said the Time 

people are now trying to get information. He said, "Ἴ will talk to. 
mo one because there are lives at stake" -- except you. For my | 
own sake, if you have a go at him, 1 would be ὝΕΣΥ Pappy to know how . 

serious itis. . ; ἜΝ τ ταῖν 

Mr. Colby: I will ἘΠΕ ea back to you by all means. Let me do a little home- | 

- work on just where this (looks). You do not remember the name ofthe ~- 

Cubans in Miami? Ὁ : : + as Bi ty sn aS 

| Mrs. Luce: There are so many names; he talked to me so fast. He kept eee 
. saying "Chilo. ": I asked wie ee is, and pe: said that was eae Sods: ee os 

. , name. ἜΝ : -_ ths. ee 

“Jose Aatonio τὰ Nuza (Note: That κεῖ: name may Se all. one ‘words 7 

-+..% she said it means "the nut. uy ΟΕ. 
; ane Pesnandes Rocha 

One of those fellows was the Director of the DRE. Then he also reminded” 
me of a guy who used to come to see me -- Cardona. (He had beentold ~~ 
by the American Government to get out of Miami) and he died, having . 

- become the President of a university in Puerto Rico. These fellows 

were scattered all over the place. As I mentioned thatto Justin, he said, |. 
ΤῊΣ know where they all'are.'' The thing that alarmed me is that---he _ 
does not talk in an excited voice, but the statements are -~ he said. 
"People think of the Bay of Pigs and the nuclear showdown and the | 
assassination of Kennedy as the end of the story, it is only the beginning." | 

- He said, "If you knew what is’ being laid on for the Ὁ, S.," and he talks . ᾿ 

like that. I asked him, "δὲ do you think happened?" He said, "Oswald 
went to the FBI.'' He said, "I know that, he was selling them information, 
and they did not believe him." I said, ''That is incredible." He said, "I. 

do not know how much you know about the FBI, but no day goes by without _ 
desks being loaded with letters saying something will be blown up." ° 
(Note: I missed a little bit here due to something else happening in the . 

office.) I said, "What happened? '' and he said; ("The FBI got the word | 

from on “2p panned the letters. '" τ κὰδ ΠΥ ee ς ΘΕῚΣ 

Wise. Colby: a on n top? . 

Mrs. Luce: From the President; who was Johnson. I contended that if at 

that point the FBI had proven that Castro had in mind assassinating the 

President, we would have been in war with Cuba. It might have been 

CG 
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an act of State to shut up about it. IfI had been the President, I 

would have had (Note: missed more due to outside interference), 

What is hideous about this is that the CLA is being accused or © 

Kennedy is being accused -- anyone except the people who probably 

were involved. If putting it at rest ina secret session will work, 
if sock evidence ages ont you are the man to aaa it. ΤΑ τ 

, Mr. Colby: Schweker does not know about MeCaztay? - 

Mrs, Lace: He Say ἜΝΕΕΣ this: -- I said ἘΚΕ is one man I ae wie a a aie, 

_ might be able to tell you where the se Cubans are, and thatis'a fellow ..- _ 

"named Justin McCarthy. He said, Where is he?", and I said, "I do ee 
~ not know, I have lost track of him.'"' He said, "If you find him, let me δε, = 

know." After talking with Justin McCarthy, I do not want him to talk a 
. to Schweiker. I do not know what to say if he calis again. Knowing the - 
Senator, I ΒΥ BeNSE hear from him. I leave it ὙΠ oes. ae τ ας ΕΣ ἀν" 

πε ΚΧΟΕ ρα ROOKIES green ERNE ΠΝ : 

ἜΞΕ ΧΘΘΧΩ͂ΘΕ sage peice Ee en eee, a oe 

NOTE: Mrs. ἽΕΙ closed the conversation by ee to a CIA paper > 

entitled "Restless Youth" and asked if it had been declassified. Mr. Colby. 
said he would check on it, and Mrs. Luce said she would ike’ to nave: a CORY: 
if it has been declassified. aie 
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arya : ᾿ τᾷ ES : Rare, oy a aioe ; Ceo : εν : ᾿ 

Telephone Conversation Between Mr: Colby and Justin McCarthy at 3:45 

on Tuesday, 28 October 1975 (this transcript was bi on a1 Decomaas 1916. 

from steno notes of Betkats Pindar) 

Mr. Meaney: Iam glad. to know | you, even if it is over the aan 

Mr. Colby: Mrs. Dude talked to me » yesterday (sic). "She ; gave mea capsule 

version of some of her chat with you, It puts me ina bit of a jam,. 
. obviously, because there are some things that really hold some | 

potential for being very important in these days (of) post-mortems 

of everything. I wondered if maybe we should chat about it some- 

ΠῚ time, or, quite frankly, one of the main things I would suggestis . © 

that you might want to go to this Senate Committee looking into this, ΤῸ 

Mr. McCarthy: No. There are several reasons why not. Tam sure we do 
not need to discuss them, but there are many reasons. Over the 

period of time. there have been so many things. We were theonly | 
ones who had the information about the missiles in Cuba for many ᾿ 
months, and we beat our brains out trying.to get someone to do 

᾿ something {or believe?) and regrettably (in) Washington there are’ Ὁ ὁ 

too many political (opportunists?), but there are too many lives at ~~ 

‘stake. We risked our neck for all these yearn ee _ Weare interested - _ 
in eine the right ehiag: ᾿ . "ἢ er ee eee ον 

Mr. Colby: I ἘΠΕ ΘΕ if you could fellas) off that New Onea ns 5 thing {and : os τ 

not go any ἸΒΣΕΒΕΣ than that ?) 

᾿ Mr. McCarthy: ‘AsiI said to ac -- (can't read thes next few wekdeys For me - es. 

= . to be seen in Washington, it is (can't read the next few words), We _ ge 

~ do not trust anyone. We did so many operations for so long, and — 

we were entirely. successful and never lost a man, and then one day 

we did an operation for the Government and lost 22 men. Lives» 

--depend onit. Someone sent a Top Secret memo, and the one he ; 

sent it to left it on his desk and someone came in and read (it) and 

the men were arrested. She asked, "Would you talk to Bill?" 1 
' said I would. We think it would be a good idea - - for me to go down -- 

I do not want to blow my cover, but I would like | ve ey, muck to Spee with ̓  a 

"you and tell γοῦ, 

Mr. Colby: My problem is then I get information, and then WwHaE: are my 

᾿ obligations. : . . 

ME. McCarthy: From the point of view ὙΠ (seeing?) how to a6 it through persons 
other than me -- to Bet the end ἘΕΒ6Ε: : 



. could be, 

: eet “ CONFE Ape ae ATIAL 

Mr. Colby: It might be that one of your fellows aware of some of the things” 
(would not mind telling Schweiker?) under some protection and 

assurances of anonymity. That would be enough of a (can't read the © 
next word) to get started. Ἵ : a 

.Mr. McCarthy: There is plenty to mect started on. 

Mr. Colby:. ἜΒΕΒ (be?) could cut your seen aut as a source. 

Mr. McCarthy: She ae it vo uld be aclosed- door hea ring. I said: chase (would?) 
‘ _ still be someone come out of the meeting and (can't read next word) 

_ their names in the press. You see Jack Anderson's column on Monday. © 
It is vitally important, and it is true evidence, It is not conjecture, τ᾿ 

_ Tam concerned about what it ties into -~ it is all the same ball of wax. . 

"We sat on the information about. the missiles. This has been going οὐ. 
... for a good twenty years, and we have accumulated an awful lot of 

ον information. Weare more. concerned today than when we had the 

~ missile information. It is appalling, and it is frightening, and people 

. do not want to believe it. Last night I enlightened people about some of 

the things that are going to happen. We feel the time has come that 4 

some of this should come to light. It is necessary and essential to go 

back and bring out some of these things that need to be brought out, but δὰ 

not at the expense of (next word missing). We have done this on our” 

" own and at our own expense. One of the reasons my people trust me is -- 

_ Tam thinking of a book - - we did not want to do a book before, The 
᾿ς American public wants to know. It is all part. of what went on then. 

I think it should be clarified and straightened out what went on then, 
But lam so terribly wary. I went to everyone, including the President, 

. about the missiles, . We had evidence -- what ships they were on, fe 

- where they (docked?), anda few days later Ἔβαγ came back and said 

ee there is no baie cae of whet you say. es eon . 

= Mr. Colby: The ἘΠῚ thing that Gathaxe me is the oe about ties existence of: 

some records (you?) still hold. The important part of that is that . 

oe indicates some (part?) of a failure, or possibly even worse ~~ that ~~ 

' is the kind of thing that does need investigation or (correction?) -- 

protecting your people that are’in on it. The other possibility would 

be to ask Schwdker or one of his men to go and talk to you or one of 
yor people who would have factual cia Sat of ity 

Mr. eeu When (Dorothy) told me about you overa period of time -- 

(Dorothy) said we have been through this so many times -- I took 
this to editors of Life. That was the time when the Buy ε sent the 

Note: Iam not positive about the "Dorothy" above, but don! on't k ὍΝ 
I had written in long-hand, sobhy" ab ut My only are chats i, 

Dorothy Farmer, Mrs. Luce's secretary. 

rar a walt ἢ Bra 
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Top Secret memo and it got left ona desk in Miami and we losta 

lot of people on that. Inadvertently so many things happen. We _ 

work so carefully. We have information now that no one else has. 

because it has come to the point where so many of the people I work 

. with find they cannot trust people because of the opportunists,. I 
have never met such overbearing and obnoxious (can't read next . 

word). We sat on this year inand year out -- we never know when . 

- we might get calls. I was up all night long the night before last, 
_ Time is doing a big cover story on the thing -- the next issue -- x 

- the Today Show is bugging me. Washington is a funny place, IfI -- 

by and large, when your life is on the line -- one of (our?) guys hung ᾿ς 
himself after one of the escapades we went through. He committed 
- suicide because he felt guilty about it. Up here it is terrifié because’ 

Iam ananimal nut. A lot of the guys aera some of eats stuff | 

that ve would 808 pee aes 

Mee. Colby: Let me talk ἜΤΗ Clare. wisi as sito how we ὙΠ ἐνὸν “The main 

thing is not so much the overall stuff about Cuba -- the main thing 
is the story about records, about Oswald. That comes ata time 

when that is a serious subject of study here by the Congress. If we - ee 

could in some way shake that information loose without putting the 

finger on any of your friends, I think we are sort of obliged to do this 

τ in terms of clarifying the record against the (facts?) -- this is a very 

’ key aspect of it anda Keay serious problem that if it was UP BE per 

. at the ἘΕΒΊΕΣ ; vive τὰ 

. Mr. near: “That. is not all that was suppressed, 

Mr. Colby: That is the thing. They are looking into it, “Let me talk to Clare . 

again and see if I can figure out some way in which we couldtalkto © 

_ you (maybe?) and if you could in the meantime think of a wa y of 

(can't read the next word) out or (can't read the next word) out this ᾿ 

(feature?) of it so that you give the (final result?) but not the sourcing, 

_ and let the investigators (find their own source later on?), we would | 

‘have done our duty. My problem is that I really cannot sit on it with 

my obligations. I can be’reasonable about protecting other people, 
and I have to be, but I also have to have the responsiblity for responding 

_ to ΒΈΘΒΒΕ investigations of things that really should be looked into. 

Μετ; McCarthy: Let me (can't read next word) this in. Some of our guys (can't - 
. read next several words): - 

Mr. Colby: ‘ That is what she said. 

C0 Shirase Acuria | UTE AL 
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oes ase Ὁ ᾿ “ . a ἕν lan 7 : 4 

Mr. McCarthy: They andlare δὰ ἴο death, Iwas Executive Picdicss 
of ἘΝ programs for years -- I cannot make -- T have earned the 

respect and confidence of these people éver the years. The other 

night I talked all night long. IfItry to push my guys -- Cla re said 
it needs to be laid to rest, and it does. I would like ἔο δες it get 
laid to Tet, but my Ea -- oP ae Ri σον 

Mr. foley: I can assure you : amas jitavested (as) you in protecting that. 

part of it if there were some way of having part of the cake and ᾿ 

eating part of it, so that you do not lose the one or the other but ἕο τ 

work out some vehicle -- a way in getting the substantive information - Bisa 

loose but protecting people involved, There may be ways to do that if <'" 

_ we put our minds to it. Let me talk to Clare and see what really -~ “| 
_ I will not do anything except with her without your permission, _. °° 

“NOTE: Mr. esti: tied to call Mrs. Luce on 29 October, but ΕΤ not reach 
_ her. He contacted her on 51: petones ices Hope aate ΠΘΈΘΕῚ ΕΣ 
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ον “ἝΝ ' COi WEN Th Ve tL 
Telephone ΘΜ ΝΕ Between Mr. Colby and oe! be dors uce at 4: 07 

"on Friday, 31 October 1975 (this transcript was leas on 22 December 1918 

from steno notes of Barbara Pindar) 

Mr. Colby: I got the Restless ‘Youth for you. And I called Justin McCarthy, ~ 
We hada long chat. He Ie does not want me to do anything about it, 

but I said you put me in an awful position. (Note: The "you" there 

- yefers, I believe, to McCarthy.) .I understand what you mean about © 

“his strong manner of talking. I think both of us are a with a 

Bator tari pani ets ee ee a 

Mrs. Luce: ‘If I had not known the guy for 25 years, Ι would take him much τῇ 
τς less εἰ asia oe , . coer Bee τοῖν Soh aad 

‘Mr. Colby: “The uly real ποιεῖν is the thing about the tapes and the re ane ᾿ 

the allegation about the FBI. Itried to {argue ? } him into figuring Sut Ν 

τς 5ΟΤΘ wey in getting a of 189,58 but keeping himself out of the oc 

Mrs. Ties He called me back and said he talked with you sid that you left. 
_him ina box, and I think he feels now that there is some kind of a 
question of conscience involved. He said, "Iam going to let youand 

Bill Colby decide whet! is best to out: ms a ee Ὡ΄ 

Mr. Saiby: τ said eee be: in touch with you and try to figure out something Ἢ ̓ 
' ει ἘΒΕΠΙΡΙΘΥ ; ἔτ ον ͵ fee, he αἴ δ ἦν 

Mrs. ἘΠΕ Why dente we suggest that he bring you. or me -- ae, he feels ey | 

' safer with me -- - the res and iehotos if he has copies of tne Ue ἜΣ ye 

Mr, colby: And then you pa 58 ‘them over to > Schweiker, 

. Mrs. Luce: haa let them ΓΗΒ and I will maintain cate cover -- ΤῊΣ cease, 
. Saying it is not worth it to him after all these years to blowthat -- © 

the paradox, he tells me he is going to have to write a book (and ᾿ 
_- whether he is indeed going to?) so that he is not altogether a crackpot, “᾿ 
On the other hand, what.he is doing is sufficiently crackpot. He is” 

_ taking care of broken-down animals from his entire area, However, -- 

“Mr. Colby: I think that is a good idea. You say that you and I have talked, and 
we are all ina kind of box at this point, and we really in conscience ἱ 

cannot sit on this stuff - τ all these charges that there is remaining 

evidence that (can't read next word) was held backand disappeared 
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ον into the FBI, and ΓΕ the way to do it is for him to supe τίς it to 
you, and you to Schweiker, and then I would just as soon drop out --. 3 

it does not really have much to do with me -~- and in that way you | 
would protect him from Schweiker, and you would say you got it from 
a friend -- and the source is whatever he and you agree on, : 

fa Η : 

: ans Luce: I will do that. 

Mr. Colby: I think that is ‘the best thing todo. If he does. not buy that, I do not ee 

know what we do about Schweiker. ὁ. oN is Sy heron ant oe ee 

Mrs. Luce: (lam going to ignore it. if Schweiker comes | to mie. he 

NOTE: The éonvexsation: ‘continued, Sut it did not : pertai in to this e subject. 
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MEMORANDUM FOR: Deputy. Director for Operations 

Px SUBJECT. . : Senate: Select Committee treater cis ae 

Operations at pu spe) LS 

Shey: yw “ν- athe wae ὦ keke! KC /- 

| Bn Bootie. 
Attached, in response to the Senate Select Committee ee 

request of 27 October 1975, are separate. memoranda on the 

DRE and several Cuban exiles. 

Chief 
Latin America Division 

Attachments ~ 

ΡΟ 
ΠΥ ή Chet. fo 2 ξ 

CC; WriDE: 711} ΨΥ 

SECRET | 6ὁΘΕΖ IMPDET 



SUBJECT: Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE, ‘Students’ 
Revolutionary Directorate) 

The DRE was founded by a group of students at Habana 
University in 1954 as an instrument of opposition to the regime 
of President Fulgencio BATISTA. The original members of this 
group were also members of the Habana University Student Federa- 
tion (FEU). Several leading members of the DRE were killed by 
Cuban authorities during and following the attack on the 
Presidential Palace, Habana, in March 1957. The remaining DRE 
leaders, as of 1958, were in exile. The DRE worked as a secret 
underground organization in Cuba, generally in Habana, laying 
plans and making preparations. The theory of the DRE was that’ ~~” 
success of the revolution depended on quick and efficient , 
elimination of BATISTA. which Fidel CASTRO's. forces at that time. 
could not achieve alone. The DRE finally turned against CASTRO 
on the issue of: communism. 

ἍΝ ca ad 
r 



Julio FERNANDEZ Molino 
(No crypt) 
DPOB: 23 March 1934, ΗΝ 
201-75251} 

Subject was. “ee interest to AMWORLD program as a radio 
. operator in 1964. A PRQ Part I was submitted to Headquarters 
‘by JMWAVE, but there was no follow-up, and Subject was not 

' hired. He had previously been associated clandestinely with ̓ 
RESCATE (anti-CASTRO) group in Cuba. He came to U.S. as: 
exile in May 1964. In 1966, he lived at 430 SW 1118 hve. Miami. 

Julio FERNANDEZ Bencomo τὴν Bad . 
No’ crypt) . =) = ee ee UE. oe 
DPOB: 10 April 1917, Havana fat ade ET ee 

“2019 742497 ὃ 

" “Reedaved POA 14 January .1964, which cancelled 24 February 
1964, because he was not interested in employment with CIA 
since Salary was insufficient. He signed secrecy agreement 
and was terminated without prejudice. He took SGSWIRL 10 
-January 1964. No derog, but the had told his wife and one 
..Cartos..MARQUEZ that he would be working for CIA. He was 
originally recruited for AMWORLD by one Pedro BLANCO, and was. 
to be used as PM asset on a CIA vessel. 

Julio FERNANDEZ Gonzalez. 

(AMOT-99) |. ! : ταν αδ ς 
DPOB: 10 May 1935, ‘Havana’ ee: ᾿ ΕΝ er Mie faa ialle, 
201- eee: . : ἜΝ ἢ: aa eee 

ar He’ was sunieyed by he ΠΕΡ ΤῈ ‘and re Coninission ~ 
of the-Frente Revolucionario Democratico .(AMIRON/AMBRUSH) for.. 
about two months in 1961. He was brought into it by Julio 
PASCUAL Abril. .He stated in a letter to Hernan HENRIQUEZ © 
Lorca, anti-CASTRO Cuban in Madrid who informed the FBI (who . 
told us in memo dated 2 November 1961) that he "was about to 
take a trip to Cuba.to take material to anti~CASTRO elements, 
trip being financed by CIA." He received POA 10 May 1961 for 
use as member of AMOT Admin Staff. File does not say.who dropped . 
from it, but when last contacted was working for Dixie Lily 
“Products Company (a wholesale grocery outfit) as an accountant: 
at $50 weekly in December 1961. POA cancelled 24 July. 1962. 
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Luis FERNANDEZ-ROCHA Rodriguez. 
_ (Formerly AMTOPIC-2, AMHINT-53).. - ee 

- DPOB: 3 May toe Havana ἜΣ 

201 - 316766 

| POA granted 18 April 1962. According to file, he’ quit. 
.his job as Secretary General of the Directorio Revolucionario 
Estudiantel (DRE) in July 1964 to pursue his medical studies. 
He was. paid his final salary payment of $425 on 1 September ἘΣ 
1964 under the DRE project. He was to do some unwitting ΝΟΥΚ᾿ 
for JMHOPE, Swan Island propaganda POE E Gea er nbs and nee 

There is no further indication in file that he was terminated, 
no quit claim, no OA or POA cancellation. However, there‘is no’ 
information on his use since 1964. Per document dated 7 June 
1965, he was studying at University of Miami and working as 
switchboard operator for Cuban Catholic Children's program in. - 
Miami. According to Cuban Families Yearbook of 1974, Dr. Luis os 
FERNANDEZ Rocha living at 6021 W. 14th Lane,- Hialeah, Florida, 
33012 with wife and four children. He became naturalized U.S. 
citizen on 15 September 1967, 

Julio FERNANDEZ Travejo- 
‘(No crypt) 
DPOB: 10 August 1934, Havana | 
201-297828 

POA “aasetea for ΤΕ emer ee March 1961. - POA. 
cancelled 4 April 1962. [FBI memo dated 14 December 1961 -notes ia 

_ that he told FBI of CIA financial support to Frente Rove te ΘΓ ΒΈ τες 
._Democratico (FRD) and to Antonio VARONA, one of its leaders,.to. - 
‘the tune of "Six million dollars." ] Subject told FBI he himself 
belonged to. group led by Rolando MASFERRER which NOT getting 
CIA support. Subject visited FBI 21 November 1960 after. 
incident in which some paramilitary trainees of MASFERRER's 
group on No Name Key in Florida had come to FBI's attention. 
That: group was called "Ejercito Nacional. Cubano." . 

C ee 
. ae 

ἢ i $m ς 
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Jose Antonio LANUZA 

One Jose LANUSA was a leader of the DRE, residing in 
Miami, Florida, in November 1963. At that time, he was 
providing information (does not say to whom) on "the 
"Commandos L,' an anti-CASTRO organization. Not clear 
whether he is identified with the following LANUZA. 

Jose Antonio LANUZA 
(on microfiche) 
201-339258 ᾿ 

Only information in file is that Subject is a Cuban 
tizen who in 1962 was living at 1705 SW 3rd Ave., Miami. 

[ie is the Subject of Inter-Source Registry No. 9518. 
ccording to a document dated 1 November 1968, "SD 10658 is 

. terminated without prejudice by the Department of the Army, 
and any additional information should be referred to the Army 
Source Registry.'\f A note in the file also said that. there. was . 

ign 
. no present contact with SUbIeces dated 29 October 1962. 

? 

No traces Justin MacCarthy . 
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30 November 1976 

MEMORANDUM 

~~ 
Ν ὑῶν 

- SUBJECT: Comments on Ronald KESSLER's Article: "CIA | . ἢ 
MUS oe. MS Withheld Details of OSWALD Call," which Appeared 

- ' in the Washington Post of 26 November 1976 

The following. comments are keyed to the attached Washington 
' Post article, i.e., the paragraph numbers below correspond to the 
Paragraphs as numbered in the margin: of the xerox of the article: 

a Ἵ. COMMENT: While CIA knew that a man identifying him- 
self as Lee OSWALD had been in touch with the Soviet Embassy by 
telephone on 1 October 1963, this information had no unusual 
Significance until 22 November 1963 when President Kennedy's © 
assassination occurred. At that time an intensive review was 
made by the Mexico City Station of conversation transcripts pre- 
pared on the basis of the 1 October telephone intercept. These | 
transcripts had been reported to Headquarters and disseminated to 
the interested members of the intelligence community (as a former 
Marine, OSWALD was a Navy and FBI case, and potentially of inter- 
est to the Department of State). This review turned up "matches", 

_i.e., similar materials intercepted on 27 and 28 September 1963. 
These were reported by cable to Headquarters on 23 November 1963. 
There is no indication in the transcripts that Lee Harvey OSWALD 
tried to make any "deal" with the Soviet Embassy as claimed jin - 
the Mashington Post article. 

Analysis based upon actual voice comparison could not 
be made because the tapes, in accordance with the normal practice,. 

’ had been erased for re-use. The monitor was able to recall some- 
thing of the voice charactéristics from memory, however. He could 
mean) the very poor Russian spoken by OSWALD, for example. 

2. COMMENT: This statement is ποῖ substantiated by our 
files. 

3. COMMENT: The information regarding the 1 October 1963 
contact with the Soviet Embassy -- received in Headquarters on 
9 October -- was disseminated on 10 October 1963 to the Department . 
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of State, the Federal Bureau of Investigation, the Department 
of the Navy, and the Immigration and Naturalization Service. 
A copy of the 10 October 1963 dissemination was made available 
to the Warren Commission’ on 24 March 1964. (See Memorandum ὦ 
for J. Lee RANKIN, dated 24 March 1964, from Richard HELMS, 
Deputy Director for Plans; Subject: CIA Dissemination of In-— 
formation on Lee Harvey OSWALD, dated 10 October 1963.) On 
16 October 1963, our Chief of Station sent a memorandum to the | 
American ambassador on the subject of Lee OSWALD's contact with . 
the Soviet Embassy. The original of this memorandum was routed 
to the ambassador, the minister, the counselor for political . 
affairs, the regional security officer. A copy ἃ was sent to the 
legal attache, naval attache, and the [aNs. 

In April 1964, Messrs. COLEMAN, SLAWSON and WILLENS, 
staff representatives of the Warren Commission, visited the U.S. 
Embassy in Mexico City. Our Station then indicated that the 
three men already knew "all.about" the telephone conversations 
OSWALD had. According to the Memorandum for the Record of 11 © 

‘April 1964, the three men reviewed the product from the tele= 
phone tap operation for the days 27, 28 September and 1 October 
1963 when Lee OSWALD contacted and visited the Cuban and Soviet 
Embassies. They made a "schedule" of OSWALD's activities as far 
as possible for these days from this source. Note: They were 
shown English translations of the product, or “take”, as it was 
called. (HMMA 23249, 14 April 1964: This document, in a sani- 
tized and declassified version was made available to the public 
under provisions ‘of the FOIA in March.1964 as Document Number | 
274 and in September 1976 as Document Number 658) See follow- 
ing: 

a. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 3] 
January 1964, from Richard HELMS, Deputy Director 
for Plans; Subject: Information Developed by CIA 
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico 
City, 28 September - 3 October 1963. 

τοὶ Β. Letter to Richard ‘HELMS , Deputy Director 
for Plans, dated 10 February. 1964, from J. Lee 
RANKIN, General Counsel. 

Cs Memorandum for J. Lee RANKIN, ‘dated 19 
Εεξβηυ ἐν 1964, from Richard HELMS, Deputy Director 
for Plans; Subject: Information Developed by CIA 
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico 
City, September 28 to October 3, 1963. 
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4. COMMENT: See comments in Paragraph 3, above. 

ὃς COMMENT: The Agency disseminated the information 
concerning | OSWALD's contact with the Soviet Embassy on 1 Octo- 
ber to the Department of State, the Federal Bureau of Investi- 
gation, the Department of the Navy, and the Immigration and 
Naturalization Service on 10 October 1963. On 23 November 1963 
the Agency disseminated to the FBI the transcripts of the tele- 
phone calls made on 27, 28 September, 1 October, and 3 October: 
1963. (The latter call, it was determined, did not pertain’ to 
OSWALD.) (See CSCI-3/778,829, dated 26 November 1963.) On 23 
November 1963, the Agency disseminated ta the FBI information 
relating to OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas- 
sies in Mexico City. 

6. COMMENT: OSWALD's alleged offer of information and 
suggestion that the Russians-pay his way to the Soviet Union 
does not appear in Agency transcripts of OSWALD's telephone . 
conversations with the Cuban and Soviet Embassies. 

7: COMMENT: OSWALD was in no sense “under ΡΠ ΠΝ 
tion" (before 22 November 1963). None of the facts of his trip 
to and stay in the USSR and return to the United States, 1959- 
1962, were known to the Mexico Station before 10 October 1963, 
when the bare bones of his biography were forwarded by Headquar- 
ters to it in response to a Station cabled report of 8 October 
1963 which forwarded, on a routine basis, what appeared to be 
a contact_by an American for a visa to Cuba in transit to the 

 USSR,_STt should be pointed: out that the voice intercept cover - \ 
‘age was not processed in "real time". The means of_acquisi- 
tion and the volume of the information precluded anything but ; 
the spot reporting of items judged by the monitor to be of mor 
than ordinary interest. Full texts of selected items πηι κι ἢ ͵ 

La.full transcription ἀπά. full translation. 7 One of the "trig- 
gers" that normally operated to focus and accelerate more speedy 
review and reporting of this kind of raw intelligence was the 

“mention of a name. This was what occurredin the second of two 
conversations on 1 October.with the Soviet Embassy, during which > 
the speaker said he was "Lee. OSWALD". This was the first time. 

᾿ς that the name OSWALD appeared. in the intercepts and was report-_ 
ed-by the Station to Headquarters (8 October 1963). 

Had, at any time, a person telephoned the Soviet 
- Embassy, identified himself, and offered information in ex- 
change for a trip to the Soviet Union, it would have triggered 
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an immediate reaction by the monitor and the Station -- 
first, to identify the“speaker; second, to report the infor- 
mation to Headquarters; and third, to step up technical and 

. photographic surveillance. 

8. COMMENT: No comment. 

9. COMMENT: Tapes were not "routinely destroyed". 
Tapes were erased after ἘΕΑΠΞΕΣ θδ θῇ had been made and γθ- 
used, 

Full transcripts of calls made on 28 πε δήδδς: 1963 
and 1 October 1963 were forwarded to Headquarters on 23 Novem- 
ber. The person who processed. the .transcripts was identified 
in the cable. There is no indication in the transcripts that 
OSWALD offered information or that any omissions were made which 
might have’ contained that information. 

event 0. COMMENT: No comment. . 

1. COMMENT: Files do not support this statement. Ε 

12. COMMENT: Files do not support this statement. 

13. COMMENT: The information "given by DURAN" is sup- 
ported by her ints interrogations. 

14. COMMENT: "OSWALD later referred in a letter to 
‘meetings’ he had in the Soviet Embassy." Although KESSLER 
chooses not to give details, this statement is in reference 

. to a letter OSWALD wrote on 9 November 1963 to the Consular 
Division of the Soviet Embassy in Washington. (Commission τι 
Exhibit No. 15, Vol. XVI of the Hearings before the President's 
Commission on. the Assassination of President. Kennedy. ) 

= 15. COMMENT: ‘No additional comment. 

16. COMMENT: With regard to the press Statement that 
"CIA claimed it did not know of most of OSWALD's activities in 
Mexico City until after the assassination": this is true, CIA 
‘did not know of his activities, other than those revealed jn: 
the intercepts. It should be noted that after the dissemination 

‘on 10 October 1963 of the 1 October 1963 contact, no requests 
were received from the dissemination customers for further in- 
‘formation or follow-up. Without some customer interest being 
expressed, particularly from the Navy, the FBI or the Department 
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of State, who had the greatest interest in OSWALD at the time,. 
there would have been little motivation for the Station to in- 
dependently pursue such a tenuous CE lead. 

17. - COMMENT: The discussion in this paragraph of the 
article rests on assumptions and allegations developed earlier 
in the article, followed by comments by Messrs. BELIN-and 
SCHWEIKER, apparently based in turn on information provided ... 
them by reporters. No further comment seems relevant, beyond «ὦ 
‘those comments made earlier. 

18. COMMENT: Is BELIN here rafereing: to Gilberto 
ALVARADO Urgate? If so, information regarding OSWALD provided 
by ALVARADO was passed to the Warren Commission as attachments 
to a memorandum for J. Lee RANKIN,. dated | June 1964, from 
Richard HELMS, Deputy Director for Plans. : 

(See also Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 4 June 
1964, from Richard HELMS; Subject: Information Developed on the 
Activity of Lee Harvey OSHALD in Mexico City. This memorandum 
became Commission Exhibit No. 3152 contained in Vol. XXVI of 
Warren Commission report.) Ὁ 

19. COMMENT: We do not know what BELIN Caeeiy said to 
the reporters, when, or in response to what. We believe, how- 
ever, this may be referring to BELIN's letter of 15 April 1975. 
to E. Henry KNOCHE of CIA. BELIN at that time was Executive 
Director of the Commission on CIA Activities within the United 
States (Rockefeller Commission). In his letter, BELIN refers to 
the photograph of an American male and the question whether or 
not this male was Lee Harvey OSWALD. He. continues: 

"The CIA and the Warren Commission both 
determined that the picture was not of Lee 

-Harvey OSWALD and that the picture was taken 
-after OSWALD eee Mexico City. 

"Although portions of this ΠΕ have 
been released to the public, other “portions” 
have remained classified because of concerns 
by the CIA at the time that a release of the © 
full picture might disclose sources and 
methods which the CIA felt were not in the 
national interest to disclose at that time. 
In light of the false allegations about the 
assassination of President Kennedy and the 

AFP - 

SU OS pepe eee 
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false allegations of CIA involvement, I 
feel that it would be appropriate to re- 
consider whether or not the entire matter 
can be fully disclosed at this time.” 

An interim reply was’ forwarded on 23 April 1975 by 
E. Henry KNOCHE, Assistant to the Director, CIA. On 2 May 
1975 a review was completed of Agency holdings regarding the 
photograph of the unidentified individual in Mexico City pub-~ 
lished by the Warren Commission. This review also included 
knowledge of OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas- 
Sies obtained from telephone tap information and interrogations- 
of Silvia DURAN, a Mexican employee of the Cuban Embassy. On 
13 May 1975 two summaries of the above review, one classified - 
‘and one unclassified, were forwarded to BELIN by. the Agency. 

Attachment: 
Article 

Like 
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In Tate September, 

weoxs before tho assas 
t Nennedyve—Lee Harvey Os- 

valid τοῖος honed the Soviet ambassy’ 
in Mexico Ci ty’ and tried ae Make ἃ. 

sinatton ‘of | 

ginal ‘ 

In exehange for ere infor: 
tion, he wanted a free trip bo, 

Ft δα, : ᾽ 

ΔΙ conversation’ was 
1 : 

recorded by the Central Intel. 
Urenee Agency at the time. But it was if 

turned over to the FBI" 
ey for investi: 

δ δι, and it was not 
Warren Com- 

mot then 

ae 

Yhe unanswered euuestion. 4s why . 

τ ° 

= cf the CIA (elephe: 

Dost The 

that the on 
over 

1963~eleht | Instead, the Cl 
October, 1963, only ἃ “briel report say> . 

‘ing Oswald’ had! made’ con stact with |: 
the Warren: 

eerie of the. 

it was the CIA's be! ἰοῦ that aid's conversation a 
-embassies were heavily invelved in ΘΟ 

the complete 

ay 

transeript Ὃ either ὙΠ FRY. or the 
Warren Commission, — j 

gave the FBY in 

the »_ Russians, | It gave 
ae smission ἃ transcript of the taped 

onversation’ but for unexplained γοῦν" 
pe felled to include in the transcript ‘ 

6. Oswald’s offer ef information and his. 
κι suggestion that the Russians would 

nese ΕΝ » εν oe mae οὶ ne Soviet Ὁ 

the Warren Commission that it - 
_ learned of most of Cswald’s activities 
‘in Mexico City only after the assas- 
sination, The fact is, however, that 

i the CIA. monitored and ta re-recorded 
«his conversation with bota the: Rus: 
ssinn and Cuban embassies in Mexico 
City in the fall of 1093, before Ken- 
ποῦν» death, 

the two 

the spy’ business and fhat, specili ° 
_cally, they were operational bases for . 
" Intelligen ce activities directed δ, the 
Cnited States, 

I fe bo i He 

~The Post hae also. ‘determinca that’ | 
. the CIA, for unexplained reasons, told - 

‘On: 
* So, ‘with’ the full.cooperation af the’ 
Mexlean government, CIA wiretaps 
were Installed on telephone lines po, 
_Jng Into both embassies, .:. 

The CIA was especially Interested 
-In U.S. cithzens. who made peomaee:: 
with the embassies... ; 

Thus, when Oswald showed ‘up. In 
Mexico City In lale September and 
telephoned the Russian embassy, his 
conversation. wis picked up from the | 
Wiretap. A transeript;was made and: 
citéulated in‘the CIA. offlees in the 
“American embassy in Mexleo City. 

"Yhe‘station chief at that time was 
the late Winston M. Scolt; wha per- 
sonally reviewed all: transcripts ema- 
nating from wiretaps oh Soviet blee 
installations. 
“The Oswald transcript, according to 

a CIA transiator who worked with 
Scott, aroused a Jol of interest: 

“Tney usually pleked up-the trans- 
etipts the next day,” he said..' baie 
wey wanted right away.” ᾿ 
What that transcript contained ‘ts 

a matter of some dispute, and the CIA 
. says it reutincly destroyed the tape 

ὁ before . the assassination. But some 

See OS\WWALD, ΑἹ, Cel, 1 : ; 

SEP Oswale Ate er 

eT OER LBD ha edd 

LEE NWARVEY OSSVALD 
oe, telephoned Soviet em: 

‘CLONTHSYM SHI 
ag ἀν 

“O/61 ἀϑᾶωθδον gz 

“sod 
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πὸ teen eye on ee ...-......-----ὄ--.- 

“oid Casrald’s ᾿ 
"--Ὁ....1........-ὕ΄᾿-- 

εν OSWALE, From AL. / 
cal 

now, wag saw the transerlpt or 

Konrad wie tape nefere the assassina- 

dion roeall that Oswald was trying to’ 

minke a deal. a : 
One of thers is David A. Phillips, a 

former CIA officer, who now heads 

the Association 
aay 

tioned in Mexico City at the time. 

The transoript revealed, Phillips ree, ᾿ 
caied, that Oswald told the Soviet 

assvi “IT have* information you 
be interested in, and I know 

you can pay my way” to Russia. 

The stenographer who typed up the 
transéript and the translator wao pre: , 

similar recollections, wared δὲ nad 

“ra said ne had some information | 

to tell them,” the typist said in an 

interview in Mexico, “His main: con- 

corn was ootting to one of the two 

countries (Russia or Cuba} and he 

sted ther to pay for it. He said 
“ὦ om & x ΕΣ 

haa to meet them. 

view is supported by Sylvia Duran, 

_2 Mexican citizen whe worked in the 

Cuban embosssy at the time of 'Os- 

wald’s visit. Sne talked to Oawald an 

Sept. 27, 1963, and reeells 
ing in seme detail, 

In a joint interview in Mexico City 
st special. with this reporter. and Fo 

correspondent Marlise Simons, Duran 
snié: Oswald told her that 
“9 travel to Cuba and Russia end dis- 

piaved documents to show no wes 

Ὁ “isiend" of the Cuban revolution,’ 
ΜΝ] Ameng other 

a member of the American Conimi’ 
aT ayedor a δ 

rads δ΄ Mae oie 

ν 

Stain narmission {rom 
optain permassion om 

ιν ald 

svecid Aave ἢ 
the Soviots, 
turned dater 

nad obtained -the nee. 

ΟΝ 

ealied the Soviel embassy and wes 

eee ΑΝ ᾿ { 
of Retired Intelligence" - 4 

fteerg arid is a leading defender ἡ 

Σ CIA activities. Phillips was sta: , 

Tia Warren Coramission ΔΈΟΣ ΠΟΥ, 

the mect . 

things, ne claimed to be ps - ᾿ 
ἘΤΉ ΔΝ δὰ 3 “T How - interested the CIA was 

went off and 166). 
in ‘the day to inform] 5 

Duran said she * 

application. fox a Visa, - 

+ ipowey! 

SYLVIA DURAN i 

see recalls talk with Cewald Ὁ 

would take three to four months’ to 

process. Informed of. this, Duran said, - 

Oswald “got really angry. and red. 

He was gesticulating.” Mvzan said she 

chad to call for help from 
¢onstl who got into a shouting match 

with Oswald and told 
Duran said she never saw him again. 

ferred in 2 letter to “meetings” ne 

had in the Sovict Embassy. 

Oswald's dealings ‘wita the two ἢν. 

bassies is uncertam,- ., roe 

- ‘The translator and typist avno han- : 
dled the transerint of 128 intercepted: 

conversation recalled that.ihe level : 

of interest was high, Bus the CIA's 

own actions lead to a different con- 

clusion. ; oleae. τον ie νος . 

The agency waiteds whitl Oct. 10, 

1503, to notify the SEI οἵ Oswald's : 

16 change for, passage 

the Cuban - 

him to get out. - 

[ However, Duran's story covered only] 7 ο 
δ + ¢ ᾿ ae 

28 Η Ἂς 

ne wanted, 4 the first day of Osweld’s five-day 

stay in Mexico City. Osvwaid laler re- 

aetIVITICS, ANd its wieiypeu repoie 

miade no mention of Oswald's offer 

of information in exchanse for a tree 

trip to Russia or of his attempts to 

travel to Cuba and Russia, “On Oc- 

tober 1, 1963,” the teletype message 

said, "a reliable and sonsitive source 

in Mexico reported that an American 

male, who identified himself ‘as Lee 

swald, contacted the Sovict Envbassy ἡ 

in Mexico City Inquiring whether - 

the embassy had received any news « 

5 BAA ee Dees eaten ee ὧν oem women wee aoe eee 

ὁ gistant counsel to the Warren 

concerning a telegram which had been ὦ 

sent to Washington." ἐν 

of the matter, and similar, ἰο the 

standard reports made to the FBI at 

that time on other contacts with the 
communists by American citizens in 

México. i ἔ 

Even after Kennedy's assassination, 

the CIA failed to turn over to the 

That was.strietly a routine hondling | 

Warren Commission the full trans-" 

cript of the telephone intercept it had 

ade in. Mexico City. Oswald’s offer 

of information to the Russians in ex- 
was ornitted from 

the transezipt, and tae CIA claimed 

it did not know of most of Oswald’s 

activities in Mexico City until after 

the assassination, 

City said the ΟἿΑ, y have hag ἃ 

relationship with © ald. that τ 

sought to conseal. ‘i.e CIA 

nied this. 

David W. Beilin, who was 

mission end jater executive dire 

“of the Rockefeller: commigsion’s 

of the CIA, said that if the ἢ 

Coromission had xnowna of 

conversations and other ἃ 

mation, it would have neon Los 

Vaat the assassination was 

of a foreign conspiracy. 

mittee’s probe of the 

said that investinetion 
texen on an “entirely ¢ 

rection and perspeciive” 
mittee had 

' 
corer 

fort κι 
ab 

. conversations, 

The significance of the CIA actions. 
ig difficult to assess, Tne FEI in the” 

fall of 1963 was already showing in- 

termittent interest in Oswald and 

might or might not have intensified 

that interest if it had been told of 

Cswald's conversations. . : ; 

“Whether the new information would 

affested: the Warren Commis. 

sion’s deliberations is also an open 

question. The commission investi 

ἐν gated the possibility οἵ ἃ foreign cone 

dn. 
Spiracy and concluded there was 2 

evidence te. show Oswaid acted on 
ὍΛΟΙΣ of a foreign power. 

Nevertheless, there is 
planation for the CIA’s handiing ef 

Oswald's conversations. The CIA, to- 
day refuses to comment, saying if 

_wottld not be appropriate in the Hght 

of an impending investigation oy tne 

‘House Select. Committee on Assas-. 
sinations, 6... ee : 

When asked 16. they could explain 

the agency's actions, some CIA cl- 
5 

_ nated their more important ac 

4 

vet no ΟΝ ες 

peste EE σι 

_ who decumented the CIA ἢ 
-Castro in his capsachy ἃ 

In interviews wit! 

teil tha Warren Ce 
report frem om cil¢ 
meeting in Mexico 
ywald and Cuban inte 

At the time, Cuban ΔΣ 

with agents of the HGS, the 
intelligence service. 

Belin 
full disclosur 
Oswela and 
Cubans and 

sclin, a sia 
Warren Commi 
swald was 

kiliod Keane 
the CIA's ca 
secret source 
niques. Bub 
tional interns 
Giselosing the truca. 

A CIA spokesman specifically 
nats 

; 
agenty has 2: 

gency κε 

σοῖς ates 

wes debunked.” the sp 
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ae a τὰ - ( a SPP Ἐπ! a3 ; NT 

° . Pbee hs = Ἷ 1 4 ἘΜ ΡΝ QMO δα 
Visi rst: ἘΣ τες ΤᾺ wit COMER AL 

on SOTTO 

᾿ MEMORANDUM FOR: Deputy Director of Central Intelligence 

FROM | ee tt ΠΣ John Ἢ. Waller. 
. '- Inspector General 

Washington Post Story of 13 November 
1976 "Oswald‘Reportedly Told Cubans .. ts 
of Plan to Kill. JFK" oes Reon ee he 

a 

SUBJECT 

es The Post story on ἜΝ states that 8 1. ‘Edgar Hoover | 

memorandum reported that Lee Harvey Oswald told Cubans in _ 
. advance of his plan to kill President Kennedy. The attached ei aes | 

” package was: “prepared byl pe CI Staff, εν is for— 
warded for your ere 

= 

oe 

. Te FE Ὶ 4 + a 
i i - ᾿ ty " 

get a aE EE Prenat teens neshenstee eet IERIE 

—— Pat afr ET 

& eet : : ἦν τὸ i ᾿ oe ARE Ng κα αν We tet toy vets tae tune ag ase sew he bee i epee ΝΣ ἀντ δον plied os Ary Eepgaee 078s ᾿ 

KU : fe ΚᾺ wey ‘ Ἔ Σ : a ᾿ 

προσ τν 4s to = ΟΣ ΧΡ ΣΟῚ πο ere oe 
t 

$ 

2. A copy of the Washington Post erery. has been added 
to ‘the package. ; 

Jobn H. Waller’ ; 

eS = Undazeused wlatts ae 7 

τὰ πα Chrono 1b ee δ 
AG Subject (Task Wosce File)’ 

. wfattsin above file θ᾿ 

wipes SDB Chrono ἡ 

a 

- |. L+.Seymour Bolten w/atts- ‘ fe. - ; 7 ΝΣ 

ia πὸ Oba Wailer watts: 2 . .|.. ya. (2. "τα ὡς 

Roy ~jAndrew ἀπ οὶ w/atts NO = ooo 

1 clans Grin v/atts τ. /- Yee Mate | 007? Ge τὰ ἢ 
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i) 
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ewes op πω, 
γ᾿ Ψ 

Seer pemeteent tee vac ae 
ae Pes 

τς ἡ Comnassjon Exuinrr No. 8152—Continued ; : ἐπῆρ 

11. ALLEGATION DY T=32 
Oa Hovewber 26, 1063, T-929 ads contact with the 

Yaltod States Pabasey at Koxico, Dy Fo, bd advised the ot 
folioviags : ᾿ ᾿ 

FuI% entored Voxtes {Liagalty from Custenale on ὌΝ 
August 29, 1099, teavelod te Μεχέσο, De Foy and subsnqucntt7 
wade couthet with καὶ Nicaraguan comeunist rosiding 48 Noxico Citys. - 
Frou thiv contact ἡ phaa way dovoloved foy F933 to travel to 

Cubs to study guerrilla wardove taccles. Mw had occasion te - 

viekt the Cubsa Consulate 40 Moxico, θὲ. Ye, sovoral disforont 
tings for the purpose of obtaining travel documentation for one 
Cubs by fursiabiog galze ddonth¢seatsos papera as ἃ Kexicas es 
citizese ᾿ > 

- Bo atated thet on Soptaxber 18, 1663, be want to. ‘ Stee 
the Gubse Consulate, and whilo sitting du the waiting roos tia το τὰ δ 
gay a group of approximatsly eicht persons onter the Congulate 

and the office af Cuban Consul EVSERIO 42CVE. A porcon usknowm 

to him was alttiog at AZCUB’s desk. A shorg tio lator, whize P na 
gource vag standsng soar the door to tha kon's yoow xf the 
Cubss Congulnte, ho Boticed three mon convoraing ἃ tow Soot . 

avay frou hia, Qoe of then wag 8 tell, thin Negro with Bs 

reddigh hairs the gocond wis & xan σοι 7.31 had geon previowsly . ἢ 

holding 5 Cansdian pagspert is tho waitiog room ofthe Cuban 
Cqnsuletes 884 the third parsos wey LES UARVEY OSVALD. ἕ . 

‘gource otatod thet ἃ ἘΣΧῚ Cubsu Joined the above 
group ronentarily and pargod some Ualtod Btatos Currency to 
the Kogroe . ; = 

“ne following conversation between the Negro and 
OSYALD was overkoard by sources - ri 

Negro (im Suglish)s 2 gant to ΚΑῚΣ the sea, 

OSYAID; You're set man enough, f oes do ite” 

, 

δέω, δε OY ἐς De ἰδ κλ δὰ 

Z ὅς ὍΡΑ, ; \ . 2 ayy Fe 
+ ; τῆν τἷϑ δ 

“United States bank notes wore 

Zean't go with yous Fhave 
ἃ Joe ἐφ da, 

ες οὐσῶν The poopte are watting for me back theres : 

Fo99 stated that the ἥδε then gave OSTAID 

', Neste {in Spantsh)s 

$8,300 ἐπ United Gtates currency af targa denowlnations, 
gaydng? “Thhe δσυν much.” Of thin sum, $3,600 wae for extra 
CXPENEOe The Vogro lao gave OSVAID φρου 369 Haxkeas puaoes 

in δ later gaterview, source abated that the 
te & apall pack about one fourth 

of ἐδ inch thick, bound with ἃ pepor pend, which the Hegro 
broke before counting ous $4,600 extra Sor axganwes and $5,000 
us “advance payaont,@ : 

' Φωϑ gtated.that Oswald had carried ἃ grees 
, paomport 48 μὲν pocket, ἀπά he bolinved he caw OSVALD wearing 

8 ὙΕΤῸΣ tu a shoulder holater, but ho eng not sure of this 
polnts Na wtated thet OS¥ALD bad long wheos and ἃ wrist vatch 
vith 8 yeblovesgtal band, decording fo source, OSYALD 
Oppeared to bo complotoly ab linag δὲ the Consulate and to know 

aud to be knova by Cutsa Conmulate pornonnols 

T-32 wae arrested and tatorrogated by Woxfcan 
authoritieg oa Novoubor 20, 1063, and a copy of the duterros 
gstion report by the Mexicana authorities revealed the ΟΣ λον δε! 

4% the outset gouree’s etory generally recoubied 
thet yocorded above, Hoe ropoatod to the Moxtcan authorities 
the dotaiig of the scene ia which bo maw the Negre, the 
Ganudlen and the Auorican convoraing togethor, the delivery 
of the wonoy to the dueyican by the Xezye, and the conrergatiog 
he overheard, : 

ToJ3 advised the interviewing Koxican effioleis 
that wpoa gooing the photograph of OSYALD tn the newapapors 
following tho avaasoination of Preaident JOM Fe ΧΕΙ ΣΟΥ, be 
Socccdanee OSVALD ga the daerican bo had aeon at the Cubas 

BOULaTEs 

4a exdorpt from gource's otatenent te Yontoxe 
: eutrorithes, a9 traseiated fron Spanish, 44 ay feliowas 

: Ὁ 185 = 

> Comission Exatarr No. $152--Continued 

φῷὦ Sea Bi OMe Φ 09 πρὸς τ Bran Ae 0 
ee κι 

poe ee 
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; Mees esopontancously and aftor reconnidering he : , ᾿ 
ἢ ΡΝ : rea to mtnte thas the Asariqes te whom he ps ok : ᾿ ᾿ 3 O70 RHEE ADEM SEP ρα κει tale so 4 ἘΜΆΔΗ ἐδ Reena phteespne of oop ας γίνει ᾿ ᾿ . > he ane the 86th Of δαρίονυα» οὐ thia yea ἐ tha «+ * ay. od bn Oe φ WEB 

ous Conautata asd wr aorinin senewlit ances aveee nb hats, Sei ak Ὁ ΝΣ : Sor big explanation thoroof, ' ἢ 
ΑΚ por cent, to LRH MARYKY ΟΥ̓ eagaania vs ss Boks foe ον 
οἵ the President οὐ tha Usted Btatna), That ‘ae ae: ὁ ag Sete lygeaph wa Σερῖ εό that he had Χ1} fasth in the 
after tho ansasainntion of Sranidan’ KEXKEOY tha , a σον, ες iat oa'e and would Rot attonpt to ratute its resultde Me 
witnoss took advantate of thin fect in hig favor. “ pee wk ι΄ bat he ΠΗ that She only cxptiny “on ho could offer yaa 
to explole $t, furalahing veralongs auch ag those ; . - νοῶν, goptenba Wo Secee Anoricaa im tha Cuban Cocovlate on 
Δι Ἀν vot forth, for the purpnan of provoking : cee Per ἘΝ τς 3063, who τοσορολοά OSWALD, and tbat upon 
an energetio roaction fram (ha pulidienl podat of : Σ᾿ ᾿ ἜΝ τ atogTaph of OSWALD in the noropapor; he built tice’ athe part of the Ungtnd Staten of Bneckek ΗΚ sonectovedy or subccesttouehy, & ogainet the govorancak ὦ ft Hy Bn ae : 4 8.2, 

Ἂ : “Bhat ho had ὅν motive other than tho. profaund 93 HG Gonmlate was δ 1), 
: : hatred he fools for conaunium. Tank 41} his 183 

the witness had dedicatad biasalg Lo combating ᾿ : ἕν 
foanunion and he regrets ab thin aneent not haviag ς : ΕΝ 

. accomplished his objective in the souae ef cauoing | : Ἢ 
8 reaction on the pact of the Anorican Goversuoat . : 
sgaiasi FIDEL CaStao." 

_ Beeause of the fact that subsequent to asking the 
abovesnsationed statement to Uesican authorities, source ἕ 
Gisiaed that he bed changed his giatanent because of soar, : . ᾿ ‘ . 

: ᾽ he was fatervicwad at considerable Length Ga Beceaber 6 and 4 " 
΄ : ἫΝ G, 4863, ἀμ Yoxico, ὃ. Fo 3 . 

ney 8 &ftar roktorating Ato βίην, Tod3 wan afforded 
8 polyzraph examination ga Mecenber ὥς 1903. Oveing the course ‘ ᾿ , ie ae 
of tho cxagination bo wag ankod, “Ja thie the Asorlean yuu baw es : “ἢ ͵ 
ἐ eae ConguhateT™ At the tine he wag ahava photographs ; . me τ 
8 e * ‘ ᾿ ἥ 2 

_ Etch thae he woo ashod thie question, Re definitely =~ wo, a τὸς a ase a αὐ τι, ἡ . 
rasponded, "Yea," but δὲ was noted that the polygraph Rndicated : - ote gilt εν τς ἜΣ, A \ 

peegene merge ἐπ 

F ἃ “deception response” on theso anavors, Those roeponses and δ ἤν g oe " eo ἢ 
those with φοθρθεῖ to other quontiona ded to the ὠφορλυσίοα Σ enc ον εὐ BO Ga ἐδ oe PE ee ' τὰ σὴ oe 
δὼ T-34 Gam ἃ fabricator, Jb σλθ specifically posutad sn ὡ- ΔΥ Pe eae ΡΝ “BAY ow . . 
out 19 dim that the polygraphs Sadsoated that be wag mos Doles 2 8 τ" oA αὐτοῦ ae a ae See eae 

ὶ ον oor n ὼ . : . 
.᾿ Ν , ᾿ ’ : . .ν : 

ε 

ele. ὁ ip ae AIR, Bay ea 

' τς ΟὈΜΜΙΣΒΙΟΝ Exauarr No, 8168--Οοπεηυοά 

" Ο(ΟἸΩΜΜΙΚΜΙΩΝ Famer No; 3152—Continued 
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“.. ornear the Yucatan Peninsula," that he might have madacontactsin ὁ 
τον BMexico City with a Communist from the United States shortly 
ae ‘before the assassination, and that Oswald assassinated the Presi- 
“τ, Gent at the direction of a particular Cuban agent who met with him in 
” ‘the United States and paid him $7,000.5° A letter was received from 
"someone in Cuba alleging the writer had attended a-meeting where - 
mn the assassination had been discussed as part of ἃ plan which would 2 

BRA 
: = soon include the death of other non-Communist leaders in the Ameri. 
τς cas*™ The charge was made in a Cuban expatriate publication that in 
Ἐπ aspeech ha delivered 5 days after the assassination, while he was under 
πὰ the influence of liquor, Fidel Castro madea slip of the tongue and said, 

SP reOUner ys 00 Ὁ 0 πόρον τ ay : . Pe 
. = Some stories linked the assassination to anti-Castro groups who 
ἘΝ allegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United 
: = States, one such claim being that these groups killed the President as 
+. part of a bargain with some illicit organizations who would then 
* supply them with firearms as payment.*” Other rumors placed 

τς 7. Oswald in Miami, Fla., at various times, allegedly in pro-Cuban ac- 
. gh-ctivities there." ‘The assassination was claimed to have been carried 

Oswald was also alleged to have met with the Cuban Ambassador in 

«i, cav for a private talk” Castro himself, it was alleged, 2 days after 
ah «the assassination called for the files relating to Oswald’s dealings with 
“+ two members of the Cuban diplomatic mission in the Soviet Union; ° 
cue 

x, the inferenca drawn was that the “dealings” had occurred and had 

si Oswald’s life? ‘Without exception, the rumors and allegations of 

.m some cases the product of mistaken identification. 

“is the case of “D,” a young Latin American secret agent who ap- 
proached U.S. authorities in Mexico shortly after the assassination 
and declared that he saw Lea Harvey Oswald receiving $6,500 to kill 

_&the President. Among other details, “D” said that at about noon on 
Paste. 
Peed 
ἘΝ sulate, he saw a group of three persons conversing in a patio a-few 
“@ feet away. One was a tall, thin Negro with reddish hair, obviously 

"ae dyed, who spoke rapidly in both Spanish and English, and another _ 
Was ἃ mon he said was Lee Harvey Oswald. A tall Cuban joined the 
‘group momentarily and passed some currency to the Negro. The | 

_ Negro then allegedly said to Oswald in English, “I want to kill the. 
. man.” Oswald replied, “You’re not man enongh, I can do it.’ The - 

_ Negro then said in Spanish, “I can’t go with you, I have a lot to do.” 
Oswald replied, “The people are waiting for me back there.” The 

ee ᾿ς το : ᾿ _ 807 

ΠῚ “The first time Oswald was in Cuba,”. thereby giving away the 
ὩΣ fact that Oswald had. made one or more surreptitious trips to that 

.ouk by Chinese Communists operating jointly with the Cubans’® Ὁ 

..2 Mexico City restaurant and to have driven off in the Ambassadors — 

established a secret subversive relationship which continued through | 

‘+8 conspiratorial contact were shown to be without any factual basis, Ὁ 

is). Ulustrativs of the attention giveri to the most serious allegations. . | 

September 18, waiting to conduct some business at. the Cuban con- | | 
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Negro then gave Oswald $6,500 in large-denomination American bills, 
saying, “This isn’t much.” "After hearing this conversation, “D” said 
that ho telephoned the American Embassy i in Mexico City several 
times prior to the assassination in an attempt to report his belief thar 
someone important in the United States was to be killed, but was 
finally told by someone at the Embassy to stop wasting his time. 
“D” and his allegations were immediately subj ected to intensive 

investigation. His former employment’as an agent for a Latin Ameri- 
can country was confirmed, although his superiors had no knowledge 
of his presence in Mexico or the assignment described by “D.” Four 
days after “D” first. appeared the US. Government: was informed by 
the Mexican authorities that “D” had admitted in writing that his 

' whole narrative about Oswald was false. He said that he had never 
seen Oswald anyplace, and that he had not seen anybody-paid money - 

: in the Cuban Embassy. He also admitted that he never tried to tele. 
phone the American Embassy in September and that his first call to 

’” the Embassy was after the assassination. “D” said that his motive in 
- fabricating the story was to help get himself admitted into the United 

τς States so that he could there participate in action against Fidel Castro. Ὁ 
ποὺς He said that he hated Castro and hoped that the story he made up 

τρ τ sould be believed and would cause the. United States to “take action” 
against him. |. 
“Still later, when questioned by Riese authorities: “PD” claimed 

that he had been pressured into retracting his statement by the Mex- 
7 -. ican police and that the retraction, rather than his first statement, 
~..3was false. A portion of the American questioning was carried on - 

ες ‘with the use of a polygraph machine, with the consent of “D.”. When 
told that the machine indicated that he was probably lying, “D” said 
words to the effect that he “must be mistaken.” Investigation in the 

* meantime had disclosed that the Embassy extension number “D” said 
he had called would not have given him the person he said he spoke 

πὸ to, and that no ons at the Embassy—clerks, secretaries, or officers— 
no eG had any recollection of his calls. In addition, Oswald spoke little, if 

any, Spanish. That he could have carried on the alleged conversation 
.. with the red-headed Negro in the Cuban Embassy, part of which was _ 
supposed to have been in Spanish, was therefore doubtful. “D” now 

᾿ said that he was uncertain as to the date when he saw “someone who 
looked like Oswald” at the Cuban Embassy, and upon reconsideration, 

_ he now thought it was on a Tuesday, September 17, rather than Sep-_ 
tember 18.. On September 17, however, Oswald visited the Louisiana 
State Unemployment Commission i in New Orleans and also cashed 2 

τς check from the Texas Employment Commission αὐ the Winn-Disie . 
. Store No, 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made’ 
by “D” when he heard the results of the polygraph examination, and - 
on the basis of discrepancies which appeared in his story, it sisal 
concluded that “D” was lying3 -.- 
The investigation of the Commission has thus reduced no evidence__ 

that Oswald’s trip to Mexico was in any way connected with the assas- 
τς, sination of President Kennedy, nor 105 it mncoreten's evidence that the, 

- 808 | a 
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and to the Warren Commission, Which cons" "
 

cluded that Oswald was the assassin. and 

‘sad acted alone. 
: Sprague 
Was impossible without more information 

‘o know why the Cis, had censored | itsown | 

Message 
But he said the ‘incident ἘΠῚ two jnte

r- 

‘sting. questions: , what 

igencies have done differently if they had
 

seen more fully informed and why did the 

ΟἿΝ decide to remove-“information ‘that * 

was considered pertinent enough to he put,” : 

Ἴδῃ initial draft of the message?” 2 δῇ rar i a, 

ἐς There were no firm conclusions in ine 

“report, which the 42-member committee 

_prep pared after the first three months of i
ts. 

‘Investigation inta the murders of Kennedy
 | 

" 

ation 

ἌΝ to House. 

31 ‘CIA. wata 
‘FBI for almost two - 

a information that Lee 
(q.had. talked with Cu-° Sand civil rights. leader. Drs -Martin Luther 

Rofficals ‘about his 
den: Ἢ “Ri ng.-*s,” Χ ΡΥ be Rt Εν ΣΦ = Hee 

ak ἿΝ 4 a seek 

lose countries, a House Technically thé comtalttee-goes ‘out of: 

orted Friday. 9S 7225 ch | . business Tuesday, with the end of the ses . 

(Coramittes on Assassin--| | sion of Congress in which it was. formed. - 

ied in a report ta the 01} 5: «The purpose 5 of th
e hee report was to , 

fs investigation .of the- 
4 ident Joho F. Kennedy, ἡ 

4 erly ἢ in 1977 οὐ ἃ trip . 
᾿ “Mexico City’ in 

ἢ Richard i Sprague” : 
Bis committee | staff hed Ἶ 
ἃ CIA message describ- τ 
: activities ‘in Mexico to | 

: ies such. as the FBI had 
Fen to eliminate. any: men-_. 

Eequest for Cuban arid So- 

-for the a est year ἢ what. oad he a two-'* 

ear inves ation.” ἐν eT ya ke ὁ κα 

ε eee Ug Jeg oh Gg Sim 
3: ΤΟ 

inary investigations into new and pre- 

tions,” the reportsaid, Ὁ “bag 9%: 

-” The committee said its staff javestigators 

“had recently “questioned ἃ. former CIA’ 

-agent-Wwho had. “personal knowledge” of . 

Oswald’s visits-to. the Soviet and Cuban 

embassies in Mexico: As ἃ reauit of that ae
 

-terview;:the” report® said,’ staff. member 

“were sent to Mexico, waere they ! found and
. 

pce ee creer caer Spe 

1. “These witnesses had never. been sought 
- out before-by: any investiga ive body, note

: 

- syithstanding the fact that they hadi impor}:
 

‘tant information: concerning 2 statements h
y 

“Lee Harvey: Oswald in Mexico -within-60- 

days.of the assassination of Presiden’. Ken 

nedy,” the reportsaid.; “2° 4f saree) 1 

41 The report said also that the comeatltee 

t vald had obce ioe to 
WUnion, the CLA and Fst 

piterested: ney activities: 

BS: ‘to sited ine 

ras reversed ; shortly. after - 

§ kitted. The egency:Te-; 
᾿ς ‘efforts ta-visit, Cuba, taff had interviewed a person who assert~ 

ῃ Union both, to the FBI 8 B 
‘ed that he had discussed the King murder | 

with James Farl Ray, who pleaded guilty : 

᾿40 the crime. The unidentified witness said 

"that Ray. had told him about contacting ;
 an 

‘associate in Europe to receive. further in
- 

sgtructions. The stary, which was told tore
- 

_ porters by by a committee membez: several 

Pires ago, has not been verified. -5- ᾿ 

* In aletter to New York Times cetumnist 

“{nathony Lewis, Ray offered this week to 

dT “testify underoath at a committee hearing. 

; But Sprague and Walter δὶ, χα thes 

told a press conference ‘that it ° 
_ably would be accepted. 

“Any and all people ee sev = 
τοις will be interrogated, : Sprague 
said. 

might the other.: '.Ina personal statement issued. in co ee 

Gud tifghoutd *: 
Hi gel ‘thal the . Capitol ὦ ‘Building ἃ 

ag Τὰ ‘the three cae since itg establish= "3° 

‘huent, the committee has initiated prelira~'"’ was" = ‘fin d out not just w
hat ha opened 

evicusly unpursted Jeads in both. assassinas : ̓ 

THE LOS ANGELES . TIMES 

4 

piste of Columbia’ ς congressional dele= 
“gate and the chairman of the King subcom- 
yoittee’ said that no decision had been made 

. onaccepting Ray's offer.-~. τσ 
Hoyvever, Sprague indicated that it prob: 

junction with the report, Rep. Henry’ B. 
Gonzalez ( D-Tex.), who is to become com- 
‘mittee chairman in the new year, said a 

thorough investigation was needed to ane 

swer huridreds αἱ i pressing questions, (ae 

™ Gonzalez said that the commilteé on 
οἷο discover whether former FBI Director J. 
-Edgar Hoover's now, well-known animasi-: 
“ty toward King had affected the FBI's in- 
“vestigation of the assassination’ 251..." 
is However, Gonzales said, the comrnittee's ae 

Jwarls could go well heyond.the killings οἱ 
‘Kennedy and King. yy i: 
Ὁ “The committee can‘shed ght Ὁ on “the: 

larger issue of political. murder and vi: 
2 olence,” ‘Gonzalez said. “.We should nol 

*..forget that President, Ford had: his. own 
“narrow escapes; NO member of the Hovis 

{a “ge ky oe, ei ἀξ ἐπ 

mbed. » 4 w τὰ Be 

» He. said the committee's ultimele τὰ 
Be AN Mahe ον ? 

: east Shanes Sec 
4 ἐσ ρον ΤᾺ 

τῶν : 



13-00000 

13 November 1976 

MEMORANDUM FOR: Chief, CI Staff 

FROM 

SUBJECT 6ϑΡοΡ: "Oswald Reportedly Told.Cubans of Plan ate 
: βῆ πον .to Kill JFK" by John M. Goshko, Washington — 

- Post, 13 November 2216, 

1. The menorancun® ἐς ΠΥ the late FBI Director © 
-J. Edgar Hoover saying that.Lee Harvey Oswald oe τ 

_ told Cuban officials in advance of President Kennedy's | 
assasSination that he intended to kill the President". 

δ is cited in Commission Exhibit No. 3152, Volume XXVI, 
of the Hearings Before the President's Commission on ene : 
Assassination of President ‘Kennedy pp. 154-157 (See Tab A). 
-GE No...3152 is cited in support ὁ statements.made by the 
Warren Commission in: it's Report on pages 307-308 (see 
‘Tab B). This memorandum is based upon information which 
the Agency had passed to FBI ei cc and it’ 5 αρυὰ ; 

᾿ sentative in Mexico City. ᾿ os 

2. On 26 November 1963, the Mexico City Station 
reported to Headquarters that a Nicaraguan. named Gilberto 
ALVARADO Ugarte. (referred to as "D" in the Warren Report) ° 

τς came to the U.S. Embassy in Mexico City. He claimed he 
_. had been in the Cuban Consulate in Mexico City on 18 
September 1963 when a man he later recognized to be Lee: 
Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill an important - Ὰ 
person in the United States. ae Padi A for caw 
memorandum. ) 

3. The information ἀπ δε θὰ from ALVARADO “was passed - 
in Mexico City to the Legal Attache, Mr. Clark D. Anderson, 
by our. Chief of Station on 29 November 1963 (See Tab C). 
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A short ΓΕΒ (DIR 85744) alerting customs agencies 
to ALVARADO's allegation, was made on 29 November 1963 . 
to the White House, the Federal Bureau of Investigation, 
and the Department of State (see Tab D). A second dis- 
semination (DIR 87667) was made on 7 December 1963 (see 
Tab E). (NB: In the latter dissemination, mention was . 
made that a representative of the FBI ‘participated in the | 
etal Saka of ALVARADO. ) 

ae On. 13 ‘December 1963, the Rees fuiiordea ἀπ δος 
CSCI 3/779, 1536 ἃ translation of the. Mexican police 
mda alae report ¢ on Gilbarto ALVARADO Ugarte (see 
180 "Ὁ Ἐ}Ὲ ΜΕΥ 

5. ] In. summary,” the Agency and the FBI ety of - 
 ALVARADO' 5 allegations concerning Oswald, which were’ sub- 

. sequently retracted by ALVARADO himself as being false. 
In addition, the FBI was able to prove that Oswald was 
still in New Orleans at the time ALVARADO claimed he saw 
Oswald in the Cuban Embassy in Mexico City. The information 
was forwarded. to the Warren Commission by the Agency and the ~~ 
FBI as evidenced by its inclusion in the Warren Commies ten 

: Ropers ane oc company ἐξ ΠΥΣΟΊΒ EES 

‘SE per 

VEU j 
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‘ τι 3 

5 ᾽ ἢ otis ‘ e . . 

be one mae p teme ἢ PRDE BAL BuaEaU OF teVROT Ma rod ᾿ CENVRAL INTELILIG Evo: τσ , ᾿ 
ὴ : Bat ᾿ : ᾿ Wapungre, BE, 10508 

as . φως. Zt 7/64 ἅ agli κα 

᾿ ᾿ ΄ e ω . ᾿ ᾿ » t 

τ ᾿ i » Rn ἡ ik eae a me ἐν . * 

bead ἃ δ . é . οἷς wey ΠΣ Ν > ae care ΤΥ Ὁ ᾿ Se 7 ὲ . 

; . aa ᾿ ΗΣ ee. ag Ἐν ee ὶ 

j Me, [SMALL ΠΟΛΥΣΤΕ was telophonicalty contacted 5 pa. ς΄. ᾿ - τ : ee anes ee ae aR ϑδν gue 84 ᾿ 

dttort to wake an appokntaont for an interview, Us wae contested eee KO ταν ᾿ ἀνε χῶΝ ὃ 

Selephane lg 88 pia ure HORNST? scenceled btn sbout © -- a ee : Υ ose ; 

throe wosks 650 nove 3 bushooge fr 8 ste F . 

rene Tuinote, τὸ 0344 Korth Drosdway, Caicego, Bisinote.t Ho MEMORANDUM FOR! Mr, J, Lee Rankin 
atated that bie ausrent businogs eporstesindsr the asso Show Tins, . Cancral Counsel 

Wr, NORVITZ acknowledgad that he hag boon known in the | ; τότ: A aes 
e 

1 
‘ 

κακία buetnede da Chicago Under the base Of GACK UOWARD formuny yoxTas Assacsination of Prosident Kannady 

Mir, HORWITZ stated that he would not dieeugs the matter © ὃ} SUBIECTs Information Dovaloped om the Activity 

| davolving JACK BUBENSTEIN ag hy vented no part whatgoaver of thig εἴς : of Lse Harvey OSWALD in Mealeo City 

” dndividual, Mr. ΜΟΠΥΙ͂ΤΖ resusod to make hiuvel? available for 58 

datervioy end stated ho wichsd be had nover acknowkedgod having i 

knove RUDENSTELM sany years ago when 2UDZNSTEIY Lived sa Chicago. : : 

Bes HOUSE ekate ee vee gat 8 passing soquatotance of - 2. On 26 November 1963 a young Latin American, refereed 

and bo knew nothing concerabsg bine . 1 40 hereln ay "D", came-to the U.S. Embaszy in liexico City. He 
‘ Ἧς ἷ claimed he had been in the Cubsn Conculate in Μεκίεο City on 

. 18 September 1963 when'a man he Later secognised to be Lee Harvey 

+ OSWALD received $6,500 in cush to kill an important person in the " 
United Statess ἢ Η 

Ze "D" deseribed the elrcumstances 08 follows: While standing 

by a bathroons door about noon he saw a group of three persons cone 
versing on patie 8 few fect away. One was ἃ tall, thin Negro with 
reddish haly, obviously dyed, who spake rapidly (n both Spanish and 
Englishe He had prominent cheek bonos and αὶ noticeable scar on the 

it lower right side of his ching The seecad wae a white person whorn 
the subject had seen previously in a walting room cavsying ἃ Cansdian 

: ‘ passports The white person had greon oyes, blondish haly, with s 

pompadour hairdo, and dark eyegtasses, The third person allegedly 

” 1-86 Leo Harvey OSWALD, “D" wae cofnpletely convinced of thie 
Yrom published photag of OSWALD following the assassination. 

OSWALD wae wearing a black sport coat, buttoned-up while shire 

‘ " \ with shost collay tabe, no tle, dark grey punts, and cleay aysglaeaese 

ee ae eaeeneneenenennee as Jos 

ΠΝ ΠΕ ΘΘΉΒΟΝ Fl Paneer | 

SA PILLIAN Ἃ. DRoDantex/she Ὁ “,Δη2ξ8 
yy __SA PILLIAW R, Dnovsntex/eos $3 pave dented 

ἀντ deceaeot coating aetbes tot pamesdations sor dene teolran of Go PAT. Bee feo praperiy οὐ Hs FOE ond te Jesned to 

γον ques?) 8 wad Be Gedtante Gq aed te be Ge W ironed ψρίφεβα Tew ρα Θ6 48 

Comaussion Exaursrr No, 3151~Continued oe ΠΣ. 

NST LAI ee aa cain ee 

᾿ Comuassion ἘΧΊΠΒΙΡ No, 3162 

wwe οἱ ene eg eee στο IT metas Seicalte κ acre csi χουν ele ie 
re ee a ey ee Pe A Toe he oe Tene ee Le Ὁ σὸν 
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He had 4 green pacsport in hie pocket, wore ἃ erley wateh with @ 
yollow Land, and eppaared to have ἃ piste’ in ἃ shoulder héleters 
A tall Cuban Jolned tho group momentarily and passed American 
currency ta tho Negro. Tho Negro then allegedly sald to OSWALD 
in English, Ἢ want to kill the man.” OSWALD replied, "You've 
Zot man enough, can doit.” The Negro then oald in Spanteh, 
“{ cans go with you, Lbave ἃ lot te de.” OSWALD replied, 
“The people are walting for me dack there.” The Negrothem 
give OSWALD $6,500 in large denomination U.S» Oils, seylng, 
“This tant much. After hearing this conversations "D" aaid 
that he telephoned the U.S. Embasey in Mexica City seveval times 
on 20 September bofore the areassination in an attempt to, eeport 
hla ballef that someone Important in the United States waa to be 
killed, bu was finally told by someone at the Embasey to stop 
wasting his thee . ; . 

3, "D" wag known to this Agency a9 @ formes taformant of 
ὁ Latin American security service. Hie gellabiilty wae considered 
questionable by U.S. authoritles although he had not beea wholly 
discredited, “D" claimed he was in Mextco City working agatast 
the Cuban Communtate for ble service, The service, bowavers 
hao denigd that he wae ecting on its behalf, While Investigation 

¥a the United States showed thas OSWALD could act possibly have 
been in Mexice Gity on 18 September (be wag known to have bees 

in New Orleans on both Ὁ] and 19 Septembdey), inienalvs intevvogation ‘ 

failed to shake "D's" atorye 

4. On 28 Novembay 1965 the Mexican police lnterviswed hime: |’ 
At Brat “D" persleted in kis story but on 30 November ho admitted 

in a aligned statement that hie whols account about OSWALD wae , 

ἔλθει, Ho admitted he kad not ¢sea Loe OSWALD at all ond thus 6 ν 10 Ὁ 
he had sot seon anybody paid money inthe Gutas Embasay. He 
aleo ecmitted he bad not-tried repeatedly ba phone @ warning ἐδ᾽ 
tha U.S. Embasoy in Melee Clty on 20 September ἂν he had : 

previously claimed. Instead ho hod {irks contacted tha Ὁ Ὁ. Ere . | 

dasey afer the asuaseination, "DO" sald that hie mative In telling 

this tales story wae to help get himself admitted into the United 

States 80 that he could partleipate in action agelaut Widel Castres - 

fle sald shat he hated Castro rad thought that bis story about OSWALD, 

ΜῈ balleved, would kelp cause the United Grates te jake action agataed 

Gaateee δ ᾿ . . : 

ofa 

Comission Mxunup No, 3152—Continued . 

Se Following the above interrogation, ΝΒ" 
wetracted the cunfeqston he hed pi γα ἘΠ εκ ας cl telilve 
δυεσειίλς that εἰ had been extorted fron: him undeg Pracaures 
Ha was then questioned by Uo. authoritfes walang ἃ polygraph 

+ Machine, “O" voluntarily consented to the uae of this equpe 
menk, During the quastaning it wae pointed out to him that be 
wee not being truthiul, according to the polygraph, ἐδ identifytag* 
photographs of OSWALD δὰ the person he aaw fa the Cubaa | - 
‘Consulates He replied that bo had full faith in the polygraph, 
that he would 50} attempt to refute the results, and iat he. 
‘must have beea mistaken," fo addition he changed ble story 
regerding the day he vielted the Cuban Consulate, Analy deo 
eluding ts ¢oak, plage on Tuesday, δ September. % νὰν concluded 
Seomn the reaulte of the polygrsph toa that "D" had fabricated hie 
story abous OSWALD im tote, "D" bag elnce ben deported by 
the Weulean suthorities to tle natlva countrys 

1 : 

Art htrddlilinrcene 

Richard Helme 

Deputy Director for Plans 

ve " Commission Exar No, 9152—Continued : 

ERT 
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EE eA RFR +O! ds ὁ κα κα ραν One® τ mh 4 αν - και cE ue cee ante er σον κα τὼ 

τὰς ALLECATION DY 7.32 

Oa Kovenber 28, 1063, 1.32 wade contact with the 
Yaltod States Kubasey δὲ Kosice, Dy Vo, and adviaed the . 
Soliowiag: : . 

᾿ς Wegre (in Spanish}: Ὁ can't κα with you, F have 
: ae & Jet te da, 

i a Ps tee τοὺς, @S¥ALRe The poopie are waiting for wo hack theres — 

ἃ Woutee tiiagally from Custeraie on ; ἣν ον TIF αἰλτος that the Negro thea gave OSVAID 
August 29, 0335 troveled to ἶσον Σ Fo, and subsequently oo οὐ ον κα + + $0,800 ἐπ United δέεῖοα currency af urge denomination, 
nade coatact with & Hicaracuan comnualst voulding 48 Woxico Citys. - . 0 @aphngt "She tows much.” Of thin mum, $1,600 waa for extra ; δ 

From δὴν contact g phaa vau dovelovod Loy Τοϑῶ fo travel to : ᾿ ΕΝ ‘ Ozpanse@e The Wogre alae gave OSVAID abnuk 408 Maxicas panos, ᾿ 

Cuba τὸ otudy guorrihts wargore tacsics. Me had ocesgion to - ἐν Ἔν se 

vight the Cubss Congulate fu Moxico, De ¥p, soveral difforoat al ἃ, ἢ Sa αὶ later Sntervicy, source atated that tho 
tincs for the piers of obtaiuing travel documentation for ᾿ * Untted States bark notes vera ἢ ἃ npall pack sbout one fourth 

dantlgsicatisos pepera 89 δ Ksxican BE RN οὶ "+ ΤΥ aa ines thick, bound with a paper pand, which the Negro 
See Pols ae eee eee τὼ A a, Bay SRE broke boforg counting θὰ $3,600 ri for axpenses and $3,000 

: song, ἢ δὰ Νὰ ΙΝ ws “advance psyacat,” 
He stated that on Soptouber 16, 9. bo want 9. ‘ ᾿ τς ὃ i 

the Cubsa πριν, and ΕΥ̓ sitting 4u the vaeiting. room on ε + ae ἢ 4.54, wtated that Oseatd had carried a grees 

env ἃ group of approximately oicht persons cater tho Consulate " ᾿ . Paasport ta bie pocket, gnd he bolinved he caw OSVALD weariag 
and the oféice of Cuban Consul ‘EVSERIO 47CVS. & porcoa uaknowa ., & pistes 8 8 shoulder holuter, bat ha wes not auro of this 
to him was eittiog at AZCUB’s desk. ὦ whort tino Later, while ‘ ee polnt. Ha wtated thet OS¥ALD bad long xhoos and ἃ wrist vatch 
gource wag standing poae the dooy to tha uon'g room εὖ tho 3 with @ yellovewetal band, Ascordiag to mouree, OSYALD 

; Cuban Congulete, be noticed thrae mon conversing ὃ tow foot _ Oppeared te be Gomplotohy at hose gt tho Conaulate and te knov . 
i avay frou him, One of then wag a teil, thin Negro with ΕΣ εὐ aad to be knove by Cuban Conzulate ραγποπηοῖ» εὐ 

. -yaedddgh bairy tho second wes a xan ebom 1.32 bad geon previously =. - - 
holding κ Cansdian passpert dn tho ψαῤείος room ofthe Cubsa ᾿ ΟΝ T3232 wse arrasted and ¢atorrogated by Mexican : 

. : Cqusulates god the third porgos was LER HAAVEY OSVALD, : ae euthorities ὧδ Xovoubor 20, 1062, and a copy of the interroe 
' Ἂς ; ὡς ἢ gation report by the οπέοθδ authoréties revealed the follovsags 

i fouree etatod that α ἐὺ Cubdsn Joined the above " . 
frroup wowentarily and passod sory Uaited Statos currency te At the outeot source's etory generally rocoubied 
the Xogyo. Ἢ ᾿ ᾿ ; that recorded above, Mo ropeatod to the Moxican authorition 

ὀ t ξ the dotatig of the scooe in whieh ba δὰν the Negra, the 
“we gollowiag conversation betweea the Yogre and δ 2; : Canadien and the American conworaing together, the delivery 

OSVALD was overteard by Sources . Mo _ Of the woncy to the dusrican by the Negra, and the convorention 
τῷ : ὩΣ ‘ ; ho overThoards 

want to 8422 the 528 . . oo" 
Negro (in Durlish}i Σ ac ᾿ as ie for tet a ᾿ . ἕ τηνὲ ape a, Lahde tty pth ible trlagr ta officials 

ΟὟ ΓΤ 889 poe pe Ὃς, «οἷ 8 Rooting the photograph ὁ. @ hevopapars 
OSWALD Tootre Bet man ὁ bead δὴν ΡΝ ho εὖ oP Aa ee ὀξὺν κι ες @ollowing the auaagsination or President JOM F, XEMEDY, δ9 

yetognizod ΟΕΥΔΙΣ ge the daerican be had seen at the Cudas : ot 
i ει τὸ Ἐς ok ᾿ εὐ  Canaulates 

: ee : ᾿ ᾿ : ca : : oe : 4a exdorpt trom wource's otatenent te Mexican : 
; ἜΣ fone Me 2 δὲ ; - autioritice, aa trassiated from Spaniels δῷ ay Sollewss ; . 

a wie Ὁππ oe 7 ἧς Φ 
: ‘ ay ee τὸ eid’ ea ᾿ τῳ 2δδω ᾿ fol ἐδ G ha 

: οὐ Commussion Examarr No, 3152—Continued ."' ge me ς δ yt ce ee SO pe 
Ἢ i Gon Fs ce Nt AW tee a Ss Commnsston Exurazt No. $152-Continued , 

; ᾿ wee 
wm: ᾿ . 
tre 
τῷ 

τ 1a C8 δ ἀρῶ, ψυντορυνεγααιρο Onkyo Ff ED AS το UP Eh 5 9. Nm AOS ο, 
Tw. τ Δ «τ, τὰ Be ᾿ rom) a AGE, ISS SoM μὰ πὰ δ wae 

eal Nice hee Ge ie ΧΩΣ “Hee ἦν ΐ ΐ ἐν. 
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: - iy “od ᾿ς 
- ὃ ty “Sat Oe οἷς 

ἀν δ τὲ 

; JiR ; 
. ( Ne ἢ 

ΕΝ 
SECRET 

: 2) Novemvees 1953 
” 

Ce Er SHY Ces πρζάζες es 
. ‘a ALLL OL Tr A LEE, ὰ : 

ALS). ORANDUS £TC: Me. Clark D. Aazersoa,/ Legal Asaces pe! 

i | 

ROM 2 ὟΣ jnyton ate Scott 

SUBJECT ss. Gilberto Nolasco ALYARADO Uzacte ἊΝ 

1.- On the morning of 26 November an officer ‘of thia 5 ction, -ὖ 

accompanied by. Mr. Plambeck of the Security Office, interviewed _ 

Subdject in a parked car on the south edge of tha city. The following 

atatements, unlesa.otherwise noted, are those of the Subject: 

_ Subject was born 31 January 1949 in Ciudad Raima, toe 
Departamento Zelaya, Nicaragua. He entered Mexico by 

το bea on 29 Angust 1963 on his way to Cuba to study guerrilla warfare ᾿ς 
tactics. He was to wait in Mexico until false documentation 

2S a Mexican citizen could be arranged through the Cuban 

Consulate in Mexico. The real pvrposs behind his travel 

involved a penetration mission for the Nicaraguan Secret Service, 
His superior in Mexico City is Major Roger JEREZ, Nicaraguan =~ | 

Military Attache, whose office is located at Pasaje Latino, 

‘Interior 513, Feten Dons 95 1597; Mexico City. - 

On 2 September Subject reported in Mexico City to 

Professor Edelberto TORRES, who lives at General Zuazua, 

Number 37, Interior 7. TORRES isa Nicaraguan anc is in 

charge of Nicaraguan Communist travellers to Cuba. He isa 

well-known Communist and has a daughter in δος απὸ wR 

travelled there on false Mexican papera. | 

On 2 Seotember Subject discussed anti-Somoza guerrilla 

activities in Departamento Atlantica, Nicarazua, with TORRES | 
and the brothers Gustavo and Humberto Jerez Talavera: . 

Humberio is a teacher ina Mexicen female normal school. 

TORRES told Subject that he would receive 500 Mexican pesos 

montaly subsistence allowance pending the arrangement 

uae i 

aq wee 
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ΠΡ Reise tela: 
erase ἢ 

wom fe 

his travel paper. 

: Sa t2 September Sudjsct went to the Cuban Consulate ta 
turn over passport photos to Consul AZCUS. While sisting 

in the ἐπε ΔῈ κὸ room, he saw a group of approximately 3 - 
pex pace enter the Consulate and go into AZCUE's office, but 

he oticed that an uakaown person wag sith ing ats SZGUE!s desk. " 
vee 

A ‘Gunes eeanie, yee of tha Consulate known to subj ject: in ee - Ae 
alias as Jnan Jose, about 20 years old, mustache, normal . ees 

build, straight hair, emerged i from the offica and asked 

Subject to turn over his photographs. At this point, Subject 

_asked to be shown tha location of the men's room and was 

‘directed through a door to a passageway leading toa patio. 
The door of the pat tio opens off thiu passageway. - τ «0 

_. While ΤῊΣ by the bathroom door, Subject sawa | 
- group of 3 persons conversing on the patio a few feet away. : 

τσ .1 One was a tall; thin Negro with reddish hair whichappeared τ + 
‘to be dyed. He-had prominent cheekbonea andanoticeable 00°) 0 ὦ ἢ 

. scar on his lower right sida of hia chin. He spoks repeatedly Ao Bee eee 

_. with a Guban accent and also spoke some English. Another . | . 

one waa a white man whom Subject had previously aeen = 3° 

holding a Canadian passport in the Waiting room, This person.” τ Ὁ 

had green eyes and dark blond hair which was arrangedina =. _ on 

the type with a mirror-like outer’ surface. Thethird person = att 

“was Lee Harvey OSWALD (Subject was completely convinced ἂν 
τ {rom published photos that this. was OSWALD).'-He : oid there oot 

was not a shadow of doubt Ga Boe eines. wd Gey es Beene τα Se, 

os Wa! LD was weaving a black sport coat, buttoaed ap. -" 
white shirt with short collar tabs, ‘no tis, dark gray pants ane 

clear éyeglasge9. (Subject stuck to this story that he was 

wearing eyeglasses despite the fact that they were not present 

in published photoa of OSWALD. ) ᾿ εν 

| Sebject saw a tall Cuban join the group momentarily 2 and 

pas9 some Americas’ creas tothe Negro. This unidentified - 

Cuban man had apparently come out of AZCUE's afee into the 

SECRET sale 6918 

εἰ Mexistantialist” hairdo with a pompadour. Hewore glasses of 9° -Ξ 
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Negro aad OSWALD: ES ς OP Ae ee 

paso, itg is 185 scribed ag tall, ps & Oo eo γ 

ry ue 

cr μὰ He ὃ Ὁ ri e {ev rs [᾿] ἢ 

peepee 

ἐν τί tf G 3,» joo Ee 

cusly hair, wearing 2 brown gu 

Sudjyect estimated his age as approx 

never saw this raan after £3 Ssotember. be ταν 

Sabject overheard the followiag conver3ation between tha 
Δ 

Negro: Ga English) I want to %ilb the side ae ae 

os: WALD: “You're: not man enough. I ean do ‘it τ 

Negro: , (in Seuiish). I can't go-with you, = eve a lotte dow 

ἄς τ 

OSWALD; The people ara waiting for ma Ὁδοὶς τιαιχθι " *. 

“The Negro then gave OSWALD 5, 500 doilars in large. 
-derornination. U.S, bills saying "this isn't much", OF this aum, 
1,500 dollars was for extra expenses, The Nezro also gave - 

OSWALD ebout. 200 Mexican pesos. Later the Subject sawa | 
pretty girl believed ta ba a Cuban eee of the Consplate 

give OSWALD an "abrazo" and tell him & she waa living Be oe 

Calle Juarez $407 in casa he wished to find her, The girl . 
aporeated to be about 23 years old and her manner τεῦ δ τᾶ; 
Subject ofa prostitute. ‘OSWALD, the Negro and the Canadian, 

ἜΞΞ went nese Se. : ie . : 

ἘΠ τοῖς the ΕΤΟΥΣ ‘puilding ieineutreny to buy a oe = 

- popsicle at.the corner and saw these threa persons leave by 
the Embassy gate near the corner of Tacubaya where they ona TY 

» a res 2 parked black car, propably a a Cheverolet.. Subject 

reentered the Conaulate waiting xoom and lates y was approached.” ' 

py the tall. unidentified Cuban who pane out sf AZCUE's office - 

and told Subject to return the next day at which time his £ finger-. 

‘prints would be taken and he would Seee a form a ee 

obtaining travel documents. ᾿ ὌΝ ἘΝ a Rie 

Subject returned to the Consulate on 19 September at 

about 6325 and filled out the form. He was told at'this time 

th ΑΞ. he sible be approached by an Embassy officer to make 

Boda sy for his false Mexicana papers.,. Naas, people were in 
= 

the euiges room on the morning of 19 September and the door 
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{ ΦΟΡΈΣ ( 

pa a 

was finally closed to & e2D others frorn aaa 7 

ἘΜ ΟΣ Subject was then told to contact TORS, ὠρλοχϑοῦσα he 
went to TORRZS' home but TORRES’ wife, a Guatemalua, 

told Subject that he was at the Soviet Embasay. Sabject went 

τὸ tha Saviet. Embassy about 1130 but was nor allowad to enter POR ara τὸ ee 

althouzh he had been there on earlier occasions with TORRES. Pik. ie . 

At this point, Dr. Noel JARQUIN Toledo, Nicaraguan J“: aa : eee os 

Communist, who has been in Moscow, approachad and saw - ΕΣ ᾿ ἄνες Oe οὐ τῖτο 
‘Subject standing at the gate, He asked Subject why he was) maa ἜΝ the 

there and Subject said ha waa looking for TORRES. JARQUIN .: . 
informad him that TORRES was inside. TORRES soon came : ea 
out and accompanied Subject to the Cuban Consulate. ae es Ἐν eli ; 

. TORRES entered AZCUE's office alone and later emerged © ae ‘ 

' telling Subject ‘you have nothing further to do here until I a oss es ey AE Stes 

. . Contact you.” At this point, an unidentified girl entered tha .- ὃ eae 

Consulate and greetad TORRES, TORRES replis ed. "not BOR SU ee End 

come back tomorrow." . Pees 

whe Ὲ 

- : ὌΝ tae 

On ‘the night of 19 September TORRES ἀξ τα ὦ over a 

meeting of about 18 Nicaraguan Communists held at his home 

to discuss a recent, guerrilla attnchkia the Segavia Region of: 

Nicaragua, TORRES announcad that 6suerrillas-had been 
killed and aaid that the next year would be a tough one because i : 

the U.S. nolicy might change and the Communist might ς΄ τ. 

themselves isolated, TORRES asked Subject if he knew the _ Ἔν, 
Laguna de Perlas arsa of Nicaragua where the U.S, istraining ne 
Cubans. He referred ta itas "zona gringa". Subject replied © 7° 2 0 -- 

᾿ that he was mot a aegusinted with the BALSA. | ke une not af = ᾿ 

ο Ὁ 26 Se epte mhee TORRES sant Enrique CUADRA Collade, 
an employ se of Carton Znvasea de Maxics, ‘Lago de Cavala 18, wna os od 
to rell Subject that he should go to tha Cuban Entgulate. ‘Subject: ae 
eat to the Consulate but wag told. to wait because tae Conarl - 

WAR very busy. . : | fe ΡΥ pas os 

While waiting for the Consul, Subject saw the Canadian: ες J oe: 

again. The Canadian was amoking a cigarette and wearing a 

Rolex wristwatch which a Consulate employee was trying to buy | 

from him for 1,000 pes03. The Canadian refused to sell, saying 

SECRET me ᾿ς #0975 
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that he nad ourchased tha watch in Mexico and was taking i 

huime as ἃ souvenir. Tae Canaci 

Strapped acros3a his chest and aio carried a batch ὃ of 253es0e 

pnotugraphs which ae was showing to Consulate emoloyess. 

The red haired Negro mentioned earlier then came in and took 
a, the Canadian upstairs. As he wae teaving the waitlag coom,- 1) 

the Canadian flashed a large wad of 

“a zoiag. ‘Tae skies are 5 cloading up and they! re waiting foo me 

At the awa of: September ΠΝ ΤΙ the Ameri cam’: 
Embassy several timea to report his belief that sameona τ τ 05 | 

important in the U.S. was to dba kRled. In making these calls, oe, 4 

τ Ps used the mame Jorge KYNAUT (phonetic) to protect his. 0 
dentity. He was asked if tha call related to visa matters and. ; 

= replied "πο, it involved a political matter, he wished to 90 (6 0 - ὃς 

speak with a person of confidence." His first call waa screened ee te 

by two females and he finally spoke to a man who took Subject's ~~ = °° 
phone number (30-19-52) and said he would call back. The man 
never called, Subject tried repeatedly to contact the Embassy ἢ 
“by pnone but was finally told "quit wasting our ‘time; wears τ 

' working here ates not playing. " ee ys 

“When Subject.: sa the ΠῚ of OSWALD ina local ; news= ο΄. 
paper, ἢ he - contacted the eeipss sy ἜΡΕῦΣΙΕ ΘΕΕΒ on 25 Movember, τ 

: 2. The ἘΝ interviewed Subject on aoe Woventas and agreed . 

that he was a young, quite serious person who spoke with conviction, ae 

He showed thai he knew enough English to uadersts ndrudimentary τ τ 

conve rsation in that language. Pe 

~ eee said thar he ce talcen trainiag in the Panama Canal se es, 

-Zone when he wag with the Nicaraguan Army and admitted that " ᾿ 
he waa still a member of the Nicaraguan Communist Part 
having originally been a convinced Marxist. Later he-became 

disiiusioned and for the past four years has worked as a pene- 

tration agent for the Nicaraguan Government. He-said he 

expected to enter Guba within 2 months. — + 

# Paceitent pane ween Ras was "30 ας nt sure! was ἃ e = 

SECRET ~ £28976 
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“CONCEPSION as the tall Cuban mentioned above anda photographof o-~ ° ¢. τ 

; office, pee ger, that he was positive Hee these scene eens 

το τ “gad Subjact Beliaves’he Baw OSWALD wearing a shoulder ἐλτορτιον, dies din 

q } 
Oo 

{ ) 

ee 

o.ob. Ele said pe did not w fiat ‘to becowes involved Meormansst ὦ v 

in any Diz ae city, splash andi ἘΘΕ ew that hia naine would de : 

ἰς ΞῸΣ uscret, t that he would be ted to do "whatever | : 

necesyary." ae this time, Subject was living at Pino i73, a 

Col. Santa Maris dela Ribera, telephone at~O7-3) ; f 

Contact arrangements were made so that he could be pit Foe ; ᾿ 

intertogated τος sther.’ ar ὌΝ ὦ Ὑπὸ οὔ ae 
: = ον μὲ : i ΤΣ πε ee i 

3. On the night of 26 november ha wag interrogated by wo Sticeca 

of this Section. His story remains substantially the same as set fort | ̓ iy 

ahove, He recognized photographs of the following Cuban Embassy - Ἐν 

ΘΞΕ ἸΘΗΞετΙ 9 Silvia DURAN, Franciaco LLAGOSTSE restea RUZ, | 
Sarnuel PEREZ, Rogelio RODRIGUEZ, Raul APARICIO, Rolenda -- τ Be τ 

ESTEVA, Heberte JORRIN, Oscar CONCEPCION, Antonia ΞΑΒΟΙΑ,, Sr Gees 
Jose Fernandaz ROA, Andres ARMONA, Joaquin HERNANDEZ Armas, |. ᾿ς sate 
NRaul", Pereguina ALONSO, Luisa CALDERON, and Alfreda MIRABAL τὰ 
He did Bot know any of thasa persona by nama, but was able to give ~ ᾿ ; ἘΠῚ 

partial desex iptions auch as duties, height, skin coloring, condition of. ee ᾿ς 

teeth, disposition, accent, etc, He identified the photogrank of Oscar 5 ΤΕΣ 

+ ὩΣ Ἢ ᾿ ᾿ * 7h eteree sigh scent! teaser carers, 

Pedr a Ae i ἢ 

3 ἐ. ἃ . 

= 

oe 

: " 
κτδενρσεζοεδ 

Luisa CALDEROMN as the pretty girl mentioned above. He also identified : 
Francisco LLAGOSTERA as the mustacked Cuban whomhe had kmown 0-0 0707 4. 
under 1255 of Juan Jose, This was the sare person incidentally who was. 
trjing to buy the watch fromthe Canadian, Subject quickly identified 
the New Orleans mug shot of OSWALD which had baen supplied by your 

permeate? 

τ yi 

ἘΣ At this ἀπὰτι ον Subject aed > 
᾿ 

# ps 

bg 

. . 
‘ Π * 

teint cl ns ie poke NE Re er = 

OSWALD had carried a green passport in his heads 

holstar pistsl.. He did not aeem to ba too gureof this τ τ Ὁ ΠῚ Ἄ 

point. He gaid OSWALD wore long shoea andhadawrist: 7 02 {τ 

‘wateh with a yellow metal band. He illustrated OSWALD *s, oe 
manner of slouching in a chair at the Conaulate while in 

the waiting room at about noon on 18 Sestember. He said THE, (GE) tae ke Beg 

that CSWALD ssemed to ba completely at home and appeared 
to know and ba known by Consulate personnel, Aone point | 

he heard OSWALD use the Moxican slang expresaion "Gabron", 

ee oes 

SECRET’ ᾿ " τς #6976 - 
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Suoject reenacted the conyacsation aad soa 27 9257233 
: scone czsacrided soove. Fits accouat of the ἃ Σ ΔῸΣ ; 

Was essentially the same ag resorted, except at this time 

he bad OSWALD use tae word kill in his first reply te tae | oe 

Ba ada he 568, vgoules mot the man. I can kill him. 00-0 -27 

He Saas that the U.S, bank potas Ware Gas anadt« ag ee ee 
“pack about 1/4 inch. thick bound with a pager band which the τ τς ςτὸ τυ 

| °° Negro broké before counting ont 1,500 doliars for extra: ᾿ς 2 1 ie 
ΟΠ expenses and 5,000 dollars as "advance payment.” i 

fone! SS τος i « 

Subject: ‘gaid that he ie still a sargeant in the Nicar raguan oe 
|| | Giwil Guard and that he entered Mexico illegally on 29 August ° gil εὐ Ἐὶ 

\ without travel documerts, paying a bribe at tha border and |...” δ Spe ᾿ 
\. τος having transited Honduras, Guatemala aad El Salvador en ἐν ΚΣ Ἔν ie i 

route. Be said that hea had been to Mexico in 1961 ona mission : ΤΣ πέσ. oe a 

for the Micaraguan Secret Service after a contrived escape — .. ! : 

| from false aryeat in Nicaragua, followed by aperiod of asylum °° τς 
\ "Gn the Mekican Embassy. He said that hia training received ὯΝ Se 

in the Canal Zone took place in Fort Glick in March 1956 {note ee 

| Subject woe: have only been 16 years old at that Buel ree. ue τς 

; "Subj ἄδι said a at ha had b been to the. Gaben Coasulate on. ̓  : 65. τ oo 
Zar 3 September, 15 or 16 September, 18 September, 

19 September, 26 September and 25 Novemoer, | ee ἜΝ ἊΣ ἘΦ 
. 7 - ε' ᾿ . .Φ- 

-“ San em 

. He admits to having visited the Soviet Embassy aporoxi- ΠΟ 
mately & ox 7 times; about ἃ times with TORRES. Hewas - ras 

ormewhat fuzzy on v2agons for thasa visits and was not eS 
eased for. detail at this session. ae i re ὑπο κυ 

In order to keep. Subject availabe for further interrogation, he 

ructed to find other living quarters where he shovla register 
dias. On the following morning, 27 Nove mber, he repor ted that 

_ AG vegistered as Alberto SANCHEZ, Room 203, Hotel Mecaxa, 
Le November he was arrested by Mexican police at the hotel. This. - 

p-tice has no further contact with Subject . # : 

Ε ‘WolsSEMINATION OF THIS INFORMA TION OUT SIDE YOUR OFFICE 
oe τ SHOULD BE CLEARED WITH CUR HEADCU ARTERS IN WASHINGTON, 

δ: 5: πὸ οὐ τε δια ; - tc 
; _ Ye τς ὃ ΞΞΌΞΞΙ ν᾿. ᾿ 5 - ϑι ; fO9TS 
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Skis laser aa AITO: bios = Showed that he waa gro sally iyiice 

απ πᾶς jz 

Distributtoz: | 
; O31 = Acdwesuee, ΩΣ 

2 - RE, watt” 
de Ci/tia w/ats 

‘om ΟΝ ταῖς 

οὐδ wast Lt . 
- CHI/R wart mee : ae ile oe ᾷ 

~ πε πψεεκ afare : αν ἧς 
τος: wfact 

12 Decenber 1953 

ΕΣ ΞΡοῦξοσι 

be | Γ 
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patie: BOE fie Ole σεις 
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᾿ oy Ate. * δ * : 
ι, Inis person TAL FANAGX 27 andi sha: he ws 2a years οὐδ, 

vommcvisd, a Tarbolic, a ubanPieur, who come frm: Cinind ἔδρα 
sisiscuen: bf Coleoa, Sewublie of λοι, ὁ vio Lives at 
ρας Fano δος ΧΕΙ 4%, tris copital (Heries ἢ Lt on 

Ze . ‘Ee indiested thes os Aususs 29 of this year he entesea 
Sexies Illanwlly, bridln: an eaploees of the Mirations Οὐ =... 
ia Ciuiad Cunubseses, Chiszas, Kextco, for 20 pases. Fe aided - 
ton’. he VAS σις πα, συγκα sed pa “bac Yrasonm the shies 
oF bis comins to Morice was to ter τὸ inviloraie the τσ af . 
thas gffliiecios, for the uss meet Cubaa pytina, with the nlzie 
Bate Eorpese oF posatan inforcation to Hayme Poses TRERE ALDAS 35. 

. Hilitery Abts fea of the Hiceraycan Extassy in renize with dhe 
tes haa bean eolinbeatise for these years emi vie pays Ὁ tate) 
pesos τὶ menth for his okpessaa, Tho fntorcaiion that he rather 
he posses to sald Bi Eicaty Attacks or be sents 2% dlzeetly Ly 72 
Seraval Guscave MoatISh, Chie? af the Tn Lealees cai Zeryics af 
ti Rivesa.ies ἤξεῦ» WS wagigomes Is Mure: ae nN oS eee bees 

eee γἱ 

3. RLYASADD cata + bac by prawedin, οὐ ἐξ oo oe 
Bok thy, ἃ Pootassor ΘΛΟΛΌΩΣΑ TORE» Ὁ «ἄξονι GLoaraiusen . 
‘commis, be wet an individeal ty the cee of Carlos ὥοσο Ὁ 
22 iaportant aaplayes om tks Ὄνος SAB RY « Ee ΕΒ eS ὍΡΟΣ vores 
tase auceene: 2 or ἢ». The pratexs of ihe meeiicg wast 
ALVAZSO vented to op be Cuba, and for shat veason be <OLa 
onda wie - he Re pes a pees gpoeamniss. On the 20th or Leck 

| gg? the snze toxth, sn employes ie the Ccbag Eviteesy had bin ΣΈ 
ΓΕ τὴ «a . guestionntss orm’ osha his Tos thoes photasrapha, whieh» 
ad hes not given pa ede ali 

“be in she tome panes he toitenbed tis vests Varios | 
Rreteris he σα Στ, τῷ Preguens the Cobsn Poasay tryins te 
Sotain Interestion eae send Κῶ. έργον IRR or τὸ Gomeral MONTEEL. =... 

. Ca oe occasion ὃ ; tobi hin in che een that Δ Scar BO ey Soy ed 

τ gnable hin κα eae “Ea the comrtey (tuba), they ver: 0ing 
to have & Layvyer cer for bis Ὁ paxzssert, bieta eee SB» 

deh ent certivicote a? achive service a3 2 Sexicaa and in thas: 

way BF Pouls trevel to Cuba. ὦ © lee ee eet 
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ees 5, He midad thay an 23 leptenter a: shows Δ1τὴ asa. be sac 
Ze, she waitin, rece of che loth of the Ustian vonewlate (sic} aca 
HO. OUHESIEN δ NOMEN fowmrloes of 1 eeter ἘΚ cantiseters da ieiunt, 
radii gndie, bus mether obin, wearin, cap istiumrsé, Dies spor: 
MOBS, Walse shirt, 2 Tesna-style coi tle and brosn shown. fe 
sogeok the Indiviceal beesusa he ves very fair cktroek, tad leckio:, 
ang im very dark sunzen eyes. The man δοῦσα, to ble Lise a drns 

δόλος, Te wise motices teas this wan’s haist ves, for The post 
pact, dark, bak eas stresked with tiosd. He estimated that tha 
man waa bons 25 peara cid. ALTAR said thah Poem the ΤΌ ον one 
ont see [he tireet.cod be gas that oppcaite che Comwate a tezd 
pulled up sarsyins tvo meceled one & mogro, tell, af shent 2 aetes - 
22 conticeters tall, 8 ikic mn, bt stroa:, with imhsiss ope, blak 
eres: toms, think liga, vetiish, nicky boiy, acl wearing a Ὁ 

suit. - the other sas shite, 5 yous pan of about 29, ractoe> beasodte . 
LOOSIOS, arrmemt-ioiking, gud weavings fotk timusars api A Libs 
Plive coat. He yes abont 1 meter ΤΣ centimeters in boirke, of 
rather potas tulle. ALVARADO τὰ thai he cteried 1. Ris hank 

εἰς Tok PySspmety a mesepart which Pron the colo> he Weed ta te 
“Usrmiion. then these typ isdiviaceals arsived, the Herth feerican 

ΣῊΝ τὶ ‘ ἢ Ἢ ., ΡΞ ΕΝ κ τ a, Or ast τ en δι - 

= τος ἢ va feos his seal ang πτερὰ them end bie three oP whee τς ᾿ 
. ΒΞ : . edu “ 2 “ ‘ ete BEE 

τς Vert inte the Conspiaia focetioes, . . 

ον τω Ἀὔκρ 15 minates, ALVARADO crossed the calting reo τοῦ 
the Conaniate to go to the ress rear, and on dmesenaing the οὐ 1 
stairs, be tay a very οι, lookin; individesl, cark iz coise, 

. tall, veatin, vhite rinsed clasees. The mag Worked In tie Oobea 
' Eibassy, because ALVAZADO ned sean him there Defors. He soe hin 
five the sed ἔσθ, Youxe δὰ packsne which appeared to conmiain © 

Rortgye Upon comius ot of the rest rom, be ong toat ine belt 
the Hato, the Tesadian mmé the Yorth Aserican cere baying wo Ὁ 

ες bewted omreeosbles. .Eo notiond thal-the esr helt = resy-wieibic 
εὐ ἢ Sess on the rich’ side cf his chin and simi be ws ccectins ~~ 0. 
«gore oma gaya ἂς te ibe Berth Acoriomn. ALYANSDO beard thew oie b ag 

_ teuetdo: to the oes of ξέρα, © AUZARAUD wort Ses: toward the yest 
εν . Potss acd πολ πδ tant the Sorth Amesieen and toe Caneaien iter - 

ἐς - 5 ἐς Shoulder: holsters Ube πορκυθτοσα use, on ke Ἐθαχᾷ the Tao sey - 
+ to the Barth Amerdemn, "E vam ἘΦ with you.” ἘΠ Soeth Aserican 

arsyveted, “fom ere cob a pan,” ond adied, “EK ean do ite FT can ἘΠῚ. 
hin, ADVBRRADS Ἴρξε, and on retusnins to the lodey, noficea that. 
he North Awerlean and the Canadian vere arnica enter3ng the = 
o&?ice oF che Cometh tath they stowped a fey norerté= to nis with. 
an txployee of the Consulate who looked Lite = prontitite ang” 

ες whose nee was Moria Lutsa. me 

mewtee 2 

~ - ge Po eee 

SEE, ma Gast & 
= | Sn er 
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a yea STS, ne φῶ τς πα Lk Ξ ~ Be To ALYAAIDO raid ater che. be vert ov to Teer an fee 
ΜΙ : Soy en eee Ξ-- wtp ot 2 ee + eras 2itnk, snd walle datuy tris he env the Nero, see Sorchn 

Aeerican and the Uonedian leave ite offlzen nnd et Inte s bine 
In:wenusdel oytososile, whieh nppaars’ co ἘΞ a Chevrolet. 
ABARASe satd be thoacht that a erive τῶ In tae sekin: ant i 
cecixsmd so iim to ingoorw the Unites ctetes Embassy tert ib Ai 
not ccour to him to τὸ to the Rexicnn officials, 02 25 

Sepisber ce tolept & whe American Embassy, it beranes he 
ἌΣ τοῦ, present binsel? in person, they paid no sitention to 
him ia opive oF thes feet tent ks seid that the makbrer sem ..:- Ὁ 
couiidertiel χοροῦ thet he venied to tlk tog bth ofitedal co 00. 
Sa <i@ not co to the American Extaasy for fen of ὑπὲκ sees: 

ἌΝ oy the 3.9 οΩ σα estes, s23 uo for the somest be Porzoh cher - 
‘uo ©)”: est. ALZASADO ped& thas hp ree’ in the eovepamers abowk 
a - the death oF the Bresidest oF ths United Steams ar§ Gator τ: 

seeing the nhotgesesa of the aisesein he reeoeeniced Sim ae Che - 
_ Horth Azewtcran whow be bad sesa tn th Sshben Cetsnlare. Ee 

᾿ there?sey σε cabled the Asericen Eubasey 224 suessetes to. |. 
Spiess to Ὁ Bish official with wor be ody aa σευ τέκτοσι, far 
that sone doy at 5:50 pom. coar the Eotel Merrie Isabel. This 

 & το intividests azmeesved for the opeointmeac. They)” 
identified themselves end bad the eregantials of FED apents. Ep 
tela thes πε the above fccts and they pade another enpainie 
mens fer 9:15 the mers mxreing in the restacrant, deme, located 
on the Avenida Hereloa and ths Pazep de la Retox The το ce Ὁ 
‘be met the Gay before, arrived for toe second agpeintment alon, ~ 
w2ch onnihoxs sam thoes nese was Rodolfo TARALDOS, ith theese 
thres sen be penk to the cafeteria of the Eotel Precis sitter 
hich they ἐξ» op snk down ἃ feu streets in an auiszobiian Ἐπ 

εἰ aredin tol thea pies be haa chbsersea in the Gimen Copseiate era. 
they gare hin a 206 pase DID. 55:8 told bin they vould cold hie et 
the mumbo £2738, which 3s the meber of the place where 
ALYAMADG Lives. ‘They calle bin that sane dey at G:55 son. snd > 

_ ela Rim to Reet thom 33 xdresces Inter in ἔσο of tie Nommant - 
τς %o Jueves. They net. him there 2b «he abeeisted toe ll 

ον 9, GAYALDOS and ALFARADD weat in a peso eas to the corneas - 
of tha Hotel Meria Isabel where ernotaem Assricen wa wiring Par 
tres, ani voethes they crousead the streen τὰ vert to a ἐς 
gpertsent in δι bothdins leceted on the commer of Oxford. onl Before. 
Caco there, be asnin related the insifemts and In an cine: of phimce 
teasls identified the persen who Lava money te tbe hesre, te tha 

2 eset 

reesei b 
Serer 55 1 2 τ: : 

% ome ζ.»»,... 
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“- ~ Ciel Marana 2 «4. Ὧν Φ ὁπ ῶς i ἐκ ᾿ a | γΡ δι. Ἢ οἴ 
Morne) ὩΣ ΣᾺ, Fig ΝΟ hearin ey OR TER Shoe Ὅλ Ey USE 
i et, ς Ὺ ἐς ΟΣ = δ - : ope . - ᾿ & ᾿ a SSdassy us wells as τὸ Obese pertonk τ ueye hoes soan Am rhe 
ee ae αν 
Aiplovatic trisvsion. 

1D. Axter this, the ran cava ALVARARG 50.) peama, cola hin. τὸ 
‘grove «Ὁ 5 τε.» al wo lek thea to velieh boom he wi moving, ‘is | 
ALYASACO did the followla; ay, 27 September. Ne onve iSFALDSS a 
cor? with the information shay wanted, but to dace tbesa meu hey 

Rw ow gy o πος retontesied hin. ΑΥ̓ΤῸΣ cabin, the shove atatumento, ALYAZARG °°. 
- €36ieasea the Polisyving: $n: BLS S fe a, ae 

ue τς 

= . ote 

ary te δὰ 

a»: Thab snovinsteusly, ond acer reconniterstisn, be ἢ 
fesires to state that the Horts Aserloaa to whem he ing =. 
ὩΣ στα Zn cha holy of his sta:eoest asd ween be equ on τ τ 
15 Seotember af this year in the Unban Comsslat inci Like, ὁ. 
ama be was 605 sure that he σοῖς Lite, Lee Barmy OGD, τ 
she assassin of the Prealden. of the Unites Stones. 

bh. Tat after the asssssizatios of Prestaeus Hemtedy, 
ALYAZADD too: advantage oF these oecurrences, civinsy rerstores 
such as ihe abover cme, Zor tie pirnese of sxovesimn a atroms . 
reaction in faver of che United .totes a. atoat tha sovermasny © 

. _ @e - That be hod =p other motives than tha deep heared which 
ΕΣ ; _bp feels for cowectiam, ack bas thrmthost ἘΞ life dedicated 

_ himeeL? to cosimitiag comumisom - ὅς εν 

εὐ, That be χουν δὲ ret bavia: ecbtiared his objective 
o@ crusinr 4 reaction om the part of the Unites ftarss soverte 
went @aings that of CARRS. oe eae 

- “ὦ 

. ττιρς  ἅποξ vhe teleptoss conversation which he referrad to 
| ρθῶ In his statesent, vies wos pada on 12 Eeprester na be 

- . ° μη, but rether aPter ioe dnats of Preaitdent Remedy, of — 
25 tepteaber. This coll yas made to ithe maber ἀξ ξένος 7 

ee which is the pusher of the jtveriean Ecbassy. Fror thie musber 
be ne connected vith extension: ML in order to relate che 
Ἀπ olresiy meatioted, hy, oe i ᾿ 
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ἢ ἜΣ. WASiiNGion fest 

ιν, Nov ‘JE 

te 

ay bo. ΠΥ 

Ah, 
[react By John BM. "Goshko® “ἡ 

᾿ " Wreshingten Post στα: Writer τ 

The _Justice Department | 

* has discovered ἃ 1984 memo- 

τ χδπάστα by the late FBI. Di- 

ἐκ pester J. “Edgar Hoover say- 

7... ing that Lee Harvey Oswald, 
‘ renortedly. told Cuban offic,” 

οὖς fals in advance of President. 
- Sennedy’s assassination that’ 
“he θέε ηθεα to, Κι the Prest- | 
‘dent, J sf 

πρίονα sources ‘said yew 
-terday that Hoover, in the 

He as 
a 

Oswald Rep orted 

Cubans oF Plan ‘to Kill JF IF F Ke 

κρὰς 

edly. 

zu volvement of the Castro gov- 
. ernment iq. the’ murder ‘of’ 
'» Kennedy, possibly as a coun-./ 
‘ter stroke .against. CIA ef- 

memo, attributed this infor- : δ oe 
‘smation to-a highly reliable 

εἰς Informant who claimed to Ε- 
“have been told it personally’ 
‘by, Cuban ‘Prime Minister 

: Fidal Castro. --.5:.° + 
7,’ Castro, according to the 
“imeimo,: reportedly ‘said’ he 

: “had been advised by officials ° 3 
‘of ‘the Cuban embassy in - 

ἡ τ Mexico City. that ‘they had - 
‘met with Oswald before the 
᾿ Noy,. 22, 1963, assassination 
‘of -Kennedy in Dallas and’ 
‘that Oswald informed them 
ΟΣ his, Puenuont ἐν; 

ἀπε ee ee 
ee ah tet 

Ie 

“LEE HARVEY OSWALD 
ἘΠῚ δον Ὁ Hoover memp found . 

: the Cuaron: reported t in 
the Hoover memo go further 
‘: than any information cur- 
rently on ‘the. record. con- 
cerning alleged statements 
made by Oswald in. a prev- 

See ΡΕΙΣ BE ae κε 

Cuban leader. . : 

. assassination. 

_terday that. 
_recollection: of ever having | 

ὅπ Ἰουοῖν ὦ eisclosed visit to. ‘the ῥ 

ns wie ereen te emt. 

ΟΣ Say 

. Cuban “tanibacde: in “‘Mextes t- 
City prior 15: the murder, of 
Kennedy... . 

’ There has’ heen nanelstent 
surmise about a possible In- 

forts to assassinate | the: 

There has also been specs 
ulation that ‘the assassina:’ 

a Ὁ ς΄... 

ει ᾿ aim τ ἘΦ 

᾿ tion may have been the work Ε 
“of Cubari-exile terrorists. | — 
- However, all of these reports ||. 
have been fourth-or fifth- 

τῇ .hand accounts originating.) ᾿" 
_ with informants of doubtful 
_ reliability. cea Mates 

The. Hoover memo was 
described by the sources’ as | 

τι -having been addressed.to'the.: - 
οι Warren . Commission, ap: : 

‘pointed by former President | 
Johnson to investigate the ; 

But Ἢ former’ 
commission staffers said yes- 

they-. had . NO | 

Bee OSWALD, Ad; Gol. 1 Ἴ 

έν αο νὰ ΞΘ 
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Memo ἜΝ Τὴ ormant: - 
wastes: ows ἌΝΩ om abe σῷ ww gene 

On Oswald. G uban Link 
vee Peg eiee 

Ξ τως OSWALD, From AL ᾿ 7 bale though that hey believed Hag an 
oso ° ἊΝ educa’ guess” that it was Rolando 
Geta recelvéd ‘such a memo or having been -Cubela, a high Cuban official and Cas- 
a ae told by Hoover or other FBI officials - tro intimate whom.-the CIA recruited 
Fae of the Information init “- ΕΣ 1 4n-1962 and who later figuredsin C1A, 
at ‘Officials | of the Justlce- Depattent’ ‘plans to kill. Castro, - 

: cr the FBI refused any comment on .- In the Senate intelligence senunit 
-.,the memo’s existence or its contents, “tee investigation ‘last year it was dis- ἡ 
. ‘and other sources familiar with the — closed that the CIA employer a highly 
" assassination investigation said they “placed Castro government . official 

had no knowledge cof ;whether it act. * with the cryptonym AMLASH in ef. 
fae was sent’ = the Warrem Commis: ¢ darts to assassinate the Cuban leader. . 

. set a nao sw arene ᾿ Cubela 8 AN 
_ “Those sources who told’ The Wash- rs reported Hi Neary τ τῶ hee emer. 
τυ ington Post about the document said. -- The sources also wer? unable to sav 

“its existence apparently had been un- _ how Hoover came: into possession of 
known until ‘recently. It was discov- information from an informant inside “| ° 

. ered, the sources said, as the result of Cuba, since foreign intelligence is a_ 
τ information that came to the attene CIA. rather than an FBI function. 

“tion οὗ πο Justice’ Department and , Some said they thought the informa. 
“that prorapted: Attorney General Ed- © tion had first been given to the CIA. 
: ward Ἡ. Levi. to order a search (OF. FBI. _.Which then turned it over to Hoover. Ἶ 
., ” files. : However, John McCone, who was | 
> After. the” memo “was, “found, ‘the © : Ξ ΟἿΑ director at the time, said in a 16}.ἡ 

; _ sources added, Levi put a-tight clamp * ἰς ‘ éphone interview" yesterday that the’ 
"of secrecy on the matter, and only a .“ information reportedly in the Hoover ἢ 
. sraall mumber'of persons In the Jus“"- memo was “unknown tome.” .... ἮΝ 

tice Department and FBI know about” *"- “It’s the first ’'ve ever heard of it; ” 
᾿ς the document's existence. <...4-+..-- ~ McCone said. “It’s hard for me to. be, 
*, -&s a result, the Sources” ‘said, “they - ’ Hieve that such: a memorandum ‘ex: . 

are-unable te answer such questions _ isted without it being known to me ᾿ 
“as why the memo apparently never.* “and to the staff a the Warren’ Com: 4 

yi MW i . ee ee ey 

TEESE een ae Se ee 

τς reached the Warren Commission, -. . maisston.” ; Ω τ» 

τ whether the information was accurate -; , The same point was made. by. David’ 

αν ρα, if so, whether Castralwas: ine’... We Belin, who served as one_of the- 

"formed about Oswald’s intentions’ ΤῊΝ ἡ Warren Commission’s legal counsels.- 

_fore or after Kennedy was killed? , |... He said,.in ἃ telephone interview,’ “Y 

--Bocuments released recently ‘by’ ‘the: δι have absolutely | no "recollection ‘of 

"CIA under the Freedom of Inform: stich.a memo. If such a document did. 

- tion Act establish that Oswald visited, - Poon dca sure that we never saw jt.” 

“Mexico City less than two months be": ‘Other documents that, have -been 
™ gore the assassination and met.there. "made public recently indicate’ that 

τι with officials of the Cuban embassy, ;-s:- Hoover and top FBI officials. knew— 
' One of these CIA documénts, dated “τ while the--bureau was ‘investigating 

’ May 5, 1964, states that prior to Octo-_ . the Kennedy-assassination — that the” 

τ ber,, 1963, Oswald visited the Cuban-..:CIA was exploring the possibility of 
: embassy * én “two or three occasions τ Raving: Castro killed. However, Hoover 

“and was in éontact with three alleged: “ἢ ‘Never. informed the Warren Corn- 

Cuban intelligence agents. identifled- “Thission’ oF” the CIA. Loe -against " 
o£. ἃς. Luisa Calderon, ‘Manuet- Vegas Ὁ Casto: ath oa ett! pcan: 
“* + Perez and Rogelio “odrizvez Lopez. : BeBe UES ON eon re ae 

‘0 He also is. ‘known to have talked”. a 
“vith an embassy official named Siliva a ἐς AS 

. Duran. She reportedly hag said that. μὰ 

2.4.3 she dealt with Oswald only about his |. 
* unsuccessful. attempts, to obtain a visa: *! = , 

“oa. ἦδος to visit Cuba, ΩΝ 
: re eo: The sources were uiable: to identify . 

‘ee chee . 

a 

te 

εὐ the informant described in the Hoover 
. ss χάρο as having obtained the informa- |. 
Mie ton from Castro. Some of the sources x. 
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in February 1963 and found το be worthless and the contract 

MES tORANDUM FOR: Director of Central Intelligence 

FROM : Raymond A. Warren 
Chief, Latin America Division 

NEAR a . ς;: ‘Deputy Director for Operations 

_ SUBJECT. : Citations from Robert Dietz Morrow’ 5 Bodk, 
"Betrayal" in "Midnight," a Weekly Tabloid, 
entitled, “How CIA Plot to Kill ΟΑΞΈΤΟ 
Backfired" 

REFERENCE ~ : Menoeanaun: ‘for DCI from C/LA, Subject:, 
‘Possible Accusations Against the (CIA, δ 
Dated 31 ἜΠΟΣ 1976 

΄ 
~~ 

_ 1. Attached is ‘a copy of Subject article roi ee 
2 August 1976 edition ΟΣ ̓ἘΠ6 tabloid “Midnight! 

2. Also sitaendas is a copy of. a 24 March 1976 πδπο απ 
for the Deputy Director for Administration from the Director. 
of Security relative to Robert Dietz Morrow. This memo 
indicates that Mr. Morrow was granted a Secret contract 
clearance in September 1962 for use by the Office of Commu- ae 
nications which contracted with Morrow Products, Baltimore, ες 
Maryland, to produce an adapter which would greatly reduce SES eae 
interference on radio receivers. The adapter was delivered 

was terminated. Subsequentiy, Morrow became involved with 
Mario GARCIA .Kohly and made. the plates from which Kohly 
produced counterfeit Cuban DeSos. Morrow and his wife, 
Cecily, were arrested along with Kohly by the Secret Service 
on 1 October 1963. At that time Morrow told the Secret 
Service that he had become associated with a "certain agent" 
after building a device which he demonstrated to €IA. 

IMPEET: 
RY 9560 

Pea τε τὴ τοῖς ac EF? 
We Wed Wwe NOTICE CT. 

ENSUE ΠΥ ΠΗ ΖΎΝΣΙ sha $ CL 
Ϊ ULMER AROS TANGLE 



allegations in Subject article 
any relationship with ay κῶν 

3. Τὸ our knowledge the 
have no basis in fact nor did we h 
Jack Ruby, Clay Shaw or Lee Harvey Oswald. 

Raymona de 

Raymond A. Warren 

2 Attachments, a/s 

cc: DDCI 

ἐν the τὰ 

CONCUR: ” = 

Gaerse T. Kaferis iy τ 

Chiet, Counterintelligence Staff Date 

Thecdora Ὁ, Shuchley- 
for 

Deputy Director for Operations 
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ΜΕΘ ΑΝ SUM FORs Director of Central Intelligence 

τ ΔΛ - - | s Ὴ FROM >: -Raymond A. Warren . rex 
Chief, Latin America Division 

VIA : Deputy Director for Operations 

SUBJECT : Possible Accusations Against ‘the CIA 

. ᾿ ς ee 

1. On 30 July 1976 at’ 1630 hours, Latin America-Divisicn 
was advised by Mr. Tom White of the Cffice of Legislative 
Counsel that he had just talked on the phone to a staff aide 

"of Representative Thomas Downing, Democrat of Virginia. The 
staff aide told. White that Representative Downing had just 
received information from a Mr. Robert Morrow, author of a 
recent book (Be traval) on the Jchn F. Kennedy assassination. 
Morrow provided this aliesed information to the Los Angeles 
Times, New York Times, a Richmond newspaper (Times or Aewsieader, 
perhavs}, and others. According to this: information, which 
the staff aide said is to appear in the New York Times on 
S unday, 1 August: 

a. President Richard Nixon promised a Mr.. Mario 
GARCIA Kohly that if an invasion of Cuba were successful; 
Nixon would arrange that all Cuban leftists outside 
Cuba would be killed.” The implication was that these 
killings would be carried out by the CIA. 

. b. British overflights from the Bahamas. showed 
that there were Soviet missiles in Cuba as early as 
1960, and.they were not removed until 1964. President 
Kennedy knew of this information, but withheld it from 
the public. : 

΄ 

The staff aide said that Represer: 2. 1 entat iy -2 Dox ning plans 
to call a press conference on Monday, 2 August, to disclose 
the above information, but not necessarily to attest to its 
accuracy 

! » Pees teen mens mime” 
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Deputy Director tor Uperatic 

ἥτις 
τ 

- τις σον, 

ὃς SOON τ Ὁ ce 
eS Ὁ 16 eter ee bee k,n ΔΑ 
ren and the sen ef 2 fermer th 
Loc 7 ROS 20 tesored to casi 
ang fhe ΞΌΣΌΟΥΣ or foreicn τοῦ 
schemas to overthrow Fidel Cas 
he has used numercus Righ-leve 
erfort to associate himself wi 
Garcia. was sentenced to one ye 
currency to introduce into Cub 
claimed he did this with the k 
U.S. Government. CIA denied a 
Agency has had no operational 

cect ὉΔΟῚ 

CONCUR: 

Ἧ 

"4. (ὃ uw 

> 

me 
ches é ἃ 

rds, Mario GARCIA Kohly was 
. Hg ds oa foruer Cuben busine 
PRM ἀτιξ εξεδλδονυ τὸ Sosins “Siac 
ΣΤ ΟΣ ΤΌΣ GOveraneat supyd 
ermmeonts, for.various grandias 
tro. In pursuit of this goel, 
1 government contacts in an 
th the CIA. In April 1964 
ar in prison for forging Cuban: 
a to depress the economy. He 
nowledse of the CIA and the 
ny kKnewledge of Garcia. This. 
relatiomship with Garcia. 

/s/ George V. Lauder 
eid ᾿ : 

Raymond A. Warren’ 
< 

40 JUL oe 

Date 

υ 

εὖ ΟῚ 



"ΝΠ τὴν 
hat 2 

How Ci 
ὧν HARRY ALTSHULER 
MIONIGHT Staff Writer 

The CIA and Fidel! Castro were 
both betting on the same agent 
— and Castro won. i 

The CiA plotted to murder Cas- 
tro by using a Cuban agent 
code-named Am/Lash, who 
agreed tolead a coup to overturn 
the Castro government. 

But Am/ Lash was a double ent, 
A longtime aithtul pal af Castro, 
named Rolando Cubelo. he took the 
ΟἿΑ ἃ money — and spilled its pluns~* 
into Castro's ear. 

In angry retaliation. Castro set up 
the assassination of President John 
F. Kennedy. 
That is the story — already longs 

Known in seme Washington circles 
. = behind the reopening of the file 

oa JERK Ss murder. 
But the truth may be even more 

somples. Now a former CLA opera: 
tive. Robert 0. Morrow. has spilled ᾿ 

2 ἢ ducen sears of secrets into a contessionul book, 'Be-: | ployee, working under orders. He had no idea avhat it was ad trayal,”” published by the Henry Regnery Co.. Chica, about or where his own actipns fitted ingo the picture. Lee Harvey Oswald was not the assassin, Morrow ay- | A group inside the CLA itself, working closely with fis. Serts, ; grunticd Cuban exiles, plotted the assassination. says Mor. 

Castro, 

But 
Ἄς ἐσ Be] Castro | 
a A ἊΝ . Got To 
AS BEV vim First! 

JOHNSON refused to om BS 
for Bay Of Pigs failure. spill any details. 

Oswald was just the chunip set up to take the blame, while row. 
the real killers escaped. - Oswald's boss was another CLA employee, Jack Ruby, 5 ww μὰ pa “ According τὸ Morrow, Oswald was a small-time CLA em- Ruby knew the scopesof the plot and wanted πὸ part of it, 3 rae Og Tike 

4 a rf re Ἔ 
But Ruby had ἃ racket of his own on the side. Urug-ruaning ; Η : trom Cuba, It made him vulnerable to blackmail. rf Ruby was the Dallas nightclub operator who walked upto Sih eceaicae: ate noe pectin Oswald and, as the nation watched on TV, shot him at close « it of es he > in the Pres range. Ruby too is now dead, but his claim was he performed 88. ἃ result of wounds € received in the Pres the act out of love for the dead President. Morrow says this dential Palace takeover in Havana on Castro is the truth about Ruby: : : behalf. He was ordered to liquidate Oswald, to keep his mouth ᾿ ᾿ exe - | Row dead. aN: 5. bus SETH y 
shut. and threatened with a jail sentence on a drug charge it the CLA ον τὴ eae δ ᾶς ἧτι he hesitated. “"- ; ἢ eg a é ae al ἀν ραν ες ᾿ς What did the CIA cabal have against ἘΝῚ Morrow ex. | on of at resident may seem a monstrous act, but not if ti A μι eee pasa : alternative is an America ander communist rule... plains ihe CIA group and its Cuban exile friends blamed Long afterward, Shaw was indi ted aes Σ Kennedy for the Bay of Pigs invasion failure. And they Shares: nadie ἀμ δα ἂν inh > ; cled on ἃ conspirac charged him with playing politics in the Cuban missile crisis. Ro: q ocent. “Hour President and his brother sit on the missile infor. θυ mrearivelile, “a ἱστοῦ τὶς ἔν, τδς plot went ahem 
mation, he won’ tive through his first term." Morrow heaed Oswald was-picked as the fall guy. to be fed"to'the polic pan ἐν sat 8: me while the men who actually fired the shots in Dallas th: 6 . : 2 a Nov. 22 got uway, The CiA-Cuban exile plotiers regarded SEK as a traitor. ον Bot away 3 This part of the story fits in with recent Senate Inte! oe felt he ru ready sere tir Castro, whom gence Committee revelations of two Cuba-connected fue they saw as a deadly menace to the U.S. “ lives following the assassinath Ἔριν Their first plan was to ruin Castro by counterfeiting the sie day" ἀπὰ ὁ Coa eece ine ene Cuban currency to smash the economy. They were running he scrambled aboard ¥ ἘΝ their counterfeiting operation with U.S. government funds Th ‘ - : r : 4 ¢ other reached Mexico the following da ἦς and w 
aides but naturally they had to keep it dark from the immediately Down out to Cuba on an airline wah no oth fhite House. 

ἐν : τ ξ Passengers, : Their secrecy succeeded too well — for the Secret Serv- Accord; : 
ἢ ᾿ τ ἘΝ According to Morrow, the: ὃ ice broke in and arrested them as ordinary counterteiters, | licher Hiled cine eine ii Ae aay a Alen ΘΝ himself iets bata a se gs Sentence. SUS: the President from hidden vantage paints. The explanath pended. In Connection with the scheme, Ὁ a, that there was more than one man firing accounts for U The insiders felt the White House had interfered with puzzling profusion of wounds ὃ their last hope — short of violence — of breaking Castro. If the truth was known or suspected in Washington ers 

“If we can’t get Castro hecause of the President. we'll ger hus it been so long cuming into the open? ἊΣ ΣΝ 
τὰ . : 2 > S 4 ἂν Ὁ 

id are So we can get at Castro,” one of them περι tatk in the nation’s capital is that the Gist ones : i pe Sosa dee . reulize Castro's involvement had a terrible fear that if b The Kingpin of the group, his book says, was Clay Shaw, were upenty accused, it would lead to a confrontation wit ῃ . δ backer. Russia τοὶ possibly the nuclear holocaust th whole world dreaded. 
So they kept quiet — even the man in the White House Lyndon B.Juhason. ὁ ᾿ 
News commentator Howard K, Smith has now revealed confidential conversation with Johnson, long ago. “WIL teil you something about Kennedy's murder that wi. rock you.’ Johnson confided. “Kennedy was trying fo ge Castro, but Castro got to him first.” 
omith admits, Ἢ was rocked ail right. | begged for details hut he refused, saying it will all come out some day.” Prue enough, there have been rumors for years, in MID NIGHT and elsewhere, despite the masyive efforts lo bur: javestization under the Warren Report, 
The CTA and the FBE were naturally reluctant to let the work! find wut they had been booby-tripped by a doubic agent. 
They did't even want to think about the truth om that: was the CLA ploding against Castro that ἰφὰ τὸ the deadh ον 

the American President, 3 
That was why the CLA and the EAE Kept secrets from thy JBELO, left: Cuban Police Chief, Efigenio Amejeiras: Fidel Castro: and Fear τα oh Th gal eve failed so ἴοβέον up tes 6 Havana University President Juan Marineilo, in the early days of the Castro victory. Fp ae ee ene 
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τς εὐ SIGNAL CENTER USE ON τ Ls fe eda 

ΕΠ O°_.O 5.5 δ᾽ roe ee ee 

STAFF : OR DOHEZ DIRECTOR eee? ΡΥ 
0 wsoax “DISsen BY: £5 

CONF: ἐ- os IFO: FILE DC1, Dip DbeZ epee ΤΕ ao Ὁ 

ὯΝ ον ες, poo/be id f P5/E6 2. GB caus PER : 

᾿ς We . : : ae De ῃ : ΞΕ ies a “g. j 

Το: INMEDTATE TEHRAN. ne _ 

UNINTEL RYBAT cs : 2 = | πων ἥν ἼΠ 

a ἘΝ ἋΡ wIRE STORY, IN UASHINGTON STAR ON. FOIA RELEASE oF OSWALD? =e 

ATERTAL MAKES, FOLLOWING STATEMENT wHECH YOU “SHOULD, be. AUARE ea ae 

“ute IN “SWORN TESTIMONY BEFORE THE WARREN. ν. COMMESSTONS ̓  τα τὶ 

τ τ Reena, HELMS + THEN A BRANCH CHIEF AND LATER ciats DIRECTOR», 

Ss THE AGENCY: NEVER HAD OR EVEN CONTEMPLATED ANY CONTACTS. ae 

VUgMETH. OSWALD... NEULY RELEASED DOCUMENT. SAYS! UE" SHOMED Te 

τς TELLEGENCE INTEREST. IN OSWALD AND DISCUSSES. τι τ rHE “LAYING, ΩΝ 
: τ | τιν 

ΝΣ aye " ε τ 
ae “ABOVE MISCONSTRUED FROM SANZTIZED arias RELEASED. UNDER: Fora, 7 

E 

ΕΣ INTERVIEWS: “END QUOTE. ¥ 

EN E BY FORMER OFFICER wHo WAS INTERESTED IN POSSTBLE: USEF IN : Ἔ 

ΤΠ τοβλττον᾽ osuaLp NIGHT HAVE: IN CONTEXT OF SOVIET REALITIES. gen εἱ 

RESPONSE’ TO DCT. CALL TO ALL HANDS TO RECORD WHATEVE ERT ey THOUGAT — 7 

“MEGHT BE “RELEVANT TO. WARREN COMMISSION INTERESTS OFF -ECER WROTE THIS” σ΄ 
ΕΔ ENO Ὁ οτος πο 
GED. |THE Creat DOES RECOR ἊΣ BRANCH LEVEL DISCUSSION BUT, STATES THAT 

“URITER ‘Does “yt ‘KNOW “WHAT ACTION WAS: TAKEN. -- 8. bie Rs Ν᾿ 

cont net BRIGGS: Den ᾿ ay 

‘ 
yf : 

. UNIPs. 4 won hat τ ae: : τ ἢ Ε AE 

EXT: . "ἢ, 558. Ἔ . ; ὰ a Ὧν Ἢ WN 

Cc το Ἑ vicyv ; 

: . ΡΞ Leg OFrrcan . εν alas COORDINATING ormeceas THE ODORE AUTH SHACKLE) 2 ADDO 

; ota dbineation ; ee & ᾿ ‘ REPRODUCTION BY OTHER THAN THE ISSUING orrite iS PROHIBITED. " ΞΡ δ xe ἘΞ 
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence 

FROM : John H. Waller 

Inspector General 

4. Washington Star Story, 1 October 1976 

1, This is for your information only. 

2. On 1 October 1976 the Washington Star published a news 
story with an Associated Press credit line, headlined CIA 

Viewed Oswald As Information Source (copy attached). The 

lead stated: 

Contrary to sworn testimony, the CIA once con- 

sidered using presidential assassin Lee Harvey 

_Oswald asa source of intelligence information 

about the Soviet Union, according to a newly 

released CIA document. 

In sworn testimony before the Warren Commission, 

former CIA Director Richard Helms: said the 

Agency never had "or even contemplated" any 

contacts with Oswald. 

The news story, in another section, made the following 

statement: 

The November 25, 1963, memo explained that | 

the Agency's interest in Oswald. as a potential 

intelligence source was due to his "unusual 

behavior in the USSR, "to which he had defected ὁ. fis wise Mh 

in 1959. 
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3. There was such a memorandum, written by a case 

officer then stationed in{Paris, | recently released under FOIA. 

Writing three days after President Kennedy's assassination, 

this case officer recalled that there had been interest in Oswald. 

As soon as 1 had heard Oswald's name, I recalled 

Ξ : that as Chief of the 6 Branch I had discussed -- 

sometime in the summer of 1960 --~ with the then 

Chief.and Deputy Chief of the 6 Research Section 

the laying on of interview (s) througa KUJUMP or 

other suitable channels... 

I remember that Oswald's unusual behavior in the 

USSR had s truck me from the moment I had read 

‘the first Ἂς: ΣΝ dispatch on him, and [ told my 

subordinates something amounting to "Don't push 

too hard to get the information we need, because 

this individual looks odd." ae 

. » - - 1do not know what action developed there- 
after ® . . . 

4, The Helms testimony before the Warren Commission 

on this subject was.as follows: 

Mr. Helms. On Mr. McCone's behalf, I had all 

our records searched to see if there had been 
any contacts at any time prior to President Kennedy's 

assassination by anyone in the Central Intelligence 

Agency with Lee Harvey Oswald. We checked our 

card files and our personal files and all our records, 

Now this check turned out to be negative. In addition 

I got in touch with those officers who were in positions 

of responsibility at the times in question to see if 

anybody had any recollection of any contact having 

even been suggested with this man. This also turned 

out to be negative, so there is no material in the 

Central Intelligence Agency, either in the records or 

in the mind of any of the individuals, that there was 

any contact had or even contemplated with him. 
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5. Mr. Helms did state exactly the words quoted in the 
news story -- "or even contemplated.'' But the context of 

those words was what was reported to him as the result of 

a search of records and memories. To this day those 

familiar with the extensive Oswald records state that there 

is no reflection in those records that anyone even undertook 

to propose or approve a contact with Oswald. It would have 
been natural to do so, but apparently any such thoughts did 

not progress to formal action. From the memorandum 

quoted, it is apparent that someone at Branch level did think 

about it, even if nothing ever came ofit. This hardly con- 

stitutes a responsible or official or serious "contemplation'! 

of the idea. Mr. Helms! full statement on this point seems 

literally correct in the full context of his statement, although 

more refined qualifications might have reiterated the basis 

for his conclusions, The news story is misleading on this 

point. 

6. The news story statement that Oswald was considered 

due to his "unusual behavior in the USSR," is exactly the 

opposite of the statements of the quoted memorandum, which 

reported the care that should be used if Oswald were approached, 
because of his strange conduct. 

7. The statement in the news story about Mr. Dulles 

consulting with Agency personnel on how to answer questions 

is basically true. The interpretation to be placed on this _ 

counselling will depend on the interpreter, The inference of 

the news story is that Mr. Dulles was counselling slanted 

responses on the Oswald issue, thereby tending to reinforce 

the interpretation of deception attributed to Mr. Helms. 

JG. hit UYilidlée 
Mees H. Waller 

Attachment: 

As Stated 

cc: DDCI w/atts 

DIG: SOBreckinricce:js (ἢ 1407) δ᾽ Getopar 1976 
Distribution: 
Grig w/atts - Addressee’ 

wfatts - DdCI 
ufatts - ER 

wfatts - IG Chrono = ore 
watts - S23 Chrono 
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